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MED
POSLEDICAMI 
IN VZROKI NEKE 
POLITIKE

1 klovna motiva i* Tovarne dekorativnih tkanin in Gorenja Tiki Je posnel Sašo Bernardi.

Na kongresu Zveze sindikatov Slovenije smo v 
^solueijo med drugim zapisali, da bomo uveljavljali 
Politiko opiranja na lastne moči in večjo odgovor- 

ost ter utrjevali zavest samoupravljalcev, da ustvar
ilo zase in za prihodnje rodove. V zavest vsakega 
eiavca in občana mora prodreti spoznanje, da je 
Zgovoren in ustvarjalen dejavnik gospodarskega 
tevoja in politike. Opiranje na lastne moči naj 

Postane množično gibanje vseh delavcev in delovnih 
t iT1’ odprto za soočanje z naprednimi svetovnimi 
okovi idej, znanj in informacij ter njihovih rezul

tatov.
s Ta^-na usmeritev za današnji čas, ko se ubadamo 
, žgočimi gospodarskimi in družbenimi problemi, 
taki6 P0š°sto hvalimo s tonami izdelkov, namesto s 

v katerih je mnogo lastnega znanja, tehno- 
$ke, organizacijske in poslovne sposobnosti, je le 

a videz paradoksalna. V družbi je dozorelo spozna- 
^ ’ da je moč prebroditi krizo le z novimi, na znanje 
Mimi rešitvami, in to v sproščenih družbenih 
Vnosih, kjer se delavec ne počuti le kot nemi opa- 

s^ec dogajanj v tovarni ali širši družbeni skupno- 
sk’i del stroja, temveč kot človek, ki razmišlja, 
,yePa, predlaga - človek, ki v demokratičnih raz- 
jjčrah zmore razmahniti svojo ustvarjalno domi
no in dejavnost.

ča politiko, ki hoče graditi takšne družbene rciz- 
U ®re in ki jo lahko strnemo v izraz delavsko samo- 
(č^hnnje, je to kajpak dnevni izziv. Sproščeno 

<°vno in politično (samoupravno) ozračje kot 
^H/en pogoj za ustvarjalnost, se ne more spremeniti 

vnvrhijo, v tehnološko in delovno nedisciplino, 
^gadelj je umetnost vodenja in političnega mobi- 

ljudi zahtevno delo, ki pristaja na ugovore, 
drugačne teze in razmišljanja. 

v.V' na& samoupravni in sindikalni praksi smo že 
del Jetom 1^74 začeli uvajati skupine, bolj ali manj 
Zd 0^no zaokrožene enote v temeljnih organizacijah 
^Pdzonega dela, ki bi morale biti takšne demokra- 
He^h- cel*ce sindikata in samoupravne zgradbe, kjer 
dei Ve^akJ hierarhija, pa tudi ne le pravica, da so 
b0rVC* °hveščeni, temveč da v teh skupinah čim- 
0(j neposredno povedo svoje mnenje, zahtevajo 

govore in predlagajo rešitve. 
pr e hotimo se, če trdimo, da so v zadnjem času to 
kcej zanemarjene oblike političnega dela sindi- 
^ Tudi inovativni krožki niso povsod zaživeli.

1^----------------------- -- .

Vse preveč smo sformalizirali politično odločanje v 
delovnih kolektivih, zbori delavcev pa so že dokaj 
časa trn v peti zlasti tistim, ki mislijo, da je tovarna 
njihov fevd, ki se ne ozirajo na pripombe delavcev, 
na zamisli, kako kakšno stvar, čeprav je preprosta, 
razrešiti in tako privarčevati mnogo delovne in 
sestankarske energije. Precej manj nestrpnosti, spo
rov in štrajkov bi bilo, če bi v sindikalni skupini 
prisluhnili ljudem, dali pravočasne odgovore na 
vprašanja in učinkovite ter pametne predloge spra
vili v življenje. Sestanki sindikalnih in samouprav
nih skupin, ki bi bili lahko pogostejši in kratki, bi 
lahko marsikaj prispevah k spremembi delovnega in 
samoupravnega ozračja v kolektivih, h krepitvi 
spoznanja delavcev, da je zlasti od njih odvisna 
usoda njihovega delovnega mesta in tovarne. Poli
tika opiranja na lastne moči bi dobila pravšnjo 
ozemljitev, samoupravni procesi pa novi zagon, ki 
ga lahko pospešuje takšna delavska organizacija, ki 
se vse bolj otresa forumskega dela in takšni njeni 
'aktivisti, ki so se sposobni soočati z vsem dobrim in 
slabim, najprej v svojem delovnem okolju, prenesti 
kritiko in tudi v samoupravnih organih, kjer se spre
jemajo odločitve, ločiti zrno od plev. Težja, zahtev
nejša, vendar pa samoupravno edino možna je 
takšna pot uveljavljanja oblasti delavcev.

Marjan Horvat

Poletno politično delo, če
tudi je bilo včasih videti, da 
se bolj ukvarjamo z delitvijo 
kot s kakovostnimi dejavni
ki gospodaijenja, je le dalo 
sadove, ki nas približujejo 
resolucijskim ciljem. Seve
da pa ne bo mogoče doseči 
na-čitovanega povečanja 
konvertibilnega izvoza in 
produktivnosti, uskladiti 
delitev oziroma povečati de
lež akumulacije. Sindikat, ki 
je bil v ten} kar vročem po
letju res preveč osredotočen 
na osebne dohodke, kot da 
so glavni generator inflacije, 
kritično opozarja na druge 
vzroke in pojave inflatorne 
gospodarske politike. Sindi
kat tudi ugotavlja umirjanje 
nominalne rasti osebnih do
hodkov, in marsikaj od tiste
ga, kar bi morali narediti v 
družbi in njenem gospodar
jenju, je ostalo neizpolnjeno 
ali pa so se razmere celo po
slabšale. Delitev v neureje
nih gospodarskih razmerah 
pa seveda ne more rešiti za
pletov, ki bi jih morali uredi
ti pri pridobivanju dohodka, 
zato ostaja kar zapleten re
bus, s katerim si bo treba 
razbijati glavo brez pravih 
možnosti za uspeh, če ne bo 
reda na gospodarskem po- 
drdčju. Glede odgovornosti

za zaščito akumulacije, kjer 
gre tudi za prestiž oziroma 
moč posameznih subjektov, 
pa sindikat kljub temu, daje 
za vse odgovoren, ne more 
biti dežurni krivec. Zmeda 
na delitvenem področju se 
je z interventnim zakonom o 
plačah še povečala, večje tu
di administrativnega ureja
nja, izvršni sveti pa so po
stavljeni v vlogo, ki pomeni 
odvzemanje odgovornosti in 
možnosti delavcev v združe
nem delu, da gospodarijo z 
dohodkom, ki so ga ustvari
li. Sindikat tudi opozarja, da 
se iz »previsokih« osebnih 
dohodkov še hitreje polni 
blagajna družbenih dejavno
sti, za to smo se z resolucijo 
tudi delno dogovorili, pa tu
di za vso proračunsko pora
bo, kar pa je navzkriž z reso- 
lucijskimi cilji. Sindikat se
veda ni ravno zelo kritičen 
do ukrepov, ki jih je sprejela 
zvezna vlada, opaža pa tudi 
posledice, ker so bili ukrepi 
verjetno bolj usmerjeni v 
drugačno delitev kot v spod
bujanje proizvodnje, kako
vostnega gospodaijenja, iz
voza, prestrukturiranja itn.

(Več o seji na^S. strani, stališ
ča ZSS pa objavljamo na 
6. strani.

Življenjski standard
»ASFALTNE« DELAVSKE DRUŽINE V PRECEPU
Pred napovedano davčno reformo
KJE ISKATI HUDIČA, V VOLU SPREDAJ ALI 
KOLESU ZADAJ
V sevniški Žagi vre
KO ZAČNE SINDIKAT ŠIRITI ŠKODUIVO PROPA
GANDO TER BEGATI IN VZNEMIRJATI DE
LAVCE...
Tehtnica Železniki
KITAJCI PRI DESETEM BRATU
Pred četrtim samoprispevkom v Ljubljani
ALI JE JE NASA EKOLOŠKA ZAVEST ŽE PREBU
JENA
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REKLI SO...
Usposabljanje 
v akciji
V zadnjih mesecih so bili z večjo dejavnostjo doseženi neka
teri pomembni gospodarski uspehi. Ne bi jih smeli podce
njevati, zlasti ne tistih, ki so povezani z rastjo proizvodnje, 
preskrbljenostjo industrije z domačimi in uvoženimi repro
dukcijskimi materiali, uvozom opreme, tehnološkim obnav
ljanjem naše industrije za gospodarnejše odnose v delitvi. 
Te uspehe so kolektivi, tudi vaš, dosegli z velikim trudom in 
so zato toliko več vredni. Toda ne bi se smeli slepiti. Pravih 
problemov, ki imajo svoje globoke vzroke v strukturnih 
neskladjih, v nerazvitih družbenolastninskih odnosih, v 
nerazvitosti tržnih mehanizmov in v nepripravljenosti pri
stajati na realne kategorije gospodarjenja, v zaprtosti jugo
slovanskega gospodarstva, ne odpravljamo dovolj uspešno. 
Nekatere odložimo, ker to pač omogočajo predpisi. Obra
čunski sistem na primer omogoča prikazovanje marsikje 
napihnjenega, v resnici neustvaijenega dohodka in s tem 
tudi višje, torej nezaslužene osebne dohodke. Akumulacija, 
to osrednje gospodarsko in usodno razvojno vprašanje, se še 
naprej zmanjšuje in tako postaja tudi prihodnost vse manj. 
gotova. Nekateri kolektivi se kratkovidno umikajo s težko 
osvojenih zahodnih tržišč, bežijo na manj zahtevno klirin
ško in iščejo večji dohodek v visoki, umetno vzdrževani 
domači konjunkturi. Gospdoarstvo se pač prilagaja objek
tivnim pogojem, išče in najde možnosti preživetja. Da pa to 
prilagajanje ne bi bilo kratkovidno, napačno in neperspek
tivno, ga mora drugače usmerjati, spodbujati in siliti eko
nomska politika, ekonomski sistem, vse gospodarsko in 
družbeno okolje, v katerem se morejo kolektivi odločati - in 
to ne od danes do jutri, ampak dolgoročno - glede v svojih 
poslovnih in razvojnih odločitvah. Moraliziranje in politični 
pritiski so pri tem kratkega diha!

Težko je prelomiti inflatomi način gospodarjenja in življe
nja, mezdno in porabniško miselnost, ki jo poraja. Pa ven
darle je naša dolžnost in cilj, da se začnemo ukvarjati z 
nalogo, kako več proizvajati, kakovostno in ceneje, z ambi
cijo, da to prodamo na tujih trgih po cenah, ki bodo dohod
kovno zanimive. To je pot do višjega dohodka, osebnega in 
družbenega standarda. Skrajni čas je, da v praksi dokažemo, 
da socializem ni družba najbolj pravične porazdelitve siro
maštva! In zato so bodoče razprave o gospodarski politiki za 
prihodnje leto, o spremembah v gospodarskem sistemu, 
ustavi in ZZD tako pomembne.

V vsem dosedanjem družbenem delu aktivnosti so imele 
pomemben delež tudi organizacije Zveze komunistov. Ob 
dobrih straneh tega dela se je pokazalo tudi to, da zlasti 
osnovne organizacije v takšnih akcijah niso dovolj zavzeto 
delale, da so živele marsikje neko svoje, vase zaprto življe
nje, brez prave zveze z življenjem in težavami svojih kolekti
vov. Njihovo delovanje^ seje neredko iztekalo v prazno, brez 
ambicije, da bi svoje ocene, stališča in predloge uveljavili v 
delavskem svetu, na zborih delavcev, v delegacijah, na 
sestanku sindikalnih skupin. Bile so neodmevne, komunisti 
pa so v javnem življenju pogosto nastopali drugače, s sta
lišči, ki so se razlikovala od onih, na katera so pristajali na 
partijskih sestankih. Zato je marsikje tudi prišlo do osipa 
članstva. V naših organizacijah nismo dovolj usposobljeni 
in ne ngjdemo pravega načina za povezovanje zunanjih pozi
vov za angažiranje - konkretno glede nepravilnosti v poli
tiki delitve - s širšimi vprašanji preustroja in preusmerjanja 
proizvodnje, dograjevanja sistema delitve, ki bo spodbud- 
nejše za individualno in skupinsko delavnost, ustvarjalnost 
in gospodarno ravnanje z družbenimi sredstvi, z vprašanji 
sodobne proizvodno-poslovne in samoupravne organizira
nosti. To dejavnost zdaj skušajo dokazati z odpravljanjem 
tozdov in za to skušajo dobiti podporo in uzakoniti to dejav
nost, vse v prid seveda večjim poslovnim uspehom. Tudi če 
pustimo ob strani vprašanje, kaj se zgodi tam, kjer se ta 
pričakovanja niso izpolnila, pa ne bomo smeli več mimo 
vprašanja, ali je potrebno prilagoditi organiziranost združe
nega dela, gospodarstva čim lažjemu obvladovanju delav
cev kot mezdne delovne sile ali pa mora biti - ob tehnolo
škem in poslovnem vidiku - tudi v funkciji uresničevanja 
upravljalske vloge delavcev. V sistemu samoupravno zdru
ženega dela so nosilci družbene funkcije lastnika družbenih 
sredstev, kakor koli je še nerazvita in neuveljavljena, delavci 
in nihče drug, niti država niti posamezne poslovodne struk
ture namesto njih. Koncept družbene lastnine je v naših 
družbenih odnosih neuveljavljen, prekinjena je zveza ali pa 
je sploh še ni med materialnim in družbenim položajem 
delavca ter njegovo odgovornostjo za gospodarno upravlja
nje in delo s sredstvi, ki so v družbeni lasti in ki jih pod 
določenimi pogoji uporablja. Tem razrednim vprašanjem 
naše osnovne organizacije ne namenjajo dovolj pozornosti, 
ne zngjojih povezati. Ta sposobnost se pridobi namreč samo 
v akciji, v stalnih bitkah. Tega se pridobiti ne da, če nimaš 
pobude, če stojiš ob strani in čakaš, kdaj bo komu potrebna 
avtoriteta partijske organizacije, da podpre njegova stališča, 
tudi če so v nasprotju z razrednimi interesi delavcev.

Ta vprašanja so sestavni del kongresne zahteve po pre
novi ZK in z njimi se bomo morali v prihodnje v vsej naši 
organizaciji veliko več ukvarjati. Brez tega ne bo bistvenih 
sprememb v družbenem položaju delavca, kar je temeljni 
programski cilj in zato tudi osrednja skrb in naloga vseh 
jugoslovanskih komunistov. Ta položaj je enak, naj gre za 
katero koli našo fedralno enoto, za kateri koli naš narod ali 
narodnost - enako daleč od ustavnih opredelitev m v očit
nem razhajanju z njimi. Delavec še premalo odloča o pogo
jih za delo, sredstvih in rezultatih dela, ima še premalo 
oblasti in premalo odloča o splošnih družbenih zadevah, 
tudi o usodi svojega naroda in Jugoslavije.

Milan Kučan 
predsednik predsedstva CK ZKS 

ob 100-letnici Predilnice Litija

TEŽA POLITIČNE 
BESEDE___________

Ja, koliko teže dati politični besedi oziroma besedi 
politika? Včasih pravimo, da je »pretežka«, težja od še 
takšnega argumenta. Spet drugič, da nič več ne velja, 
ker so iste besede tolikokrat (zaman) ponovljene, da 
človek res zgubi zaupanje, da se za njimi skriva res
nična volja...

No, precenjevati je brez dvoma ne gre - kot ne gre 
dvomiti v njen pomen. Zadeti žebljico na glavico, pra
vimo temu po domače. Žal pa kladivo pogosto udari 
krepko mimo. Saj zadoni res kot sam vrag, toda žebelj 
ostane zunaj.

To še predvsem velja za posploševanja, ki si jih naši 
.politiki tako radi privoščijo. Saj poznamo tisto o preko
račitvah osebnih dohodkov, ko strele frčijo sem ter tja, 
v prave vrhove pa kljub pregovoru redko treščijo. 
Podobno je tudi s sicer udarnimi besedami Janeza Zem
ljariča na zadnjem posvetu za vodstva organizacij 
SZDL. Ko je govoril o več kot tisoč zahtevkih za višje 
cene in dodal, da tudi slovenske organizacije združe
nega dela niso prav nič skromne, je na sramotni steber 
pribil novomeško IMV. Ti da si privoščijo celo zahteve, 
ki sežejo do 788 odstotne podražitve.

Kje pa, da bi hoteli braniti ali celo hvaliti IMV, njena 
vozila ali cene. Toda prvi bes nad njeno nesramnostjo 
mine že ob prvi globlji pomisli. Je že tako, da človeka 
bolj zaboli, ko se mirno in brez gromovništva draži 
kruh, avtobus, meso, premog... Če se droben vijaček v 
gotovo sila široki pahljači izdelkov takšne tovarne 
podraži tudi za 700 in več odstotkov, bo pač preživel. 
Sicer pa - preživel bo tudi takšno ali drugačno kri
vično besedo. Kot jih je že toliko.

Diferenciacija
. V Valjarni bakra v Sevojnu so 35 let na koncu vsa

kega poslovnega leta delili trinajsto plačo. Potem pa 
so iz letnega obračuna prešli na mesečnega, kar 
pomeni, da so presežek izplačevali mesečno. Delavci 
sicer niso imeli nič proti takšnemu načinu obračuna
vanja osebnih dohodkov, vseeno pa so zahtevali ob 
koncu leta trinajsto plačo. Med njimi so bili tudi 
komunisti in vodstvo tovarne, ki seje ustrašilo štrajka. 
in je popustilo. Na koncu leta so torej vnovič delili 
nekaj, česar niso zaslužili.

In epilog? Občinski komite ZK je razpustil dve 
osnovni partijski organizaciji, izključil 16 članov, dal 
dvajsetim zadnji opomin, šestim direktorjem pa pred
lagal, naj odstopijo.

Zanimivost: do takšnih ukrepov se je občinski 
komite dokopal šele po pogovoru med štirimi očmi z 
vsemi 84 komunisti. Pač zato, ker je komite leta in leta' 
opožarjal na nepravilnosti, komunisti v Valjarni so se 
leta in leta »diferencirali«, vendar se iz vsega skupaj ni 
nič izcimilo.

• Žal nam je, toda vas ni mogoče vključiti v naš 
problem kratke turistične sezone!

NALOŽBE PO 
SVOJI POTI

kov namenjenih razvoju g°' 
spodarske infrastrukture ' i 
v enakem obdobju lani je b“ I 
njihov delež skromnejši, 
zmanjšalo pa se je Število na
ložb v izvozno usmerjene ^ 
obrate.

Za Jugoslavijo so znam I 
podatki za pet mesecev. P° 
teh podatkih naj bi v osnov- | 
na sredstva vložili 1063 mili' ] 
jard dinarjev. Od te vsote s° 
plačali na Hrvaškem 25,6 od- | 
stotka, v ožji Srbiji 24,6, v ; 
Sloveniji 18,8 (to je zneslo 
199,5 milijarde dinarjev, v ' 
Bosni in Hercegovini 12,2, v 
Vojvodini 8,5, v Makedoniji j 
4,8, na Kosovu 2,9 in v Črni 
gori 2,6 odstotka celotne . 
vsote.

V prvih sedmih mesecih 
letos smo se v Sloveniji lotili 
866 gospodarskih in 73 ne
gospodarskih naložb. Po 
zdajšnjih predračunih naj bi 
gospodarske stale 148 mili
jard dinarjev, negospodar
ske pa sedem milijard di
narjev.

Junija so se lotili 149 go
spodarskih naložb, skupaj 
vrednih dvanajst milijard di
narjev, julija pa je pri 153 
naložbah šlo za več, saj bi po 
predračunu stale 57 milijard 
dinarjev.

Po pomembnosti spada 78 
odstotkov naložb med pred
nostne. Med prednostnimi 
naložbami jih je 51 odstot-

OTROŠKA
VESELICA

Krajani Stražišča pri 
Kranju bodo v soboto 13. 
septembra pripravili že 
šesto otroško veselico, ki 
se uradno imenuje živ
žav. Od devetih dopoldne 
pa tja do poznih popol
danskih ur bo nastopila 
vrsta znanih slovenskih 
ansamblov popularne 
glasbe, otroci bodo lahko 
risali, kiparili, se igrali in 
nastopali na dveh odrih, 
na voljo bodo imeli do
volj skladkarij, palačink, 
vročih hrenovk, sokov in 
podobnih reči in vse bo 
tudi poceni.

Že od prvega živ žava 
velja, da starejši lahko 
pridejo na to veselico le v 
spremstvu otrok, ker pa 
so starejši čestokrat še 
bolj sitni kot otroci, če so 
žejni in lačni, je priredi
telj poskrbel tudi zanje - 
kako in s čim jim bo po
stregel, bodo pa že sami 
videli na prostoru, ki bo 
nosil napis: čakalnica za 
starše. In ker se bo na živ
žavu zanesljivo zbralo ve
liko otrok, ti pa se znajo 
imenitno zabavati tudi sa
mi, prireditelj staršem 
predlaga, naj s seboj pri
nesejo tudi precej mirne
ga razpoloženja, da bo 
sproščenost mladih čim- 
večja. J. B.

• POVZEMAMO • POVZEMAMO •
VARUHI SOCIALIZMA

Gojko Marinkovič se v hrvaškem tedni
ku Danas sprašuje, kaj nam zdaj pravza
prav pomenijo pojmi: socializem, samou
pravljanje oziroma samoupravni sociali
zem. Ali lahko govorimo danes o socializ
mu tako, kot so nas učili v osnovnih šolah 
takoj po vojni, ko so primerjali rudarje, ki 
so v gnilem in umirajočem kapitalizmu iz
koriščani in živijo v slabih stanovanjih, 
medtem ko so v socializmu dobro plačani 
in dobivajo svetla in zračna stanovanja na 
zelenih travnikih? Pisec se tudi sprašuje, 
ali danes še lahko (po vseh zgodovinskih 
izkušnjah) kdo ponovi trditev, da je naj- 
slabši socializem boljši od najboljšega ka
pitalizma, kar bi pravzaprav pomenilo, da 
je bolj človeško in humano živeti v neki 
Albaniji kot na Švedskem.

Marinkovič se v pisanju opre na razmi
šljanje Ivana Šifterja na 10. kongresu ZZB 
NOV Jugoslavije, ki je dejal: »Marx je me
nil, da lahko zmaga samo tisti družbeni 
sistem, ki omogoča razvoj proizvajalnih sil. 
Kapitalizem je to sprejel z obema rokama, 
a to žal ne velja tudi za sociahstične druž
be. »Šifter zato meni, da nimamo samo mi 
krize, temveč daje ta kriza vsesplošna soci
alistična kriza. Socialistične države uvaža
jo iz kapitalističnih hrano, inovacije, dobi
vajo od njih posojila...

Ne da bi se docela strinjal s Šifteijem, 
avtor naprej razmišlja o tako imenovanih 
varuhih našega socializma, ki najbolj zavi
rajo naš razvoj. Pravi: »Če neka partija za
res hoče biti revolucionarna, bi morala ne
nehno brez kompleksov preučevati svoje 
cilje in metode ter stalno razglabljati o svo
ji ideologiji in jo primeijati s prakso. In če 
je potrebno, mora ta partija spremeniti ne

samo prakso, temveč tudi idejo, ne pa 
trdoglavo držati dogmatske misli: če del'
stva ne ustrezajo ideji, toliko slabše zanje <!- • -auMarinkovič misli, da je treba definira 
socializem tu in danes, preučiti njegov 
vsebino in smisel, tembolj, ker ni rna| 
tisih, ki trdijo, da je socializem v krizi in “ 
nam preti restavracija kapitalizma (kot o 
smo ga kdaj pravzaprav imeli). Takšne rn' 
sli smo najprej poslušah, ko so za<-® 
kmnetje kupovati traktorje, češ da boo^ 
poštah kulaki. Spet so dobile krila, ko s. 
zasebniki začeli odajati sobe, graditi min 
hotele. Danes so osredotočene na razvoj 
drobnega gospodarstva, na skupna vlag

Ah je to alternativa, če se je v njej d0*10 ..gj 
na prebivalca samo v nekaj letih zrnah) 
od treh na dva tisoč dolarjev? Ah je ^atZe. 
alternativa, če nas v njej bolj motijo P v 
možni kot milijoni siromašnih. Nekaj n 
redu s to alternativo, nekaj je tu naro ^ 
med drugim razglablja novinar v reviji
Danas. , v

1:1

nja s tujimi aprtneiji. .
Varuhi socializma oziroma dogmatiki, 

se bojijo premožnega državljana in 
ca, ideologi kvazisocialne pravice, ki P 
zabijajo, da je nagrajevanje po delu ed® 
temeljev socializma, so prepričani, da 0 
petsto tisoč delavcev, zaposlenih v dro 
nem gospodarstvu, ogrozilo socializem- A 
vidijo, daje drobno gospodarstvo možno 
Jugoslavije.

Jugoslovanski komunisti so smisel °sV 
bajanja človeka in delavca našli v samo 
pravljanju. Toda ah je to lahko alternati 
kapitalizmu, če je le-ta zožena na boj

}

1
iva.pin, je ria _ - •
ideje, pozablja pa na vsakdanje življenj;

I

Povzel: (
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Polletni gospodarski rezultati in družbenoekonomske razmere

Z MANJŠIMI PLAČAMI 
Ml MOGOČE IZBOLJŠATI 
GOSPODARSKIH REZULTATOV
^edsedstvo RS ZSS meni, da sindikat ni in ne more biti čuvaj delitve osebnih dohodkov in zaščitnik 
j^umulacije. Premajtaii rezultati v proizvodnji, pri blagovni menjavi s tujino in zmanjševanju inflacije

životarjenje 
Proizvodnje ob 
Padcu
Produktivnosti

Proizvodnja, ki je v prvih 
j^ssecih letošnjega leta 
rePko zaostajala za resolu- 
'Jskimi cilji, se je junija le 

Prebudila, kar kaže na to, da 
planski cilji dosegljivi, 

osežena je resda ob večji 
^Poslenosti (skoraj dveod- 
Jotni) in že večletnem za
boju produktivnosti. Go- 
Podarstveniki opozarjajo, 
a spreminjajoči se pogoji 

|°spodaijenja bistveno ote
čejo dobro gospodarjenje 
a zmanjšujejo motiviranost 
^ večje proizvodne uspehe.

združenem delu se širi mi- 
,e!nost o nespametnosti na- 
unega gospodarjenja in 
Veljavlja dnevni praktici- 

,ern. življenje iz rok v usta, 
, ,rez tveganja, ker ti nekdo 
vmužba) pobere dohodek, ki 
°a ustvarjaš s tveganjem v 
Proizvodnji in na zahtevnem 
Jfiednarodnem tržišču. Želje 
Po boljši, novi in večji proiz- 
°dnji so tako kar krepko v 

..2adju skrbi za sprotno pre
jetje, za premagovanje lik- 
jnostnih težav, za prodajo 
alog itn y družbenih dejav- 
°stih, za katere smo se do

govorili, da je treba do kon- 
a decembra preseči zaosta
le osebnih dohodkov za 
°°spodarstvom, pa je prišlo 
, . nPr. v zdravstvu tudi do 

jejšega zaposlovanja in 
e*o do rasti naložb.

Vpjot vedno, so tudi tokrat 
uke razlike v gospodarski 

^Pešnosti po dejavnostih in 
jmočjih. Kaže, da polletne 

zultate zboljšujeta tudi 
zavijanje gradbeništva in 

-^koliko večja kmetijska 
j\oizvodnja. Sicer pa spre- 

^janje položaja ozdov in 
fa^°g povzroča, da tisti, ki 
j danes dober, že jutri ima 
; ^jbo, še posebno slabo pa 

’ da kljub sprejetim kazal-
ozh1 uSotavbanJa uspešnosti 

doy po panogah in med 
. Pmi v vsaki občini za »svo- 

* ozde ugotavljajo to 
PnAeanost’ kar seveda omo- 

,da je pri njih najboljši 
m j b' bil pri sosedih 
i u^jslabšimi. Gospodar
neje takšno, da ne mobili- 

a> temveč neti kvečjemu 
^zadovoljstvo delavcev.
strprav te®a iz^b^jajookovne ocene, da so prav 
Vo,kazalci kakovosti proiz-
slabšinH in 1g0s.p?daijenja 
vici 0 ■ res°iuclJskih pred
lo eYanj oziroma nakazuje- 

celo negativne tokove.

izvoz
^°renini v deviznem 
^stemu, sestavi 
Proizvodnje
jg.^ozniki vztrajno zatiju- 
■ .J0> da se izvoz na konverti- 
q 110 območje ne splača. 
(jR^arjajo, da še vedno niso 
bud * P^baue izvozne spod-
(j ^e- kažejo na dinar, ki že 

a meseca ohranja svojo

vrednost do deviz kljub nič 
manjši domači inflaciji (v 
Sloveniji je ta, kot vse kaže, 
večja kot drugod v SFRJ in 
je avgusta znašala že več kot 
100 odstotkov). Namesto po
krivanja uvoza z izvozom 
smo tako prišli ob polletju le 
do 94 odstotkov pokritosti. 
Ob tem narašča brezgoto
vinska blagovna menjava 
(za dobre surovine dobivaš 
banane, drage čevlje ali kaj 
takšnega česar sploh ne po
trebuješ), še bolj pa tako 
imenovani posli Ion. Kaže, 
da se je izvozno gospodar
stvo tako prilagodilo nove
mu deviznemu sistemu, kar 
pa zanesljivo ne bo omogo
čilo dosegati ciljev, ki so ve
levali sedanje devizne zako
nodaje. Izvoz na klirinško 
območje pa je vse bolj zani
miv in se je zato povečal 
bolj, kot bi bilo potrebno za 
našo hudo neuravnoteženo 
plačilno in odplačilno bi
lanco.

Veliki izvozniki iz lesne 
industrije čakajo na izvozne 
spodbude celo po več mese
cev; tako KLI Logatec čaka 
na 150 milijonov, Stol Kam
nik pa na 100 milijonov di
narjev. Zato lesna industrija 
kljub temu, da izboljšuje 
proizvodne rezultate, ne mo
re izboljšati svojega čedalje 
slabšega gospodarskega po
ložaja.

V sestavi uvoza s konverti
bilnega območja prihaja do 
sprememb, saj seje povečal 
delež opreme, kar bi lahko 
pomenilo, da s tem sicer po
časi gradimo materialni te
melj za preustroj gospodar
stva.

Inflacija pa kar 
narašča

V zadnjih dneh so bili za 
Slovenijo in vso Jugoslavijo 
objavljeni različni indeksi 
povečanja cen in rasti živ
ljenjskih stroškov, vendar 
nismo daleč od resnice, če 
zapišemo, da se v Sloveniji 
resno bližamo trištevilčnim 
podražitvam. Interventni za
kon je tudi na tem področju 
pripeljal do nepreglednosti 
nad cenami, kar povzroča 
tudi različne podatke in oce
ne. Seveda pa spiski zahtev 
po višjih cenah kažejo, da 
bodo kolektivi in tudi dejav
nosti skušali v cene vgraditi 
vse stroške in obveznosti, ki 
še vedno naraščajo brez pra
vega nadzorstva.

Tako je lahko prišlo po 
polletnih rezultatih gospo
darjenja do povečanja do
hodka za 116 odstotkov. Gre 
v bistvu za napihnjeni doho
dek, ki je nastal tudi z raču
novodskimi prijemi, s čimer 
so hoteli opravičiti neugod
na delitvena razmerja oziro
ma preveliko rast osebnih 
dohodkov. Mnenja o tem, 
koliko polletne bilance po
menijo odlaganje perečih 
vprašanj gospodarjenja in 
delitve na devetmesečne re
zultate, so za zdaj še ra
zlična.

Obsežno administrativno

urejanje, kije bilo povezano 
z avgustovskim vprašanjem 
cen, je bilo brez haska, nekaj 
kolektivov pa je celo spravi
lo v položaj, ki ogroža njihov 
obstoj. Cene so rasle ne gle
de na manjše obrestne mere, 
emisijsko politiko, odlaga
nje dolgov in ob zadrževanju 
umetne vrednosti dinarja do 
čvrstih valut. Ljudje pa oce
njujejo uspešnost politike 
po inflaciji zato niso daleč 
od resnice, da se politično 
razpoloženje med ljudmi še 
naprej slabša.

Zmeda tudi pri 
delitvi

Težko je napovedati, za 
koliko se bo razmerje med 
plačami in akumulacijo do 
konca leta popravilo v prid 
slednji, čeprav zadnja izpla
čila osebnih dohodkov kaže
jo, da se delitev utirja v pri
merjavi s hitro naraščajočim 
dohodkom. Posamezni poja
vi in celostni podatki kažejo, 
da se je letos verjetno razši
rila mezdna miselnost oziro
ma pojmovanje, da je treba 
deliti ne glede na gospodar
ske rezultate. Prav nič pa se 
niso zmanjšale razlike ali po
manjkljivosti in prekrški pri 
delitvi, ki nastajajo v bistvu 
zaradi nereda pri pridobiva
nju dohodka. Eden od raz- 
pravljalcev na seji predsed
stva je menil celo, da smo 
zašli v nekakšno tritirno de
litev: eno naj bi govorila re
solucija oziroma plan, drugo 
panožni samoupravni spora
zumi, tretje pa izvršni sveti, 
ki so dobili odločilne pristoj
nosti v zvezi z izvedbo inter
ventnega »zakona o plačah«. 
Sindikati zato z vso pravi
co predlagajo, da admini
strativno oblast izvršnih 
svetov odpravimo vsaj pri 
kolektivih, ki ne spadajo 
med kršitelje oziroma pre- 
koračitelje: Prisluhniti ve
lja tudi opozorilom, da ukre
panje ob delitvi čez gospo
darsko leto pravzaprav nima 
prave podlage in da bi ga 
zato morali uporabljati le po 
zaključnih računih. Sindi
kat seveda še naprej ne bo 
soglašal z delitvijo mimo 
rezultatov, ne bo pa nikakr
šen policaj, ki bo terjal vra
čanje osebnih dohodkov

tam, kjer še zdaleč ne dose
gajo poprečja v občini, pa
nogi ali širše. Sindikalni ak
tivisti so prepričani, da sami 
čisti osebni dohodki ne bi 
toliko ogrozili akumulacije, 
če se ne bi nanje obesila še 
pretirana družbena, državne 
in administrativna poraba.

Kot je povedal sekretar 
RS ZSS, se je realna masa 
osebnih dohodkov v dohod
ku začela zmanjševati že leta 
1981 in letos še daleč ne do
sega tedanje. Med ljudmi tu
di zaradi inflacije prevladuje 
mnenje, da so osebni dohod
ki premajhni glede na mož
nosti zadovoljevanja živ
ljenjskih potreb. Tudi zaradi 
tega se je širil vtis, da je sin
dikat nekakšep dežurni poli
caj, kar pa seveda ne drži, saj 
se je sindikat opredelil do 
vseh drugih nalog, ki jih 
zahtevajo letošnji gospodar
ski in družbeni cilji.

Kako iz labirinta
Tudi na drugih sestankih, 

ki so bili v zadnjem času, je 
bilo rečeno, da je treba do 
konca leta dograditi delitev 
oziroma odpraviti njene po
manjkljivosti. Več kot šest 
tisoč tozdov, ki so avgusta 
dali zahtevne izjave o sklad
nosti delitve z doseženim 
dohodkom ja namreč zraču- 
nalo, da bi smele izplačati še 
30 milijard dinarjev. Ob tem 
pa so razlike med ozdi ved

no večje. Nekateri so bistve
no povečali delež osebnih 
dohodkov v dohodku in de
lili več, kot so ustvarili, dru-. 
gi pa so uspeli celo povečati 
akumulacijo. V kovinski in
dustriji pa, kot kažejo ocene 
sindikata kovinarjev, vod
stvenim delavcem primanj
kuje poguma, da bi ustrezno 
nagrajevali uspešno delo in 
njegove sadove.

Davčna politika je zastav
ljena tako, da štiri petine 
davkov izvira iz osebnih do
hodkov. Glede na mnenje, 
da pomeni siva ekonomija 
kar 40 odstotkov dohodka 
prebivalstva, seveda prihaja 
do prehude obdavčitve dela 
v združenem delu, drugi na
čini pridobivanja dohodka 
pa so skoraj neobdavčeni. 
To seveda pomeni siromaše
nje delavcev, ki živijo le od 
plače, in bogatenje drugih, 
zaradi česar tudi nerazumlji
vo naraščajo socialne razli
ke, ki so vidne tudi v premo
ženju in potrošniških na
vadah.

Sedanje razporejanje do
hodka z družbenimi obre
menitvami osebnih dohod
kov vred očitno ni učinko
vito in ga bo treba dogradi
ti. V koordinacijskem odbo
ru za izpolnjevanje družbe
nega dogovora so že spozna
li, da ga je treba poenostavi
ti, kako pa naj bi to storili, in 
sicer ob tem, da bo potrebno 
enkrat tudi kaj doreči glede

Predsedstvo RS ZSS je sprejelo ugotovitve o polletnih 
rezultatih gospodarjenja (objavljamo na strani 6) in 
stališča do njih. Sklenilo je, da bo na podlagi analize 
ocenilo izpolnjevanje nalog in uveljavljanje usmeri
tev, ki jih je v zvezi z gospodarjenjem sprejel RS ZSS 
na aprilski in junijski seji.

Predsedstvo je sprejelo pobudo za izredno uskladi
tev zajamčenih osebnih dohodkov, kar je potrebno 
zavoljo hitre rasti življenjskih stroškov. (Predlog smo 
pojasnili v prejšnji številki).

Člani predsedstva so sprejeli tudi program nalog in 
dejavnosti v jesenskem obdobju. Osrednja naloga so 
vprašanja samoupravne organiziranosti pri čemer je v 
osredju zlasti analiza samoupravnih sprememb ozi
roma odpravljanja tozdov). Obravnavali bodo tudi 
spore, ki jih ni bilo možno rešiti po redni poti. Med 
osrednje naloge sodi tudi dograjevanje delitve in raz
porejanja dohodka ter delitve osebnih dohodkov, zato 
bodo usklajevali samoupravne sporazume dejavnosti, 
sprejeli metodologijo za računanje vrednosti enote 
enostavnega dela itd. Sindikati bodo obravnavali tudi 
poslovanje ozdov, ki imajo izgube, svobodno menjavo 
dela in samoupravno delavsko kontrolo.

stališča ZK do dveh delov 
osebnih dohodkov, pa si da
nes dokaj težko zamislimo. 
Mogoče bodo k temu poma
gala tudi stališča, ki se obli
kujejo v predsedstvu zvez
nih sindikatov, ki naj bi 
zmanjšala administrativno 
delitev in ki so na seji pred
sedstva RS ZSS dobila do
kajšnjo podporo. Tudi enote 
enostavnega dela kot osno
ve za delitev bi lahko 
zmanjšale razlike v osebnih 
dohodkih, čeprav to sprem
lja bojazen, da se na ta na
čin znova vračamo k ne
kakšnim plačilnim ra
zredom.

Zadnji uradni 
podatki o
najmanjših osebnih 
dohodkih so za 
marec 1986

Imamo neverjetno razve
jan način zajemanja vseh 
mogočih podatkov, s kateri
mi se ukvarjajo številne 
službe in to, od SDK do sta
tistike. Kljub temu sindikat 
razen neuradnih ugotovitev 
nima novejših podatkov. 
Glede na rast osebnih do
hodkov v naslednjih mese
cih si je res težko zamisliti, 
kako je na njihovi podlagi 
možno voditi akcijo na soci
alnem področju. Takrat je 
skoraj 16 odstotkov delav
cev dobilo mesečno manj 
kot 60.000 dinarjev in danes 
nihče ne ve, koliko zaslužijo 
in kakšna je njihova življenj
ska raven. Sindikat je seve
da še naprej proti socialne
mu varstvu, ki bi bilo neod
visno od rezultatov dela in 
gospodarjenja, čeprav meni, 
daje treba z vso pozornostjo 
obravnavati položaj delav
cev, ki zaslužijo manj kot
60.000 dinarjev, zlasti tistih, 
ki živijo v večjih mestih. 
Sindikat seveda ostaja tudi 
pri svojih opredelitvah. Gre 
za znane zahteve po preu- 
stroju proizvodnje, da je tre
ba ukrepati v vseh ozdih, ki 
delavcem ne morejo zago
tavljati primernih osebnih 
dohodkov, ki bi naj bili večji 
od zajamčenih.

Ali družbene 
dejavnosti še 
zaostajajo

Položaj delavcev v druž
beni dejavnosti bi naj bil do 
konca leta usklajen z delavci 
v gospodarstvu. V gradivu 
strokovne službe RS ZSS je 
zapisano, da je negotova 
uresničitev tega programa.
V prvih šestih mesecih so 
najbolj, to je za 14,4 odstot
ka, zaostajali osebni dohod- *■ 
ki delavcev v družbenem 
varstvu otrok in mladine, za 
10 odstotkov v srednjem šol
stvu, kjer so velike razlike 
med občinami in tudi šolami 
- v kulturi in 6 odstotkov v 
osnovnem šolstvu. Delavci v 
teh dejavnostih imajo zato 
še vedno pripombe na zao
stajanje pri osebnem dohod
ku, k čemer so prispevala 
svoje tudi različna usklaje
vanja na občinskih in širših 
območjih. Kaže, da kar hitro 
rastoči osebni dohodki v go
spodarstvu ponovno zastav
ljajo vprašanje o sprotnih 
podatkih, pa tudi o metodo
logiji tega izenačevanja. 
Sploh pa je zmeda s podatki 
kriva, da vsak subjekt s svo
jimi podatki dokazuje svoj 
prav. Tudi tu se je težko do
kopati do prave resnice. Mo
goče je republika res pre
majhna, da bi ta občutljiva 
vprašanja prepuščala 65 
občinam in oblikam njiho
ve povezanosti na širših ob
močjih. Sploh pa bi bil čas, 
da se nehamo slepiti z načeli 
svobodne manjave dela, pa 
tudi sisi so bili na slepem 
tiru ob teh dejavnostih.

Franček Kavčič
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v
Življenjski standard

»ASFAiTNE« DELAVSKE 
DRUŽINE V PRECEPU

V naš besednjak so v zad
njih letih prišli novi izrazi, ki 
jih politika, pa tudi znanost, 
uporabljata kot aksiome, 
kot nekaj, kar je samo po 
sebi razumljivo, torej kot »ti
sto, kar je« in nič drugega. 
Zlasti v družbenih listinah 
in v politični retoriki mrgoli 
novih pojmov, ki so poveza
ni tudi z življenjskim stan
dardom delavcev in obča
nov. Tako smo dobili zajam
čene osebne dohodke, po
jem o materialni in socialni 
varnosti delavcev, enoto 
enostavnega dela, na kateri 
gradimo razmerja v osebnih 
dohodkih - vse to pa je po
vezano pravzaprav z denar
nim zneskom, ki ga mora za
služiti delavec, če hoče vsaj 
kolikor toliko normalno pre
živeti sebe in svojo družino. 
Zneski se seveda v teh vi
hravih gospodarskih časih, 
ko pravzaprav ne veš, ali boš 
lahko prihodnji teden še ku
pil živila po isti ceni kot 
zdaj, kaj hitro spreminjajo, 
kajti vse več je treba odšteti 
za ta ali oni nakup sicer živ
ljenjsko nujnega izdelka ali 
pridelka. Številke, s kateri
mi ponazarjamo življenjsko 
raven delavskih ali mešanih 
gospodinjstev, dobivajo že 
skorajda neverjetne višine.

V sektorju za ekonomski 
razvoj, gsopodarsko in soci
alno politiko sproti sprem
ljajo gibanje življenjske rav
ni delavskih družin. Tako so 
tudi organi Zveze sindika
tov lahko nenehna na teko
čem z nekaterimi ključnimi 
parametri življenjskega 
standarda, da se laže odzo
vejo na neurejena gibanja in 
opozarjajo nanje in se tudi 
opredeljujejo do vprašanj 
ekonomskega in socialnega 
razvoja oziroma uveljavlja
nje dogovorjene politike.

Toda resnici na ljubo tre
ba priznati, da čisto natanč
nih podatkov nimajo. Tako 
se lahko v našem zapisu 
opremo na oceno nekaterih 
vidikov Življenjske ravni 
delavskih družin junija le
tos. Bržkone bi dobili precej 
drugačno, če bi upoštevali 
tudi jesenske nakupe in 
stroške, kajti začetek šolske
ga leta in nabava ozimnice 
kar dobro praznita delavske 
žepe.

Sredi letošnjega leta so

marsikje zagnali pravi pre
plah zaradi gibanja realnih 
osebnih dohodkov, ki so bili 
v obdobju od januarja do 
maja letos v primerjavi z 
enakim obdobjem lani za 
18,6 odstotkov višji, v pri
merjavi s poprečnimi lani pa 
za 6,2 odstotka. Po teh po
datkih so se kazalci, s kateri
mi ponazarjamo gibanje živ-

porabe in družinskih prora
čunov delavcev. Stalni stro
šek, ki znaša v strukturi iz
datkov delavske družine 40 
odstotkov, je hrana, vendar 
pa se njen delež spreminja, v 
družinah z nizkimi dohodki 
pa krepko presega sloven
sko povprečje. Ker pa je 
skoraj polovica slovenskih 
delavcev plačana manj od

republiškega povprečja, je 
to bržkone zaskrbljujoče, 
kajti raven zadovoljevanja 
drugih življenjskih potreb v 
takšnih družinah pada.

V najtežjem položaju so 
seveda čiste delavske druži
ne v velikih mestih, katerih 
družinski proračun je odvi
sen le od osebnih dohodkov. 
Analitiki pravijo, da na ra-

— Si zamišljaš, kako bi šele trpel naš družinski standard, če bi po zvezah dobili 
premog, in če mule ne bi ponavljal razreda?

TABELA 2
PORABLJENA SREDSTVA 4-ČLANSKIH DELAVSKIH 
IN MEŠANIH GOSPODINJSTEV - OCENA ZA JUNIJ 
1986*_______________________________________________
Življenjske potrebščine Delavska Mešana

gospodinjstvagospodinjstva 
din % din %

Ijenjske ravni, povečevali, 
vendar pa so gibanja cen živ
ljenjskih potrebščin v na
slednjih mesecih krepko 
»posegle« v to ugodno sliko. 
Najnovejši podatki zvezne
ga statističnega zavoda ka
žejo, da so se cene življen- 
skih potrebščin avgusta le
tos v primerjavi z lanskimi 
povečale celo za nekaj več 
kot 90 odstotkov. Glede na 
dosedanje podražitve in brž
kone še na tiste, ki bodo, 
kajti ukrepom zvezne vlade 
o vračanju cen pač ni za za
upati, še manj pa pričakova
ti, da bomo s takimi poteza
mi povsem administrativne 
narave uredili cenovna raz
merja, lahko mirne duše za
pišemo, da realni osebni do
hodki zaostajajo.

V takšnih razmerah se kaj
pak spreminja tudi sestava

1. Hrana
2. Pijače
3. Tobak
4. Obleka
5. Obutev
6. Stanovanje
7. Ogrevanje, razsvetljava
8. Gospodinjska oprema
9. Higiena, zdravstvo

10. Izobraževanje, kultura, 
razvedrilo

11. Prevoz, promet, PTT
12. Razno

39,4 91.686 48,9
12.060 6,1 15.152 8,1
3.060 1,5 1.908 1,0

16.349 8,2 12.659 6,7
5.946 3,0 5.383 2,9
9.441 1,9 4.047 2,1

14.289 7,2 12.502 6,7
10.983 5,5 10.501 5,6
9.961 5,0 8.364 4,5

12.408 6,2 6.197 3,3
19.243 9,7 14.621 7,8
7.038 3,5 4.588 2,4

199.315 100,0 187.608 100,0
* Preračun na podlagi mesečne ankete o porabi v gospodinjstvih v letu 1984 
Zavoda SRS za statistiko. Upoštevani so indeksi gibarya cen za posamezne 
skupine življenjskih potrebščin

TABELA 1
POVPREČNA MESEČNA RAZPOLOŽLJIVA SREDSTVA 4-ČLANSKIH DELAVSKIH 
GOSPODINJSTEV V LETU 1984 (PRERAČUN PO ANKETI 1984 ZAVODA SRS ZA 
STATISTIKO*)
Razpoložljiva
sredstva

Mešana gospodinjstva 
din %

Čista del. gospodinjstva 
din %

Denarna sredstva: 730.677 77,4 872.084 95,4
Od tega:
- prihodki iz red. del. razmerja 360.649 38,2 605.375 66,2
- prihodki zunaj red. del. razmerja 8.477 0,9 15.183 1,7
— prihodki iz pokoj, zavar. 97.265 10,3 125.289 13,7
— osatali prej. od soc. zavarovanja 20.599 2,2 16.078 1,8
- prihodki iz tujine 2.340 0,2 5.629 0,6
— neto prih. od posesti 147.546 15,6 20.024 2,2
— dajanje v zakup in prodaja imetja 10.110 1,1 11.972 1,3
— dobitki, darila in podobno 2.445 0,3 6.214 0,7
— gotovinska posojila 4.018 0,4 1.893 0,2
— zmanjšanje varčevanja 77.228 8,2 64.427 7,0
Ostah prejemki in posojila 8.293 0,9 25.855 2,8
od tega:
- potrošniška posojila
- investicijska posojila
Vrednost naturalne porabe

2.903
5.390

204.628 21,7

6.303
19.552
16.517 1,8

Razpoložjiva sredstva skupaj 943.598 100,0 914.456 100,0
* Preračun za 4-članska gospodinjstva je izdelan na osnovi izvirnih podatkov za:
- 3,74 člansko mešano gospodinjstvo (1,1 članov v delovnem razmerju, 0,5 aktivnih kmetov, 2,13 vzdrževanih 
članov - anketa je zajela 197 gospodinjstev
- 3,07 člansko čisto delavsko gospodinjstvo (1,41 članov v delovnem razmerju, 1,66 vzdrževanih članov) - anketa 
je zajela 1.054 gospodinjstev.

ven zadovoljevanja življenj
skih potreb odločilno vpli
vajo razpoložljiva sredstva 
gospodinjstev: (glej tabelo 
1).

Ta so v mešanih gospo
dinjstvih, torej tistih, ki ima
jo lastno kmečko gospodar
stvo in v katerem je poleg 
tistih, ki delajo na kmetiji, 
tudi eden ali več članov v 
rednem delovnem razmerju 
ali opravlja samostojno pri
dobitno dejavnost (porablje
na sredstva so pri obeh tipih 
gospodinjstev preračunana 
na štiričlansko družino) za 
tri odstotke večja kot v tipič
nih delavskih gospodinj
stvih zaradi naturalne pora
be. Ta pa v mešanih gospo
dinjstvih predstavlja kar 
21,7 odstotka vseh razpolož
ljivih sredstev, medtem ko 
je pri delovnih gospodinj
stvih ta delež le 1,8 odstotka. 
Naturalna poraba zajema 
pridelke in izdelke iz lastne 
proizvodnje pri mešanih go
spodinjstvih (hrana, pijača,

drva in podobno), vsi drugi 
viri sredstev pa so po stati
stiki kajpak večji pri delav
skih družinah, in sicer de
narni viri za 19,4 odstotka, 
ostali prejemki in posojila 
pa celo za 311,7 odstotka.

Pa pustimo to. Če se ozre
mo ponovno na podatke, ki 
ponazarjajo porabno osnov
nih življenjskih potrebščin 
kot poglavitno merilo živ
ljenjske ravni, potlej je stan
dard delavskih gospodar
stev v Sloveniji za 6,2 odstot
ka boljši od standarda meša
nih gospodinjstev, (glej ta
belo 2).

Toda to je le podatkovni 
mišmaš, kajti če upošteva
mo vsa razpoložljiva in po
rabljena sredstva gospodinj
stev, je poraba oziroma stan
dard pri mešanih gospodinj
stvih in za tri do štiri odstot
ke višji kot pri delavskih 
predvsem zaradi visoke na
turalne vrednosti proizvod
nje in vlaganja v stanovanje 
in imetje. Tako kot zmeraj 
veljajo vsi ti podatki le za 
povprečna slovenska-gospo
dinjstva obeh tipov in ne 
upoštevajo razlik v standar
du, ki izhajajo iz življenja v 
večjih mestih in industrij
skih središčih, kjer delavske 
družine nimajo možnosti za 
dopolnjevanje svojih dru
žinskih proračunov z natu
ralno proizvodnjo, imajo pa 
velike stroške s stanovanji, 
varstvom 'otrok in podobno.

Prav tako niso upoštevaj 
razlike med mešanimi £® 
spodinjstvi, ki imajo v bllZ 
ni večjih mest možnost 
riščanja mestne rente, Pa t 
di manjše stroške s prevo^ 
na delo in večje možnostiz 
zaposlovanje družinskih čl 
nov. Pa še marsikaj drugje ( 
ni upoštevano, vendar k0 
pribito drži, da življenja^ 
raven tako imenovanih >>a-. 
faltnih« delavskih družin.11
zavidanja vredna, kajti žej
nija bi moral družinski Pr0. 
račun znašati nekaj m a™ 
kot dvajset starih milijon0, 
mesečno le za nujne življeI1J 
ske potrebščine, kot na” 
kaže druga tabela. :

Junija pa so povprec11 
osebni dohodki v naši repa 
bliki znašali nekaj čez 92 P 
soč dinarjev, julija skoraj 
tisoč dinarjev in če so se, 
teh drugih jesenskih ^n?j! 
morda ustalili na okrog 1 
tisočakov povprečno, tisi 
družine, ki imajo osebne o° I 
hodke pod povprečjem, teZ 
ko povezujejo začetek mes°' I 
ca s koncem. Če pa je 
delavcev v naši republiki1 
slaba polovica, je to že n° 
volj, da se povprašamo, ka 
ko v organizacijah združen0 
ga dela naravnati kolo 1 
spodarjenja in dela, da bo° 
delavci zaslužili - tudi tish 
najnižjimi osebnimi doho°' 
ki - toliko, da bodo l3^. 
živeli človeka dostojno živ' 
Ijenje. Marjan Horv^

Kličemo 061/752-211_______
Na zvezi je Franc Dodig, 
predsednik sindikata v IUV

Čeprav so v vrhniški občini padali prenekateri 
očitki o spodrsljajih pri odpravljanju posledic 
neurja, so na organizacije združenega dela dežele- 
vale same pohvale. Igradova žaga, Kovinarska, Liko 
in druge so hitro, učinkovito poprijele, sindikat se je 
odrezal kot le kaj ... Še največ hvale smo slišali na 
račun IUV:

»Že v soboto sjutrgj smo bili pripravljeni. Največ 
dela nam je dala Ščetinama v Sinji gorici. Tam je bil0) 
največ škode. Kar se da hitro je bilo treba popraviti 
porušen dimnik, pokriti proizvodne dvorane, tako da 
je tovarna lahko v ponedeljek že delala.«
Kaj pa delavci? Kako je bilo s škodo, ki so jo utrpeli 
zaposleni?

»Neuije je tovarni povzročilo za 260 milijonov dinar
jev škode. Proizvodnja v Sinji gorici je stala dva dni in 
jasno, da je bila to prednostna naloga. Tu je poprijel 
tako SLO in DS kot vodstvo, sindikat, vsi delavci. 
Podrlo je tudi nekaj stanovanjskih barak in za delavce, 
ki bivajo v njih, je bilo treba takoj najti prenočišče, 
poskrbeti za prehrano ...
In kdo je vse to vodil, usklajeval?

»No, pri takšni stvari bi težko koga posebej kitil z 
zaslugami. V dobro urejenem kolektivu se pač ve, kdo, 
kdaj in kaj. Posebne skupine so takoj začele obisko
vati prizadete domove naših delavcev, največ jih je 
bilo v Zaplani in v Sinji gorici. Škode je bilo precej, 
prva oblika pomoči je bil takojšen izreden plačan 
dopust. Glede na škodo pač, od dveh dni do eneg3 
tedna.«
Pa bolj otipljiva pomoč?

»Ja, prvi dan še nihče ni vedel, kako in koliko bo 
pomagala občina pa banka... Videli smo, da so se 
krajani v omenjenih dveh krajevnih skupnostih sam) 
dobro znašli. Pomagali so drug drugemu, naši) 
zasebne prevoznike, da so jim iz Novega mesta vozili 
material, ki ga na Vrhniki ni bilo moč dobiti. Tovarna 
je potem osmim delavcem odobrila še posojilo, tja do 
400 tisočakov za posameznika.«
Takšne nesreče so gotovo preizkus posebne vrste - 
tako za medsebojne odnose kot za raven družbene 
organiziranosti. Za vaš sindikat tudi?

»Je izkušnja, seveda je. Najprej pride na vrsto sosed, 
sorodnik. Ko človek ne ve več kod in kam, se obrne na 
sindikat. Ta je brž organiziral ljudi, ugotovil, kaj kdo 
najbolj potrebuje in kdo lahko pri tem najbolj 
pomaga. Takoj smo sklicali vse naše delavce, ki žive v 
teh krajih in imajo telefone. Tako smo vedeli, kaj se 
dogaja in kako poprijeti. V tovarni imamo strokov; 
njake, mizarje, tesarje, ključavničaje ... Seveda so bik 
vsi takoj pripravljeni pomagati in potem jih ni bil° 
težko razporediti.« #■
Torej tudi vprašanje volje, pripravljenosti...

»Seveda, in bila je brez pripomb. Že jutro po neurju 
je bilo navsezgodaj zbranih 30 delavcev, odprlo se Je 
skladišče, kjer smo imeli na srečo dovolj pomožnega 
materiala, takoj je bil odprt obrat družbene prehrane - 
tako za ljudi, ki so prišli pomagat kot za prizadete, 
predvsem iz stanovanjskih barak. No, teh se borno 
zdaj tako in tako znebili, saj so se njihovi prebivalo1 
znašli na prednostni listi. IUV namreč končuje nov 
stanovanjski blok in devet stanovanj je že rezerviran111 
za prizadete.« Ciril Brajd
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^ovi sistem nagrajevanja v Železarni Ravne

Nagrada za več
znanja
k Pred kratkim so se delavci 
..^ezame Ravne (okoli 6.500 

z referendumom odlo- 
111 za novi sistem delitve in 

nagrajevanja, Tei se bistveno 
aznkuje od prejšnjega. Na 
^grajevanje gledajo v ra
strski Železarni drugače 
..ot.v mnogih drugih organi-

3 h Holo coi
r sa ^prejeli za sesiavni aei 
azvojne in poslovne politi- 

, e- Imajo tudi posebne stro- 
službe, ki skrbijo za 

JS^šanja delitve, spremlja- 
J? upravljanja sprejetega 
tsterna in predlagajo nove 

resitve.
. O tej občutjivi in aktualni 
emi smo se pogovaijali z 
vanom Žagarjem, članom 
Poslovodnega odbora Žele- 
pne, ki meni, da bi bilo v 
potezami pa tudi sicer v 
Oruženem delu uspešneje 
^vijali in dograjevali siste- 
j*1® delitve, če bi med druž- 

0 in organizacijami združe- 
|*ega dela ustrezneje reševali 
vPfašaiya delitve.

j Ali zvezni in republiški 
rUžbeni dogovori, letne re- 
oiucije in več kot štiride- 
et panožnih sporazumov 
® dajejo dovolj meril in 
•bernic za delitev med 

“Južbo in organizacijami 
'dfuženega dela?

»Merila v teh listinah in 
"*tih omogočajo različno ra- 
uago in uveljavljanje deli- 
Se- Vse je odvisno v glav- 

°d dobre volje delovnih 
ttolektivov. Ne potrebujemo 
9uko aktov, ampak objekti- 
'bzirana merila gospodarske 
Uspešnosti, ki bodo uporab- 
:•? Pri gospodarjenju in se 

bodo vsi dosledno držali. 
, rav zato, ker nam primanj- 
Pje takšnih meril, moramo 
casih posegati po politič- 
,em zamrzovanju osebnih 
°bodkov, včasih pa po ad-

da to ni tako zapleteno vpra
šanje, da ga ne bi mogli reši
ti, če bi se otresli nekaterih 
dogem in če bi družba poka
zala več zanimanja zanj. S 
tem pa je tesno povezano tu
di vprašanje spodbud, ki ga 
prav tako že nismo rešili.«

- Ali mislite na kolektiv
no ali individualno motiva
cijo?

»Na motivacijo nasploh v 
našem sistemu. Sicer pa naš 
sistem delitve vsiljuje indi
vidualne normative in indi
vidualna hotenja, zato se de
lavci zelo malo zanimajo za 
to, kag dela njihov sosed, ali 
pa se sploh ne. Tudi zato 
smo danes vse večji egoisti, 
ker nas ne zanima, kaj se do
gaja z družbeno lastnino, in 
nam jo lahko kradejo za hrb
tom. Delavce bi morali celo
vito spodbujati ne samo za 
njihovo neposredno delo, 
temveč za gospodarske do
sežke na delovnem mestu, v 
tozdu in delovni organiza
ciji.«

- Ali ni morda enostran
skost, o kateri govorite, po
vezana s tako imenovano 
analitično oceno delovnega 
mesta oziroma z delovnimi 
nalogami in opravili?

»Analitični oceni prav ta
ko dajemo prevelik pomen. 
Precej ustanov jo celo sili v 
ospredje, tako da je prišlo 
celo do tega, da se zaposleni 
vse manj zanimajo za prido
bivanje novih znanj in spret
nosti, zato, da bi se dokvali- 
ficirali in podobno. Vsak si 
prizadeva predvsem za to, 
da bi si kakor koli pridobil 
delovno mesto s čim višjo 
analitično oceno. Glede na 
način, kako pri nas o tem 
odločamo, omogoča to ra
zlične manipulacije.

S pretiranim poveličeva
njem analitične ocene smo 
razvrednotili pomen znanja.

»V praksi je žal tako. Če 
kvalificirani in nekvalificira
ni delavec opravljata enako 
delo, imata tudi enako anali
tično oceno in za enak uči
nek tudi enak osebni doho
dek. Zato si nekvalificirani 
delavci ne prizadevajo, da bi 
si pridobili kvalifikacijo. 
Vendar pa se pri delu pozna 
razlika med tema delavce
ma. Kakovost dela kvalifici
ranega delavca je praviloma 
večja, ta tudi lepše ravna z 
orodjem in ima nasploh 
boljši odnos do družbene 
lastnine in samoupravljanja, 
vendar ta razlika v kakovo
sti ne vpliva na njegov oseb
ni dohodek.«

— Ker ste v Železarni to 
spoznali, kako nameravate 
rešiti to vprašanje?

»Da bi zaposlene spodbu
dili k učenju in višji izobraz
bi ter izpopolnjevanju njiho
vega znanja, smo v novi si
stem, ki smo ga sprejeli na 
referendumu, vgradili spod
bude za tako imenovani 
strokovni razvoj. Vseh 6.500 
zaposlenih smo razvrstili v 
osem strokovnih kategorij 
po ustaljeni nemenklaturi. 
Na račun strokovnega raz
voja smo septembra letos 
prvič povečali osebne do
hodke za devet odstotkov. 
Vsak delavec lahko napre
duje in si z učenjem pridobi 
višjo kvalifikacijo ali stro
kovno izobrazbo, vendar se 
mora udeleževati ustreznih 
tečajev in strokovnih preda
vanj ter uspešno opravljati 
izpite. Torej mora dokazati, 
da v resnici več zna in ima 
višjo izobrazbo.«

— Ali to velja samo za de
lavce ali za vse, tudi za di
rektorje?

»Za vse. Na primer za de
lo, ki ga opravljam, imam 
ustrezno izobrazbo (visoko), 
zato bom napredoval do 
druge stopnje in zato dobil

katera je dovolj nedokonča
na osnovna šola, dobi takoj
8.000 dinarjev več, toda ko 
bo končal ustrezne tečaje in 
seminarje ter bo dokazal, da 
obvlada novo znanje, bo na
predoval v višjo skupino in 
dobil tudi večjo stimulacijo, 
tudi če bo še naprej oprav
ljal ista dela in naloge kot 
prej.«

- Ali že opažate, da se 
delavci zavzemajo za višjo 
izobrazbo?

»Že zdaj seje precej pove
čalo zanimanje za različne 
seminarje in tečaje, za dok
valifikacijo, specializacijo in 
podobno. Ljudje imajo zdaj 
možnost, priložnost in tudi 
gmotne spodbude za izpo
polnjevanje znanja, za na
predovanje. Prepričani smo, 
da bomo tako povečali ra
ven znanja v podjetju in iz
boljšali kakovost dela, 
upravljanja in gospodarje
nja z družbenrmi sredstvi.«
- Ali imate po novem tu

di več mehanizmov tako 
imenovane kolektivne sti
mulacije, torej odvisnosti 
osebnih dohodkov tudi od 
poslovnih dosežkov posa
meznih tozdov in vse delov
ne organizacije?
.»Določili smo enotno 

vrednost enote dela za vso 
delovno organizacijo. Neko
liko smo ublažili, vendar 
kljub temu obdržali indivi
dualna in skupinska merila 
za kakovost in obenem po
večali pomen in vpliv kolek
tivnih meril ter določili izra
zito koletivne normative za 
gospodarsko uspešnost or
ganizacijske enote, tozda in 
delovne organizacije. Zato je 
osebni dohodek delavca od
visen od njegovega osebne
ga prispevka in precej bolj 
kot doslej od kakovosti dela 
in gospodarske uspešnosti, 
kar ga neposredno spodbuja 
k temu, da skrbi za uspeh 
vse delovne organizacije in 
se glede na to ustrezno vede 
tudi kot samoupravljalec.«

- Ali bodo te spremembe 
vplivale na opravljanje ali 
vsaj zmanjševanje uravni
lovke?

»V prvih sedmih mesecih 
letos je bil povprečni osebni 
dohodek v tovarni 111.717 
dinaijev, samo julija pa 
126.064 dinaijev. Najnižji 
osebni dohodek, ki ga preje
ma zelo malo delavcev, je

^ilustrativnem. Tudi se ne 
jp .reJ° nekatere organizaci- 
iinarzati načel delitve, če ve- 
dv;3 c?ruSih v njeni okolici. 
teosebne dohodke. V 
sivi Primem morajo tudi te 
osti1 Večini, ker bi drugače
kadro ^reZ n^sodobnejših

bi moral biti temelj 
eh meril?
»Akumui3^. Opreti se 

knt rno na akumulativnost 
U; na splošno formulo in le 
no °bravnavati posebej, 
st Pa kot zdaj, ko v bi- 
HaiT Vse organizacije obrav- 

am° kot izjeme. Mislim,

Celo starši se več ne zavze
majo, da bi si njihovi otroci 
pridobili čimvišjo izobrazbo 
in strokovno usposoblje
nost, ker menijo, da bodo že 
kako »zaslužili« boljše de
lovno mesto brez ustreznega 
znanja. Iz naše zavesti je 
skorajda izpuhtelo spozna
nje, da če kdo želi več zaslu
žiti, mora tudi več znati.«

— Toda po našem siste
mu, konkretno po določilih 
zakona o združenem delu, 
so osebni dohodki odvisni 
predvsem od dela in njego
vih sadov, ne pa od formal
ne izobrazbe?

18.000 dinaijev, kvalificirani 
delavec pa 11.000 dinaijev. 
Predsednik poslovodnega 
odbora, ki je magister, bo 
dobil 18.000 dinaijev, jaz pa 
moram šele dokazati svojo 
strokovnost, torej zagovaija- 
ti magistrsko nalogo na 
ustrezni fakulteti in opraviti 
izpit. Komisiji moram doka
zati, da sem obiskoval 
ustrezne oblike strokovnega 
izobraževanja in podobno.«
- Kako pa je s tako ime

novanimi uslužbenci?
»Podobno velja tudi zanje. 

Na primer delavec, ki oprav
lja administrativna dela, za

znašal julija 50.314 dinaijev, 
predsednik poslovodnega 
odbora pa je dobil 240.747 
dinaijev. Razmeije med naj
nižjim in najvišjim osebnim 
dohodkom je bilo torej 1:4,7. 
Po novem pa je razmeije 
1:5,4 . na račun dodatka za 
strokovni razvoj, torej je 
zdaj bistveno boljše.«

— Kakšne so razlike med 
delavci, ki opravljajo ena
ko delo oziroma imajo ena
ko kvalifikacijo?

»Julija je kvalificirani to- 
pilničar zaslužil 185.877 di
naijev, kvalificirani strugar 
pa 134.354 dinaijev. Razlika

Neučinkovita
delitev

Kolikšno »ustvarjalnost« in koliko časa znamo 
posvetiti delitvi dohodka in osebnih dohodkov, za 
katero si mnogo bogatejši in tudi produktivnejši deli 
sveta ne morejo vzeti toliko časa? Presenečenje, če 
sploh je, je večje ob ugotovitvi, da njihov delavski 
razred v popreču mnogo bolje živi... Kaže, da sta si ta 
dva pojava v obratnem sorazmeiju...

V zadnjem času dobiva to pri nas kljub vsemu še 
dodatno značilnost s prekinitvijo dela. Verjetno ne 
more biti to v ponos naši domovini, niti sistemu, ki jo 
predstavlja. Ne zavedamo se dovolj, da delavcev ni 
moč motivirati s papirnimi pobudami, ampak le z 
njihovo višjo življenjsko ravnjo. Kako sicer opraviču
jemo plače, ki so med najmanjšimi na svetu ? Kakšno 
afirmacjo to pomeni za samoupravni socializem v 
svetu? Nedvomno drži, daje le-ta sicer pripomogel k 
drugačnemu gledanju na človeka in njegovo oko je, pa 
vendar, ali je to dovoj. Ali človek v sistemu zahodne 
demokracje relativno ni boj osvobojen tabujev?

Mimo tega ne moremo, ker smo s »plačami« oziroma 
še prej z združevanjem dela in sredstev vpeti v širši 
družbenoekonomski odnos. Pa se skušajmo vrniti k 
osnovni temi, čeprav človek postane malodušen, da bi 
o njej rakel še karkoli tvornega. Zakaj? O delitvi in 
sicer tudi o delitvi osebnih dohodkov smo slišali ali 
prebrali že toliko komentarjev strokovnjakov, nekate
rih novinarjev ali drugih občanov, da se človeku gabi 
še karkoli reči ali slišati o tem. Smotrnega učinka tako 
ni! Sile zunaj delavskega razreda oziroma združenega 
dela se glede delitve še naprej izživljajo, tako da farsi 
ni videti konca.

Panožni sporazumi o delitvi dohodka niso niti zaži
veli, saj jih je presekal interventni zakon, čeprav 
mnogi vid j o v tem zakonu uzakonitev panožnih spo
razumov. Te uzakonitve so najbolj veseli nekateri sin
dikalni delavci, ki vid jo v tem priznanje za svoj pri
spevek k delitvi dohodka in osebnih dohodkov. Ne 
moremo biti prepričani, da to veseje vkjučuje tudi 
dejstvo o zadrževanju, da ne rečemo kar zamrznitvi 
osebnih dohodkov do konca leta.

0 uzakonitvi panožnih sporazumov pa smo tudi 
težko prepričani zavojo vzrokov, kot na primer:

0 bore malo jih dograjujemo in usklajujemo;
0 do konca leta ne bodo prišli do vejave pri izvedbi 

z resoluejo določenih delitvenih razmerij; kako so se 
obnesli v prvem polletju, je že tako znano;

0 pripravjajo zakonske podlage za uzakonitev 
predloga CK ZKJ.

Ni namen tega pisanja kritično obravnavati panožne 
sporazume... Kritično in samokritično se morajo 
družbeni dejavniki ozreti na neustrezno in neučinko
vito družbeno usmerjanje razporejanja dohodka za 
osebne dohodke, ki je prav smešno.

Zelo nazorno ga odseva sedanje stanje. Avgusta smo 
izplačevali osebne dohodke pretežno na podlagi izjav, 
da so naši splošni samoupravni akti usklajeni s panož
nimi sporazumi. Izjava in obračun, ki so jih organiza
cije združenega dela predložile službi družbenega 
knjigovodstva, le-ta pa izvršnim svetom (?), ni drugega 
kot farsa, h kateri se je zatekla administracija, »da 
zaščiti akumulacijo« pred delavci. Sama izplačila pa 
so tudi avgusta ostajala na ravni, ki zagotavlja neures- 
ničevanje resolucije za leto 1986!

Čemu bi seje pa držali le pri osebnih dohodkih! Vsaj 
pri konkretnem izplačevanju osebnih dohodkov 
bodimo dovolj realni! Vsekakor bo zanimiv razplet 
igre, ki se letos šele začenja med združenim delom in 
administracijo. Sindikat v njej ostaja (morda navi
dezno) le na robu.

S kopico papiija se tako vedno bolj oddaljujemo od 
samoupravljanja in tudi od zadovoljive življenjske 
ravni delavcev in drugih občanov. Napredka v druž- 
beno-ekonomskih odnosih ni in ga dolgoročno na ta 
način tudi ne more biti.

Ivan Drevenšek

je torej 50.000 dinaijev. Juni
ja pa je na primer razlika 
med najuspešnejšim in naj
slabšim topilničarjem z ena
ko analitično oceno in vsemi 
drugimi enakimi značilnost
mi znašala 40.816 dinaijev. 
Razlika v osebnem dohodku 
med n^jslabšim in najbolj
šim delavcem v topilnici je 
znašala 30.000 dinaijev.«

— Kako pa pri vas nagra
jujete ustvarjalnost in ali 
jo priznavate vsem delav
cem ali samo strokovnim?

»Nagrado za ustvaijalno 
delo lahko dobijo vsi, saj je 
lahko ustvarjalen vsak, stru
gar ali kateri koli delavec, ki 
ima potrebno znanje in iz
kušnje. Pri nas smo zdaj re
šili tudi vprašanje, ali ima 
delavec pravico do nagrade 
za inovacijo, ki jo je izdelal 
med delovnim časom. Vo

dilni delavec mora vnaprej 
določiti, ali je naloga, ki jo je 
uspešno opravila skupina 
delavcev ali posameznik 
inovacija, in če je in so jo s 
pridom vpeljali, imajo po
tem tudi pravico do nagra
de. Če znaša na primer pri
hranek zaradi skupinske 
inovacije petdeset milijonov 
dinarjev, znaša nadomestilo 
zanjo 1,650.000 dinaijev za 
skupino in je za polovico 
manjša, če ni bila množična 
in je bila opravljena med de
lovnim časom. Po novem že 
zaznavamo večje zanimanje 
za ustvaijalno-razvojne na
loge in za usmerjene inova
cije. Torej ima vsakdo mož
nosti za ustvaijalno delo. 
Največ novih nalog in ob
veznosti pa imajo vodilni de
lavci in organizatoiji.«

Jovan Pjevič

L
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PREDSEDSTVO 
RS ZS SLOVENIJE

Predsedstvo republiškega sveta Zveze sindikatov Slovenije je 
na 5. seji dne 9. septembra 1986 obravnavalo nekatere 
značilnosti družbenoekonomskih odnosov ob polletnih 
rezultatih gospodarjenja in delo sindikata. Po razpravi je 
predsedstvo sprejelo tele

UGOTOVITVE, STALIŠČA 
IN USMERITVE

Predsedstvo ugotavlja, da je večina ob
činskih svetov Zveze sindikatov Slovenije 
skupaj z drugimi družbenopolitičnimi de
javniki in izvršnimi sveti v občinah ustrez
no preveijala uspešnost gospodarjenja v 
prvih šestih mesecih letošnjega leta ter si 
prizadevala za spreminjanje razmer, zlasti 
za povečanje proizvodnje in izvoza, storil
nosti in uveljavljanje drugih kakovostnih 
dejavnikov gospodarjenja. Obenem smo se 
soočali z zahtevami za družbeno in gospo
darsko neutemeljeno spreminjanje samou
pravne organiziranosti združenega dela in 
odpravljanje tozdov. Posebno smo se zav
zeli za tiste ozde, ki so v prvem trimesečju 
poslovali z izgubo in premagovanje težav 
izgubarjev ter za usklajevanje osebnih do
hodkov in sredstev za skupno porabo z 
resolucijskimi opredelitvami. Po vsem tem 
ugotavljamo, da se je nominalna rast oseb
nih dohodkov umirila, posebno v tistih or
ganizacijah združenega dela, ki se niso dr
žale resolucij skih usmeritev.

Predsedstvo ugotavlja, da so usmeritve 
za delo organov in organizacij zveze sindi
katov, ki smo jih sprejeli ob letošnjih 
obravnavah izpolnjevanja resolucijskih ci- 
Ijev, še vedno podlaga za delovanje, saj še 
niso spremenjene negativni težnje, ki so se

pojavile v polletju zlasti v proizvodnji in 
uveljavljanju kakovostnih dejavnikov go
spodarjenja, in družbenih usmeritev za raz
porejanja dohodka ter izgubah.

1. Predsedstvo predlaga, da pri devetme
sečnih obračunih:
- osnovne organizacije Zveze sindikatov 
zahtevajo od poslovnih organov v organi
zacijah združenega dela, ngj ugotovijo po
sledice ukrepov, ki so bili sprejeti maja in 
junija,

- osnovne organizacije zveze sindikatov 
v ozdih pripravijo temeljite razprave delav
cev o razmerah in sadovih gospodarjenja 
ter spodbudijo le-te za kakovostnejše iri 
večje gospodarske dosežke,

- občinski sveti zveze sindikatov zahte- 
Vcgo temeljito oceno izpolnjevanja nalog v 
sleherni organizaciji združenega dela in 
družbenopolitični skupnosti;

- občinski sveti in republiški svet Zveze 
sindikatov Slovenije prek delegatov in de
legacij v skupščinah družbenopolitičnih in 
samoupravnih interesnih skupnosti zahte- 
vEgo, naj bodo elementi in smernice za na
črtovanje v SIS družbenih dejavnosti in 
materialne proizvodnje ter družbenopoli
tičnih skupnostih za leto 1987 pravočasno 
pripravljeni in poslani organizacijam zdru
ženega dela.

2. Predsedstvo republiškega sveta Zveze 
sindikatov Slovenije zahteva od pristojnih 
organov razčlenitev uveljavljanja in učin
kov ukrepov tekoče gospodarske politike 
še pred sprejemom ukrepov in odločitev za 
dograjevanje gospodarskega sistema in 
predlogov ukrepov, ki bodo določali pogo
je za gospodarjenja v letu 1987. Ta razčleni
tev naj jasno pokaže, kateri ukrepi so lahko 
osnova za dograjevanje gospodarskega si
stema.

V Zvezi sindikatov bomo podprli vse ti
ste kratkoročne ukrepe, ki opravljajo sla
bosti in spreminjajo razmere, ter tiste dol
goročne ukrepe, ki temeljijo na dolgoroč
nem programu gospodarske stabilizacije 
ter krepijo samostojnost in odgovornost 
gospodarskih subjektov za boljše gospo
darjenje z družbenimi sredstvi ter samou
pravni družbenoekonomski položaj delav
ca. Uveljavljanje teh ukrepov pa ne sme 
povečevati administrativnega urejanja.

S političnim delom v Zvezi sindikatov 
bomo zagotavljali, da bodo delavci pravo
časno seznanjeni z ukrepi ter si prizadevali 
za izboljšanje gospodarjenja.

Vsem orgamzacijam združenega dela, 
bomo naložili, ngj preverjcgo uveljavljanje 
finančne utrditve prek delegatskega siste
ma pa si prizadevali, da bodo izvozne spod
bude obravnavali tako kot druge obvezno
sti uporabnikov družbenih sredstev.

3. V sindikatih vztrajamo pri doslednem 
izpolnjevanju resolucijskih ciljev gospo
darjenja, pridobivanja dohodka in na teh 
osnovah postavljenih razmerij v delitvi do
hodka in čistega dohodka. Doseganje reso
lucijskih delitvenih razmerij in deleža aku
mulacije v dohodku ni odvisno le od giba
nja osebnih dohodkov, ampak je treba us
kladiti tudi rast skupne in splošne porabe s 
stvarnimi možnostmi. Zato predsedstvo 
zahteva tudi odgovorno ravnanje vseh 
ustreznih dejavnikov v gospodarstvu, ne
gospodarstvu in družbenih dejavnostih.

4. Predsedstvo predlaga, da organi samo
upravnih interesnih skupnosti skladno z 
resolucij skimi usmeritvami zagotavljajo 
sprotno trimesečno usklajevanje rasti 
osebnih dohodkov v družbenih dejavno
stih z rastjo osebnih dohodkov v gospodar

stvu. Obenem naj organi samoupravnin in, | 
teresnih skupnosti preverijo, ali so povsod 
sprejeli programe za usklajevanje ravo1 
osebnih dohodkov, in kjer jih niso, naj jd1 
takoj sprejmejo, da bi se osebni dohodki ^ 
družbenih dejavnostih usklajevali z resolu- 
cijskimi usmeritvami.

5. V Zvezi sindikatov Slovenije bom0 
zagotovili, da skupaj z ostalimi podpisnik1 
družbenega dogovora o dohodku v SR Slo
veniji uskladimo spremembe in dopolni
tve družbenega dogovora o dohodku v SP 
Sloveniji in samoupravnih sporazumov de
javnosti in prek komisij samoupravnih 
sporazumov dejavnosti zagotovimo njiho
vo pripravo, tako da dogradimo sistem de
litve do konca leta 1986.

Organi in organizacije Zveze sindikatov 
Slovenije bomo spodbudih delavce v oz
dih, da po sprejemu samoupravnih spora
zumov dejavnosti začnejo spreminjati m 
dograjevati samoupravne splošne akte 0 
delitvi tako, da bodo bolj uveljavil načelo 
delitve po delu in rezultatih dela, ustrezne
je ovrednotili proizvodno, strokovno h1 
ustvarialno delo.

6. Predsedstvo predlaga podpisnikom 
družbenega dogovora o dohodku v SR Slo
veniji, naj čimpre pripravijo metodlogije za 
izračun vrednosti enote enostavnega dela. 
da bi lahko podpisniki družbenega dogo
vora določili vrednost enote enostavnega 
dela. V odboru podpisnikov pa naj sprejme 
in vgradi vrednost enote enostavnega dela 
v resolucijo kot planski instrumentarij za 
uveljavljanje družbenih usmeritev za leto 
1987, kar je tudi podlaga za postavitev real; 
nih vrednosti relativnih razmerij, med deh 1 
in nalogami v posameznih ozdih in med 
dejavnostmi.

7. Predsedstvo predlaga osnovnim orga; 
nizacijam Zveze sindikatov Slovenije, naj 
zahtevajo od samoupravnih in poslovod
nih organov sprotno obveščanje delavcev
o načrtovanih in doseženih gibanjih oseb- ( 
nih dohodkov, upoštevaje kazalcu gospm 
daijenja za enake ali sorodne organizacija 
v dejavnosti in glede na to sprejmejo ukre
pe, ki bodo spodbujali delavce k boljšemu 
gospodarjenju; le-to pa je za podlaga za 
višje osebne dohodke.

PREJELI SMO

Zahteva za 
zaščito pravice 
do 42-ume 
tedenske 
delovne 
obveznosti

Zoltan Jan, rojen 
11.11.1947 v Novi Gorici, po 
poklicu profesor, zaposlen 
kot učitelj slovenskega jezi
ka pri Tehničnem srednje
šolskem centru Branko Bre
lih v Novi Gorici, član ZSS 
od 1972. leta, zahtevam, da 
se zaščiti moja pravica do 
42-urne tedenske delovne 
obveznosti.

V desetletjih, odkar smo 
prešli od 48-urne na 42-urno 
tedensko delovno obvez
nost, mi različni republiški 
upravni organi in samou
pravne interesne skupnosti 
kot srednješolskemu učite
lju nalagajo vedno nove de
lovne obveznosti. Samou
pravni akti in zakonski 
predpisi mi kratijo pravico 
do 42-urne tedenske delov
ne obvveznosti, predvsem 
pa mi preprečujejo, da bi ka
kovostno opravljal osnovne 
naloge učitelja. Vse reforme 
in tudi sedanje teze za pre
novo srednješolskih progra
mov učitelja praktično ne

upoštvajo, kot da ne bi bil 
eden osnovnih nosilcev na
log izobraževanja. Žal ni
mam ustreznega gradiva, da 
bi pokazal, kako se v škodo 
učitelja zaostrujejo normati
vi in standardi izobraževal
nih skupnosti, kljub temu 
pa lahko svoje trditve ute
meljujem takole:

• Učna obveznost učitelja 
se veča

Zakon o spremembah in 
dopolnitvah zakona o sred
njem šolstvu iz leta 1974 do
loča v 19. členu za učitelja 
teoretičnih predmetov 20 ur 
učne obveznosti (UL SRS 
18-1049/74), zakon o usmer
jenem izobraževanju pa do
pušča v 195. členu 23-urno 
tedensko učno obveznost 
(UL SRS 11-716/80). Pretve
za, da zakon o usmerjenem 
izobraževanju s tem le ščiti 
kakovost dela, izrecno pa 
navaja 42-urno tedensko de
lovno obveznost, ne drži, 
kajti isti zakon v 196. členu 
nalaga, da »obseg in razpo
reditev vzgojnoizobraževal- 
nega dela v šolskem letu do
loči za posameznega delavca 
izobraževalna organizacija z 
letnim delovnim načrtom,« 
vendar »v skladu z enotnimi 
osnovami standardov in 
normativov za opravljanje 
vzgojnoizobraževalne dejav
nosti, določenimi v- Izobra
ževalni skupnosti Slovenije 
in v skladu s tem zakonom.« 
Kako so se v letih, ko smo za 
48-urnega prešli na 42-umi 
tedenski delavnik, zaostrili 
ti standardi, bo razvidno 
kasneje. Tudi sam zakon je 
učiteljem naložil množico 
novih dolžnosti.

Zaradi takšne zaščite 
»kvalitete dela« učitelja na
staja letna razlika za okrog 
142 delovnih ur, če upošte
vamo le čas, ki je potreben 
za neposredno pripravo in 
izpeljavo učnih ur, zanema
rimo pa druga dela.

• Šolsko reto se podaljšuje
Novi predmetniki in učni

načrti zahtevajo od 40 do 42 
tednov pouka in tudi teze za 
prenovo programov predvi
devajo le neznatno krajša
nje. Zakon o usmerjenem 
izobraževanju v 82. členu tu
di izrecno dovoljuje trajanje 
šolskega leta do 44 tednov 
letno. Poleg samega pouka 
so vključene tudi različne 
druge oblike učnovzgojnega 
.dela - od proizvodnega de
la, različnih kulturnih, teles- 
novzgojnih, obrambnih, na
ravoslovnih dejavnosti pa 
do fakultativnih predmetov. 
Pri vsem tem mora seveda 
učitelj sodelovati, oziroma 
to speljati. Da bi se stvari še 
bolj zaostrile, se spreminjajo 
tudi metode štetja dnevov 
pouka. Včasih so se za dne
ve pouka šteli tudi prazniki 
in dela prosti dnevi, zdaj le 
prazniki, ne pa tudi dela pro
sti dnevi.

Prejšnji predmetniki in 
učni načrti so predvidevali 
kvečjemu 38 tednov pouka. 
Šolsko leto seje včasih zače
lo 5. septembra, končalo pa 
20. junija. Sedaj se pouk pri
čenja 1. septembra, konča 
pa med 25. in 28. junijem. 
Zaradi teh sprememb opravi 
učitelj najmanj dodatnih 100 
ur dela.
• Vse več izpitov

Ko je bil v veljavi 48-urm 
delovni teden, so imeli učen
ci pravico opravljati največ 
dva popravna izpita, izpitni 
rok pa je bil samo eden. Z 
uvedbo usmerjenega izobra
ževanja so sicer odpadli zak
ljučni izpiti, toda uvedena 
sta dva izpitna roka, učenec 
pa lahko opravlja izpite iz 
neomejenega števila pred
metov. Da je stvar bolj pe
stra, učitelj pa bolj obreme
njen, imamjo poleg poprav
nih na novo uvedene še do
polnilne, naknadne, diferen
cialne in predmetne izpite 
(pravilnik o preverjanju in

ocenjevanju znanja v usmer
jenem izobraževanju, UL 
SRS 5-265/81, čl. 19). Množi
jo se ugovori zoper ocene, ki 
največkrat sprožijo ponovno 
preverjanje znanja, vse več 
pa je tudi izpitov, ki jih 
opravljajo občani. Tako ima
mo poleg julijskega in avgu
stovskega izpitnega roka še 
dodatne izpitne roke prak
tično vsak mesec.

Učitelji, ki učijo zahtev
nejše predmete, oziroma ti
ste, katerih ocena je pogoj za 
napredovanje v programih 
določene zahtevnostne stop- 
fije, morajo na izpitih preve
riti znanje tudi več sto kan
didatov letno.

Težko je konkretno oceni
ti število delovnih ur, ki jih 
zahteva to novo delo, ni si pa 
težko predstavljati, kolikšne 
so te obremenitve.

• Več obveznih konferenc 
in sestankov

Množijo se obvezni sestan
ki in konference, ki edino v 
izobraževanju potekajo zu
naj delovnega procesa, torej 
tako, da pouk ni moten, pač 
pa se širijo delovne dolžno
sti, ki naj bi spadale v 42- 
urno tedensko delovno ob
veznost, čeprav jih ob 48-ur- 
nem delovnem tednu ni bi
lo. Tu ne gre samo za razvoj 
delegatskega in samouprav
nega sistema ter za vse dolž
nosti, ki jih domala edino 
učitelj opravlja poleg svoje 
osnovne obveznosti - nepo
srednega učnovzgojnega de
la, nastale pa so po krajšanju 
delovnega časa. Ko smo 
imeli 48-urno tedensko de
lovno obveznost, smo imeli 
v šolskem letu zgolj štiri re
dovalne konference. Zdaj ob 
42-urni tedenski delovni ob
veznosti imamo poleg teh 
štirih konferenc, celotnega 
samoupravnega in delegat
skega sistema še po štiri od
delčne konference v vsakem 
oddelku, po dve pedagoški 
konferenci, orientacijske

konference, pedagoške sve
te ter učiteljske zbore.

Prej je učitelj ta del obvez
nosti opravil v 12 urah, zdaj 
potrebuje za to najmanj 30 
ur, tudi če ne upoštevamo 
samoupravljanja in delegat
skega sistema.
• Nove obvezne dokumen
tacije in evidenca

Odkar smo prešli od 48- 
urne na 42-urno tedensko 
delovno obveznost, se v šol
stvu bohotijo različne nove 
obvezne dokumentacije in 
evidence (prim. pravilnik o 
pedagoški dokumentaciji in 
evidencah v usmerjenem 
izobraževanju, UL SRS 5- 
266/81). Nekatere naloge so 
seveda padle tudi na učite
ljeva ramena, ki je edini 
ostal sam pri izpolnjevanju 
teh novih dolžnosti, medtem 
ko so se druge službe za no
ve naloge primerno okrepi
le. Med temi nalogami zahte
vajo največ dodatnega dela 
»letne priprave na vzgojno- 
izobraževalno delo, ki jih v 
skladu s predmetnikom in 
učnim načrtom pripravi de
lavec za predmet, ki ga po
učuje« ter posebne pisne 
»priprave na vzgojnoizobra- 
ževalno delo, s katero se 
vsak delavec sproti (za vsa
ko učno uro) pripravlja na 
opravljanje učnovzgojnega 
dela« (2. in 5. točka 4. čl. 
omenjenega pravilnika).

Te naloge zahtevajo naj
manj 180 ur dela.
• Zaostrovanje standar
dov in normativov

Dodatne hude delovne 
obremenitve in delovne ob
veznosti nastajajo tudi zara
di *vse ostrejših standardov 
in normativov izobraževal
nih skupnosti. Šole pa zara
di denarne stiske nalagajo 
nove obveznosti učiteljem. 
Število učencev v oddelkih 
se veča, tako da je težko, če 
ne že nemogoče izpolniti os
novne naloge učovzgojnega 
prosesa. Danes praktično ni

oddelka z manj kot 30 učen- j 
cev, običajno pa se pred uči- 1 
teljem gnete po 35 in več | ^ 
učencev, ki naj bi jih obrav- i . 
naval individualno, s kateri- i j 
mi naj bi izpolnjeval vse ti- ^ 
ste naloge, ki mu jih nalaga 
ta družba in poklicni etos- j ' 
Ni si težko predstavljati, ko- j 
liko dodatnih nalog, poprav
ljanja, preverjanja znanja. I J 
dodatnega truda pri razla- 1 
gah in vajah predstavlja r 
vsak dodatni učenec v ra- ^ 
zredu. ^

Včasih je npr. učitelj slo
venskega jezika učil po 12° ^
učencev, zdaj jih uči tudi p° . 
300 in več.

• Ni selekcije učencev
Kakovost predhodnega 

znanja učencev vztrajno pa
da, kar seveda zahteva do
datni trud učitelja. Vzrok za
to niso le razmere v osnov
nih šolah in zakonska dolo
čila, ki dopuščajo napredo
vanje z negativno oceno. 
Srednje šole so zaradi nači
na pridobivanja dohodka 
prisiljene sprejemati prak
tično vsakega učenca, ker Je 
od števila oddelkov in učen
cev pač odvisen dohodek 
delovne organizacije. Dodat; 
ne nesmisle omogočajo tud1 
določila, ki dopuščajo, da se 
v nekatere programe lahko 
vključijo celo učenci z nedo
končano osnovno šolo i1! 
učenci iz šol s prilagojenirn1 
programi, čeprav srednje
šolski učitelj ni strokovno 
usposobljen za delo z učen
ci, ki so telesno ali osebnost 
no moteni v rzavoju. Če up° 
števamo, da se pojavljajo ce 
lo oddelki, ki imajo med ob1; 
čajno populacijo tudi neka) 
»udeležencev izobraževa
nja« z večjimi ali manjšin1 
motnjami v razvoju, si lahk° 
predstavljamo, kakšno ško
do povzroča učitelj prav pt 
tistih mladih ljudeh, ki b 
potrebovali povsem drugac' 
no delo in skrb. Takšne de-
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Pred napovedano davčno reformo

KJE ISKATI HUDIČA, V 
VOLU SPREDAJ ALI V 
KOLESU ZADAJ

Davki naj bi spodbujali 
razvoj in krepili 
samoupravljanje

O napovedanih spremembah v davčni politiki in 
sistemu meni namestnik zveznega sekretarja za 
finance Vuk Ognjanovič, da optimalni koncept jugo
slovanske fiskalne politike, razen spodbujanja gospo
darskega razvoja in krepitve temeljnega produkcij
skega odnosa (materialnega položaja organizacij zdru
ženega dela in samoupravljanja v celoti) očitno zah
teva tudi spremembo vloge tistih družbenih osebkov, 
ki so najbolj odgovorni za ravoj enotne jugoslovanske 
fiskalne politike. Za to pa so nujne, nekatere ustavne 
spremembe in enotni temelji obdavčevanja dohodka 
organizacij združenega dela, osebnih in drugih prihod
kov ter premoženja občanov kot tudi enoten sistem 
obdavčevanja vseh izdelkov in storitev po vsej državi.

Kakšen naj bi bil davčni vijak
Poučeni trdijo, da bi z davčnimi spremembami 

poslej zajemali vsa sredstva tistih organizacij, ki 
povečujejo svoj prihodek z višjimi cenami, kot jih 
predvideva letna resolucija. Prav tako naj bi reforma 
poleg davkov zajela tudi prispevke, ki so dvakrat 
večji od davkov. Kot pravijo, so interesne skupnosti 
močnejše celo od same države, kar samo zase kliče po 
rezanju njihovih kril. Strokovnjaki so tudi prepričani, 
da bi morali poslej vse obdavčiti (zdaj je 45 odstotkov 
izdelkov na skupnem tržišču izven davčnih Škarij) 
vendar z različnimi stopnjami od najmanjših, ki naj 
bi, denimo, veljale za hrano, do najvišjih, ki zdaj v 
višini 700 odstotkov veljajo za karte.

~ r.3*11 “»vki naj ni veljali za prihodke
nj^nim^smisl^0^’ t° **napovedi tako različne, da

življenje. Ali nam to ne kaze, 
da bo tudi Mikuličeva vlada 
težko koreniteje posegla v 
davčni sistem, četudi ji bo 
uspelo ugotoviti, »kje tiči ti
sti hudič«.

Po tistem, kar smo lahko 
videli ali slišali, bi novi vladi 
težko očitali, da ne vidi bi
stvenih funkcij davčne poli
tike in njenega sistema. 
Prav nasprotno: Miloš Milo
savljevič je v intervjuju za 
Tanjug, ko je dejal, da so ra
dikalne spremembe v davč
ni politiki tudi pogoj za kre
pitev enotnega jugoslovan
skega tržišča, dokazal, da 
nova vlada poleg klasičnih 
funkcij davčne politike išče 
v njej še eno (za naše eko
nomske razmere vsekakor 
nujno) - integrativno.

Toda vse to lahko malo 
pomeni, ker je neznank, na 
katere mora računati novi 
vladni sestav, v korenitej
šem spreminjanju davčne 
politike preprosto preveč. 
Jih bo Mikuličeva vlada 
uspela zmanjšati na naj
manjšo možno mero? Prav 
od odgovora na to vprašanje 
je odvisno, ali bomo čez čas 
ugotavljali, da so bile napo
vedi o korenitejših davčnih 
spremembah utemeljene ali 
pa bomo o njih vnovič odgo
varjali z znamenitim ljud
skim rekom o gori in miši.

Ivo Kuljaj
Mnogi mislijo, da imamo 

slab davčni sistem (celo naj
slabši na svetu), ki ni niti go
spodarsko spodbujevalni ni
ti pravičen. K takšnim raz-

lovne obveznosti presegajo 
Vsaka moralna in etična me
dla že zaradi učencev, ki jih 
Je življenje posebej prizade
lo. Precej težav povzročajo 
tudi učenci, katerih materni 
Jezik ni slovenski ali slo
venščine sploh ne znajo.

Obremenitve nastajajo to- 
•■ej zaradi vse večjih, vse bolj 
heterogenih razredov in vse 
uižjega predznanja učencev.
• Učitelj poučuje v vse 
Več oddelkih

Novi predmetniki so raz- 
urobljeni in uv^j^jo množico 
Predmetov, zaradi česar se 
Je zmanjšal fond ur za posa
mezne predmete, učitelj pa 
mora delati v neprimerno 
Več oddelkih, da izpolni uč- 
Po obveznost. Učitelj slo
venščine je npr. v nekaterih 
Programih včasih učil le po 
*tiri oddelke, zdaj jih mora 
Pčiti celo po 12. Ali drugače 
Povedano: v okviru 48-urne- 
Sa delovnega tedna je učil 
110 - 120 učencev, zd^j ob 
‘*2-urnem delavniku, lahko 

celo 300 in več učencev, 
t-e upoštevamo samo šolske 
haloge, vidimo, da jih je prej 
Popravil okrog 440, za kar je. 
Potreboval približno 110 ur. 
f^d^j jih mora letno popravi- 
u tudi več kot 1500, za kar 
Potrebuje najmanj 380 ur in
tenzivnega dela, zelo pogo- 
sto pa je potrebno še dodat
no delo, ker je treba naloge 
Ponavljati zaradi slabih re
mi tatov.

* Zahtevnejši programi
Učni načrti in programi 

Postgjajo vse zahtevnejši, 
Vse večja je zahtevnost učne 
snovi (količinsko in kako- 
°stno), kar nalaga nove in 

Pove delovne naloge, čeprav 
tesmo napravili bistvenega 
Pppredka pri izpopolnjeva- 
Ju učne tehnologije, pri 

Preskrbi didaktičnih pripo
močkov za srednješolskega

mišljanjem se z napovedmi 
o novih davčnih vijakih, ki 
n^j bi jih vsebovali že jesen
ski (tretji po vrsti, odkar je 
za krmilo jugoslovanske vla-

učitelja. Pogosto učitelju ne 
pustimo niti toliko časa, da 
bi se lahko temeljito sezna
nil vsaj s tistim, kar ima na 
voljo ter je prisiljen nove 
pripomočke prvič preizkusi
ti kar ex abrupto v razredu. 
Obesili smo mu kvečjemu 
dodatne obveznosti s tako 
imenovanimi organizirani
mi oblikami izobraževanja, 
da bi formalno izpolnili 
dolžnost učiteljev, »da stal
no razširjajo, poglabljajo, 
posodabljajo in dopolnjuje
jo svoja splošna, družbeno
politična, pedagoška, andra
goška in strokovna zna
nja...« (205.'čl. zakona o 
usmerjenem izobraževanju). 
Odveč je seveda pripomniti, 
kako skromne sadove dajejo 
premnogi seminarji med po
čitnicami. Predvsem pa je 
značilno, daje izpopolnjeva
nje strokovnega znanja nek
je na repu drugih znanj. Uči
telje trgamo od individual
nega strokovnega izpopol
njevanja, ki je vendarle te
meljnega pomena. Za sode
lovanje na seminarjih, ki se 
jih mora udeležiti ne glede 
na to, ali mu kgj nudijo ali 
ne, potrebuje učitelj dodat
nih 8 do 42 ur časa.

• Nove oblike učnovzgoj- 
nega dela

Z usmerjenim izobraževa
njem smo uvedli v srednje 
šole vrsto novih dejavnosti. 
Poleg obveznega dopolnil
nega pouka imajo učitelji 
precejšnje obveznosti pri 
pripravi in izvedbi naravo
slovnih, kulturnih, športnih 
in obrambnih dnevov, po
uka pri fakultativnih pred
metih itd. Te oblike vseka
kor pomenijo velike prido
bitve, toda ne izvedejo se sa
me in nalagajo ogromne de
lovne dolžnosti. Didaktična 
obdelava tematike, pripra
va, naloge učencev itd. zah
tevajo ogromno časa poseb
no v velikih šolskih središ-

de sedel Branko Mikulič) 
sveženj gospodarskih ukre
pov, očitno pridružuje tudi 
nova vlada. Branko Mikulič 
je bil glede tega dovolj jasen

čih. Lahko si predstavljamo 
obseg dela za pripravo kul
turnega dneva, ki traja šest 
pedagoških ur, za 1000 učen
cev, ki ngj bi bili vsaj večino
ma dejavni.

Omenjene nove obremeni
tve niso vse, ki so se pojavile 
v zadnjih desetletjih, odkar 
smo prešli od 48-ume na 42- 
urno tedensko delovno ob
veznost. Izbral sem le neka
tere značilne in zanje me
nim, da so bistveno vplivale 
na podaljšanje mojega de
lovnega tedna. Menim, daje 
zahteva za zaščito moje pra
vice do 42-urne tedenske de
lovne obveznosti utemelje
na in predlagam, da se repu
bliški odbor sindikata delav
cev vzgoje, izobraževanja in 
znanosti Slovenije zavzame 
pri ustreznih organih in do
seže:

• da se ponovno določi za 
zgornjo mejo 20-urno teden
sko učno obveznost za učite
lje strokovnoteoretičnih 
predmetov;

® da šolsko leto ne sme 
trajati več kot 38 tednov;
• da standardi in norma

tivi izobraževalnih skupno
sti ne dovolijo več kot 30 
učencev v oddelkih;
• da se preveija in opusti 

vse tiste birokratske oblike 
evidenc dela, izpopolnjeva
nja, sestankovanja itd., ki ne 
pripomorejo h kakovosti uč
no vzgojnega procesa;
• da normativi izobraže

valnih skupnosti upoštevajo 
pri svobodni menjavi dela 
takšen obseg učiteljevega 
dela;

• da se ob prenovi sred
nješolskih programov upo
števa tudi položaj učitelja in 
obseg njegovega dela.

Zoltan Jan, 
Nova Gorica

že na 13. kongresu ZKJ, ko 
je dejal: »Morama se vpraša
ti, zakaj v izpolnjevanju dol
goročnega programa gospo
darske stabilizacije nismo 
naredili niti najmanjšega ko
raka naprej v davčni politiki 
in sistemu. Odgovora na to 
vprašanje ne moremo več 
odlagati. Moramo pa za to 
capljanje na mestu najprej 
ugotoviti, ali je »hudič v vo
lu spredaj ali v kolesu za
daj«, kot pravi naše ljudstvo. 
Popraviti ali zamenjati mo
ramo ali enega ali drugega.«

Težko bi si,cer rekli, da so 
bile te Mikuličeve besede 
kritika Milke Planinc in nje
nega vladnega sestava, nika
kor pa se ob njih ne moremo 
otresti misli na »radikalne 
spremembe«, ki jih je, vsaj o 
obdavčenju občanov ter nji
hovih premičnin in nepre
mičnin, napovedovala vlada 
minulega mandatnega ob
dobja. Spomnimo se: lastni
kom hiš, jaht, velikih varče
valnih vlog itd.) so se tedaj 
dodobra zatresla kolena. Ti
sti, ki so tedaj podrobno pro
učevali naš davčni in denar
ni sistem, so trdili, da se je 
pri nas oblikoval razred bo- 
gatešev in da ima dvajset od
stotkov prebivalstva v svo
jih rokah kar osemdeset od
stotkov narodnega dohod
ka, podobno kot v razvitih 
državah na zahodu. Toda od 
vseh teh silnih napovedi in 
ugotovitev se takrat ni prav 
nič izcimilo - spet v skladu z 
ljudskim rekom: »Tresla se 
je gora, rodila pa miš!«

Pa vendar nam to nekaj 
govori. V sedanjem razmer
ju moči je kot kaže po
membnejša davčna reforma, 
posebej v odnosu do prebi
valstva, težko uresničljiva. 
Podobna ugotovitev velja 
tudi za davke, ki polnijo dr
žavno blagajno in ki po po
datkih, ki so na voljo (v pr
vih petih mesecih letošnjega 
leta so ti davki rasli za 15 
odstotkov hitreje od inflaci
je), »ljudem proračunov« za 
razliko od tistih, ki se mora
jo za svoj dohodek boriti na 
trgu, omogočajo lagodno

Št. 82
Več avtorjev:

ODRASLI V SREDNJEM IZOBRAŽEVANJU
2.300

Priročnik za vse, ki organizirajo izobraževanje odraslih, zlasti pa 
dobrodošel pripomoček sindikalnim aktivistom.

Št. 83

11. KONGRES ZVEZE SINDIKATOV SLOVENIJE
2.980

Brošura vsebuje celotno gradivo 11. kongresa ZSS, ki je bil 21. 
in 22. marca letos.

Brošure lahko naročite na naslov:
DELAVSKA ENOTNOST,

NAROČILNICA

Pri Delavski enotnosti, Ljubljana, Celovška 43, nepreklicno naro

čamo -----  izvod(ov) brošure št. 82 ODRASLI V SREDNJEM

IZOBRAŽEVANJU in___ izvod(ov) brošure št. 83 11. KONGRES

ZSS. Naročeno pošljite na naslov__________________ ;______

Ulica, poštna št., kraj:________________________

Hkrati želimo postati redni naročniki zbirke Knjižnica Sindikati 

in sicer v----- izvodu(ih), od št_____dalje.

Ime in priimek podpisnika:__________________________

Naročeno, dne:________________________________ _

Račun bomo plačali v zakonitem roku.

(podpis naročnika)
J
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V sevniški Žagi vre

KO ZAČNE SINDIKAT ŠIRITI 
ŠKODUIVO PROPAGANDO 
TER BEGATI IN VZNEMIRJATI 
DELAVCE...
v Delavci sevniškega tozda 
Žaga, ki posluje v okviru 
Gozdnega gospodarstva v 
Brežicah, so se že večkrat 
oglasili v našem uredništvu 
in jadikovali zavoljo težav z 
direktorjem in njegovimi so
mišljeniki. Pred dnevi so 
nas obiskali z zajetnim svež
njem najrazličnejših listin, 
ki opravičujejo njihov gnev 
in ki ne dopuščajo nobenega 
dvoma: sevniški kolektiv bi 
morali v najkrajšem času 
obiskati delavci UJ-V, SDK, 
družbenega pravobranilstva 
samoupravljanja... Če tudi 
nočemo prehitevati dogod
kov in ne dajati prenagljenih 
sodb, jim že zdaj lahko zago
tovimo vsaj to, da bodo ime
li v tozdu Žaga kaj početi.

In kje začeti to zgodbo? 
Vprašanje ni od muh, kajti 
gradiva in nepravilnosti je 
toliko, da se človek prijem
lje za glavo. Lahko bi pisali o 
samoupravljanju, kar pa naj
brž ne bi imelo kakšnega po
sebnega haska, ker tega v 
Žagi preprosto ni. Predsed
nik osnovne organizacije 
sindikata Ernest Šumej nam 
je s tem v zvezi dejal, da de
lavci še danes, toliko let po 
njegovi formalni uveljavitivi 
(!) ne vedo, kaj sploh je sa
moupravljanje, saj so pri od
ločanju o vseh pomembnej
ših stvareh odrinjeni na 
stranski tir. Je mogoče tu 
iskati vzroke za nepravil
nosti?

Kakor koli že, tej vzročni 
zvezi se v pisanju o zadregah 
sevniških lesarjev, nikakor 
ne moremo izogniti. Kako si 
lahko-sicer razložimo dej
stvo, daje direktor po osmih 
letih stimulativnega nagra
jevanja, delavcem stimulaci
je preprosto vzel. Ugovori 
delavcev, da tako ne more 
ravnati, dokler ne sprejmejo 
novega pravilnika o nagraje- 
vanju, niso prav nič zalegli. 
V Žagi nimgjo (brez stimula

cij pa so ostali že lani) niti 
novega pravilnika in ne sti
mulativnega nagrajevanja.

Politično varnostna 
ocena

Lahko pa zapišemo, da so 
prav te stimulacije (in nagra
jevanje sploh) izbile sodu 
dno. Delavci so zaradi njih 
naslovili zahtevo (sami so jo 
imenovali »pritožba«, kar 
pomeni da so se pritožili, 
(opomba pisca) na izvršni 
odbor OOS in v njej zahteva
li zbor delavcev. Pod »pri

tožbo« se jih je podpisalo 45 
od 75 zaposlenih, kar odseva 
tudi približno razmerje med 
proizvodnimi in režijskimi 
delavci. Povejmo, da je do 
tega zbora, na katerega so 
delavci povabili tudi občin
ske družbenopolitične pred
stavnike, res prišlo in da je 
na njem poleg direktorja še 
kdo slišal kakšno bridko na 
svoj račun, kar pa je bilo tu
di vse. Nič takšnega se ni 
pripetilo na njem, s čimer bi 
bili delavci zadovoljni ali 
kar bi kasneje začenjalo 
spreminjati stvari. Nasprot
no, razhajanja so se še pove
čala, kar lahko presodimo 
tudi po politično-varnostni 
oceni v tozdu, ki jo je podpi
sal partijski sekretar. Kot 
smo lahko razbrali iz te oce
ne, naj bi sicer bilo vse v 
redu, edino, kaj bi se trudili, 
citirajmo: »...Poseben pro
blem pa predstavlja OOS 
oziroma njeno sedanje vod
stvo, ki se ne drži smernic 
ZS Slovenije, kot tudi ne 
smernic občinskega sindi
kalnega sveta, ki jih je dobi
lo prek svojega predsedni
ka. Med delavci širi škodlji
vo propagando ter jih s tem 
bega in vznemirja in kvari 
odnose.

Organiziran je bil tudi se
stanek brez pravega dnevne
ga reda, na katerega so bili 
povabljeni celo družbeni 
pravobranilec samouprav
ljanja, predstavnik skupšči
ne občine, predsednik oziro
ma sekretar občinskega sin
dikalnega sveta in glavni di
rektor. In vse to pod krinko 
sindikata. Na tem sestanku 
so se obravnavale povsem 
nepomembne in neresnične 
stvari. Osnovna organizacija 
sindikata tako deluje popol
noma v napačni smeri. Ugo
tovljeno je tudi to, da pred
sednik sindikata ne deluje 
samostojno, ampak pod

vplivom nekaterih delavcev, 
ki popolnoma napačno jem
ljejo vlogo sindikata...«

Kam je izginil 
hrastov les

Predsednik sindikata, ki 
se je odzval na peticijo 45 
delavcev in sklical zbor de
lavcev, torej ni ravnal samo
stojno, temveč pod vplivom 
nekaterih, ki napačno jem
ljejo vlogo sindikata. Tako 
pač misli partijski sekretar. 
Prav zanimivo bi bilo vedeti, 
kako si sam zamišlja delo 
sindikata, še bolj od tega pa, 
kaj si o njegovi »politično 
varnostni oceni« če se temu 
sploh lahko tako reče, misli
jo tisti, na katere je bila na
slovljena.

To je ključno vprašanje v 
naši zgodbi. Ker za zdaj nanj 
še nihče ni odgovoril, se kaj
pak ni čuditi, da si je, deni
mo, direktor 168 ur lanskega 
dopusta preprosto spreme
nil v nadurno delo in si pod
pisal tudi nalog za izplačilo.

Prav tako verjetno za ni
kogar ne more biti presene
čenje, da lahko direktor brez 
kakršnega koli sklepa delav
skega sveta in ne da bi to v 
tozdu kdor koli vedel, odpo
tuje na strokovno ekskurzijo 
v Miinchen. Da je tja od po
toval, go delavci zvedeli šele, 
kp je iz skupnih služb v Bre
žicah prišlo na njihovo raču
novodstvo obvestilo, da so 
Brežičani za to ekskurzijo 
bremenili sevniški tozd za 
84.505 dinarjev. In zdaj zani
mivost: denar je bil nakazan
3. 4. 1986, obvestilo je prišlo 
30. 6. 1986, potem pa je di
rektor 24. 7. 1986 naslovil na 
Gozdno gospodarstvo v Bre
žice pismo z naslednjo vse
bino: »V prilogi zavračamo 
obvestilo o knjižbi št. 16/86 
vsled tega, ker pred odho
dom na strokovno ekskurzi
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Iz našega zornega kota

Kaj nam govori 
tale sevniški primer

Najprej, ob njem seveda lahko ugotovimo, da je 
deklarativna oblast delavcev eno, resnično življenje 
pa drugo. Prav tako’ lahko razmišljamo o silnem 
govorjenju in pisanju o ustavni vlogi sindikata, o 
zvezi komunistov, ki ni partija na oblasti, temveč si 
svojo vodilno politično vlogo zagotavlja v sistemu 
socialističnega samoupravljanja, o neodvisnosti 
sodstva ter drugih družbenih ustanov...

Partija na oblasti nikakor ni združljiva s samo
upravljanjem, kar je že zdavnaj ugotovil Kardelj. In 
če bi lahko rekli, da je to spoznanje že dobilo domo
vinsko pravico v naših teoretičnih razmišljanjih, se 
v prakso zelo težko prebija. Kadar pa je tako, partija 
ni daleč od oblasti in sindikat ni daleč od partijske 
podružnice, ki kajpak ni tvoren in samostojen sub
jekt nekega političnega (samoupravnega) življenja, 
temveč zgolj izvrševalka sklepov partije.

Sevniški primer je nazoren dokaz usedline stare 
(in, kot vidimo, še vedno aktualne) politične prakse. 
Političiio-varnostna ocena partijskega sekretarja v 
tozdu Žaga o tem ne dopušča nobenega dvoma. Prav 
tu pa je iskati tudi vzroke za nepravilnosti, ki so po 
pravilu skrite tistim okoljem, kjer z vodstvom ozda 
zlizana partija z vso močjo reže krila samoupravlja
nju. V takšnih okoliščinah pa je zavzemanje sindi
kalnega vodstva za temeljne delavske (in samo
upravne) pravice lahko kaj hitro označeno kot »šir
jenje škodljive propagande ter beganje in vznemir
janje delavcev«.

jo ni bilo sklepa delavskega 
sveta, po opravljenem poto
vanju pa je problematično 
sklepati (le kaj je hotel reči s 
tem stavkom, opomba pis
ca). Zaradi tega se tudi ek
skurzije nisem udeležil.«

Pa spet nova cvetka! Sev
niški tozd je prodal zasebni
ku hrast, dobil pa plačano 
jelovino, in to 3. in 4. razre
da. Hkrati je inventurna ko
misija beležila primanjkljaj, 
in sicer kakih 80 kubičnih 
metrov hrastovega lesa. Ko 
so delavci vztrajno zahtevali 
odgovor, kam je šel omenje
ni hrast, so dobili tale odgo
vor: »To se zgodi. Kaj imate 
to nenehno pogrevati!*

In tako bi še lahko našte
vali. Direktorja so zalotili 
miličniki v Ljubljani, ko za
voljo silne vinske utrujeno
sti niti iz službenega avto
mobila ni mogel izstopiti. Iz 
Ljubljane, menda pa tudi iz 
delovne organizacije iz Bre
žic, je prišla zoper direktorja 
prijava na delavsko kontro
lo, ki bi jo morala obravna
vati disciplinska komisija. 
Ta še zdaj leži v direktorje
vem predalu. Itd. itd.!

Zanimivo pa je, da se je 
kaj hitro znašel pred disci
plinsko komisijo predsed
nik sindikata, češ da ni hotel 
nabrusiti neke žage. Podob
na usoda je doletela pred
sednika delavskega sveta. 
Predsednika sindikata je 
obiskal delavec uprave jav
ne varnosti. Prosil ga je za 
neko gradivo, zraven pa ga 
je zanimalo, odkod Šumeju 
toliko lesa v stanovanju. 
Ogledoval si je tudi za hra
stovim lesom, ki pa ga v nje
govem domu ni našel. Kot 
kaže, ga bo treba iskati kje 
drugje! In ta ugotovitev go
tovo ne velja zgolj za delavca 
iz uprave javne varnosti, kaj
ti ne gre samo za krajo lesa. 
V tem primeru imamo opra
viti še z nečim hujšim, s 
»krajo« samoupravljanja, kr 
pa ne sodi več v domeno or
ganov za notranje zadeve, 
čeprav jih, kot smo rekli že 
na začetku, omenjena vzroč
na zveza ne izključuje. Med 
delavci v Žagi namreč vre, 
kar samo po sebi kliče P° 
zaščiti družbene lastnine m 
samoupravljanja.

Ivo Kuljaj
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Lepega dopoldneva sredi 
'eta 1983 je avtomobil z beo- 
§rajsko registracijo hitro vo- 

po Selški dolini navzgor, 
^jer se majhno, med hribe 
^snjeno naselje Železniki 
2e konča, se je ustavil pred 
Miko staro kmečko hišo.

njej je pisalo Tehtnica 
Železniki.

Možje v avtomobilu so bili 
^ezni varnostniki. Začude- 
|*9 so strmeli v stavbo, še 
“olj začudeni pa so bili, ko 

se po ozkih hodnikih, za
spanih z zaboji in škatlami 
Prerinili do še ožjih stopnic, 
l* so vodile nekam pod stre
ho, med presušene špirovce 
j* lege v direktorjevo »rezi
denco«, majhno sobo za ene- 
sa ne premočnega moža. 
^varnostniki so direktorju 
*ehtnice Ivanu Lazarju po- 
,e(iali, da so predhodnica 
S^jske gospodarske dele- 
pcUe, ki bo prišla na obisk, 
*! niso mogli skriti začude- 
Sa> kaj da »ovi Kinezi traže 
u loj vukojebini«!

No, ko so .potem prišli 
^ožjez Daljnega vzhoda, se 
aveda niso zanimali ne za 

§!?o ne za direktorjevo sobo. 
v*1 so v obrate in tam gleda- 

kako delavci Tehtnice iz
pojejo precizne in analit- 

tehtnice, kako uvajajo 
. “ktrcmiko v izdelke, kako 
/Okujejo laboratorijske 
entfifuge in mešalce, kako 
osegajo visoko natančnost 

{S* .preciznih in analitskih 
ložeh vse od enega miligra- 

JJp do 20 kilogramov, kako 
begajo še večjo natanč- 

, st pri izdelavi etalonov 
■ ^on je primerjalna utež, s 

ero se meri natančnost

!*°st pri 
etal- 
^aten O C I11C
flrOgih uteži).

Vse to je zanimalo može iz 
pike dežele in ko so jih na 
psku v Jugoslaviji naši go- 
Podarstveniki v Beogradu 
Pešali, kaj bi si radi ogle- 
vp*; so si med nekaterimi 

*kimi podjetji želeli ogle

dati tudi Tehtnico iz Želez
nikov. Izpustili pa so neka
tere naše gospodarske pono
se iz raznih petletk in sred
njeročnih obdobij.

Toda presenečenje, ki ga 
je povzročila ta kitajska že
lja, lahko beograjskim go
spodarstvenikom in zvez
nim varnostnikom še neka
ko odpustimo. Težje pa bi 
odpustili ignoranco lokalnih 
oblasti in domačih bank do 
Tehtnice.

Dolgo pozabljeni
Čeprav je Tehtnica delala 

v skrajno nepremirnih pro
storih, pa so se delavci zave
dali, da je treba vlagati de
nar predvsem v tehnologijo. 
In tako so prosili za posojila 
za razvoj, a so imeli težave, 
češ, kaj nam bo ta »grajzle- 
rija«.

Toda ta »grajzlerija« v sve
tovnem merilu spada med 
najpomembnejše proizvajal
ce natančnih tehtnic, labora
torijskih centrifug in mešal
cev ter uteži. Lahko se meri
jo s Švicarji, Američani, Ja
ponci, Nemci... In prav 
pred tednom, ko smo bili v 
Tehtnici, so se Švicarji zani
mali za nakup njihovih iz
delkov. Sicer pa, kako naj bi 
sicer ob bregovih Rumene 
reke vedeli prav za Tehtnico 
v nekih Železnikih...

Lahko bi tole pisanje skle
nili z enostavno mislijo sta
rih Rimljanov, da nihče ni 
prerok v domovini, toda ka
ko to, da pri nas, kjer kar 
mrgoli prerokov, nek delov
ni kolektiv, ki je pri istem 
številu zaposlenih od leta 
1970 do danes več kot potro
jil obseg proizvodnje, da je 
ta delovna organizacija leta 
1984 izvozila za skorgj mili
jon dolarjev svojih izdelkov, 
da nikomur ne visi na 
plečih...

Odgovor je lahko samo

eden. Kolektiv Tehtnice iz 
Železnikov je premajhen. 
Šteje vsega 120 delavcev in 
spada v tako imenovano 
drobno gospodarstvo. Zani
mivo je, da je pojem »drob
no gospodarstvo« v zadnjih 
letih postal nekakšno geslo 
in prav te dni, ko je sejem 
drobnega gospodarstva v 
Celju, bodo spet kakšni 
ugledni možje govorili, da 
moramo podpirati drobno 
gospodarstvo. To pa bo tudi 
vse.

V svoji študiji »Politika - 
ideologija in ekonomske za
konitosti« Frane Adam trdi, 
da v Jugoslaviji skorto da ni 
podjetij, ki bi imela od pet 
do 125 zaposlenih. Ali so 
manjša (zasebni obrtniki) ali 
pa večja. Raziskovalci Pe
trin, Prašnikar in Pečenko 
ugotavljajo, da praktično ni 
več novih delovnih organi
zacij, celo še več, po letu 
1960 je ta težnja celo nega
tivna (po domače: število 
teh delovnih organizacij se 
manjša«.

Zanemarjeno
drobno
gospodarstvo

Ti trije raziskovalci strne
jo svoje ugotovitve, zakaj je 
pri nas tako, v devet ugoto
vitev:

1. Pri nas ni mehanizmov, 
ki bi zagotavljali, da bi druž
beni kapital dobili naj 
uspešnejši investitorji.

2. Administracija hoče 
nadzorovati delovne organi
zacije -večja razpršenost bi 
nadzor otežila.

3. Prevladuje dogma, da 
morajo biti družbene (držav
ne) organizacije velike - ta
ko lahko zaposlijo čim več 
ljudi.

4. Ni velikih integriranih, 
tehnoloških sistemov, ki bi 
najbolje izkoriščali predno

sti množične proizvodnje in 
bi tisto, kar se ne splača, to 
pa so majhne serije, prepu
stili majhnim specializira
nim enotam,

5. Opazna je visoka stop
nja tržne koncentracije; pri 
nas se nekatere delovne or
ganizacije ne združujejo za
to, da bi zmanjšale proizvod
ne stroške, temveč zato, da 
bi si zagotovile monopolni 
položaj na tržišču.

6. Zapletena samoupravna 
organiziranost je narejena 
po meri večjih organizacij; 
enako velja za ustanavljanje 
nove delovne organizacije.

7. Ni finančnih in sveto
valnih ustanov, ki bi dajale 
finančno pomoč (začetni ka
pital) in strokovne nasvete 
oziroma primerne informa
cije.

8. Ni aktivne ekonomske 
politike, ki bi podpirala 
ustanavljanje novih delov
nih organizacij.

9. Vrednotenje podjetni
štva je negativno.

Snubcem gre laže
No, poglejmo na primeru 

Tehtnice, kje je bil stoijen 
izvirni greh. Ko so v Železni
kih takoj po vojni ustanovili 
zadrugo in potemv delovno 
organizacijo Niko Železniki, 
so izdelovali registre za roč
ne računske stroje, šestila in 
tehtnice. Leta 1959 pa se je 
Niko (pozneje je to postal 
obrat Iskre) preusmeril v iz
delavo elektromotoijev, iz
delovanje tehtnic pa so na
meravali opustiti. Takrat so 
se delavci temu uprli. Usta
novili so Tehtnico Železniki. 
Svoje prostore so dobili v 
nekdcOi sodarski delavnici 
in v tej hiši so jih tudi obi
skali že omenjeni Kitajci.

Ta povsem samoupravna 
odločitev »tehtničaijev«, ki 
je bila sicer takrat »požegna- 
na« od občine, je bila vendar

ves čas malce nezaželena. 
Lahko bi dejali, da je bila 
Tehtnica iz Železnikov ne
kakšen nezakonski otrok, ki 
sta ga oče Občina in mati 
Banka prepustila samemu 
sebi in potihem upala, da bo 
nebodigatreba prej ali slej 
preminil. A kot je to običaj
no, je ta nezakonski otrok 
kljub temu da je bil bos in 
smrkav, pokazal več odpor
nosti, kot jo kažejo drugi za
konski gospodarski otroci 
po Sloveniji. Tehtnice ni bi
lo treba nikdar dajati v inku
bator in jo finančno pitati, 
znala se je prehranjevati 
sama.

A izvirni greh je ostal. Ko 
so v Tehtnici milo prosili za 
posojila za razvoj, so jim vse
lej predlagali, naj si najdejo 
kakšnega snubca, najbolje 
domačega. In res, delavce 
Tehtnice bi vsak v okolici 
rad vzel pod svojo streho, le 
tehtnic oziroma svojega pro
grama ne bi delali več. Nih
če od domačih snubcev, 
kljub dobrim gospodarskim 
kazalcem ni hotel, da bi se 
samostojna Tehtnica spre
menila v njihov tozd. To pa 
bi bil konec Tehtnice.

In tako se je leta 1983 
Tehtnica priključila k sozdu 
Metalka, v katerem je lahko 
zadržla svojo relativno sa
mostojnost, postala je metal- 
kin tozd.

Takorekoč čez noč še je 
odnos do Tehtnice pri banki 
spremenil. Nemudoma so 
jim tudi občinski možje iz
merili lokacijo za novo to
varno, tam, kjer je stala 
prejšnja stara stavba. V 
enem letu so sezidali novo 
1400 kvadratnih metrov veli
ko sodobno dvorano (prva 
faza), zdaj gradijo že drugo 
(3000 kvadratnih metrov). 
Tudi sredstva za razvoj so se 
našla. V Tehtnici so hvaležni 
Metalki, saj je prispevala de
nar iz svojih skladov in od
prla vrata Tehtnici do 
banke.

Ampak grenak priokus 
obstaja. Nihče (razen Metal
ke) niti banka (pravi naslov 
za finančne zadeve), ki se si
cer hvali, da ima službe za 
upravičenost ali neupraviče
nost naložb, ni verjel delav
cem Tehtnice, da so sposob
ni vrniti posojila in delati 
uspešno. Pomagali niso niti 
dokazi, ampak šele Metalka 
kot porok.
Kaj vse
smo zanemarili

Bogsigavedi koliko po
dobnih Tehtnic je pred štiri
desetimi ali tridesetimi leti 
tehtalo svoje gospodarske 
možnosti. Malo jih je ostalo 
takšnih, kot je Tehtnica, ma
lo jih je zdržalo to »nezakon- 
skost«. Najpametnejši so 
ubrali povsem drugo pot. Na 
hitro so zaposlovali vse več 
ljudi in zmanjševali nezapo
slenost (in oblast jim je pritr
jevala, kajti nezaposleni lju
dje povzročajo nemire), po
stavili so si velikanske stav
be, se zadolžili, za ekonomi
ko pa se niso zmenili. Kadar 
je prišlo do finančnih težav, 
pa so se vodstva teh sociali
stičnih mastodontov zateka
le po finančne injekcije k 
politiki. In dobile so jih, saj 
nekaj tisoč ljudi, ki bi se zna
šli na cesti, če bi šel tak ma
stodont v stečaj, bi spet pov
zročili nemire. Tega bume
ranga pa ni dobila v glavo le 
politika oziroma oblast, am
pak mi vsi. Medtem drobno 
gospodarstvo v »grajzleri- 
jah« vleče voz iz blata. Poli
tika jim daje načelno vso 
podporo. Očitno pa jim ne 
verjame in se boji čistih ra
čunov. Smrkavi, nezakonski 
otroci tudi iz družbenega 
drobnega gospodarstva, ki 
so preživeli vse mogoče ši- 
kane, so preživeli le zato, ker 
so vselej gradili na čistih ra
čunih. Bogo Sajovic

Drago Seliger 
šestdesetletnik

Kar zatajil nam je svoj živ
ljenjski jubilej. To je sicer či
sto v njegovem slogu: kaj bi o 
tistem, saj so važnejše stvari 
na svetu, kot je takle 25. av
gust.

Ampak Drago Seliger je 
znamenita postava slovenske
ga novinarstva in zasluži, da 
mu za šestdesetletnico reče
mo kaj dobrega, zlasti ker gle
de tega ni zelo razvajen. Neka
terim med nami sega lep spo
min nanj še v davna štiridese
ta leta, ko je ta partizan z Vrh
nike deloval kot neoblastni 
sekretar oblastnega komiteja 
mladinske organizacije v Ma
riboru. Bil je živahen in zami
šljen, garaški in veseljaški, 
zahteven in popustljiv, samo
zavesten in skrajnje kritičen 
do sebe, strog in kot kruh do
ber hkrati. Kar je aktivist Dra- 
gec bil, je urednik Dragec 
ostal.

Globoko in dolgo brazdo je 
oral kot vrhovni vodja ljub
ljanske radijske in televizijske 
hiše, ki je bila takrat res še 
pod eno streho. Skoraj osem 
let (1956-1963) je uravnaval 
programsko in kadrovsko po
litiko najbolj množičnih ko
munikacijskih sredstev in na
jizrazitejša značilnost njego
vega obdobja je bila demokra
tizacija redakcijskega ozračja. 
Bil je med tistimi, ki so znali 
ceniti osebno pobudo in nena
vadno idejo in ju porabiti za 
poživitev in obogatitev te
meljnega informacijskega to
ka. Z njim se je marsikomu 
povrnilo veselje do ustvarjal
nega novinarstva, še več jih je 
bilo, ki so »pod Dragcem« 
sploh prvič zares spregovorili. 
Kdor je delal z njim, ni čutil 
hierarhične miselnosti, čutil 
je samo, da vlada smotrn si
stem delitve dela in da Seliger 
ve, kaj je njegov delež v tej 
delitvi. Ko se bo pisala zgodo
vina slovenske RTV, bo na 
seznamu najpomembnejših 
spodbujevalcev zdravega raz
voja te ustanove zapisano tudi 
ime našega slavljenca.

Tudi skoraj triletno Seliger- 
jevo prizadevanje na mestu 
glavnega urednika ČGP Delo 
nam je v spominu kot vsakod
nevno srečevanje z delovnim 
tovarišem, ki se ob vsej demo- 
kratičpi širini pojmovanja no
vinarjeve svobode zaveda svo
je odgovornosti in ki to odgo
vornost zahteva tudi od dru
gih. Ne z dvignjenim kazal
cem - s preprostim, prijatelj
skim prepričevanjem in pri
pravljenostjo na sporazum. 
Čeprav smo se nekam na hi
tro ločili, njegove zasluge za 
razvoj Delovega novinarstva 
niso pozabljene. Skupaj z Du
šanom Benkom je pomagal 
pognati cvet marsikateri novi
narski osebnosti.

Prej, vmes in potem je bil 
Drago seveda kot funkcionar 
na okrajnem ljudskem odbo
ru Ljubljana okolica, kot 
predsednik odbora za kulturo 
in znanost v slovenskih 
skupščini, kot član predsed
stva SZDL, kot član CK ZKS, 
kot poslanec in delegat odbo
ra za mednarodno dejavnost v 
zvezni skupščini, kot predsed
nik Slovenske izseljenske ma
tice ter zadnja leta kot izredno 
dejaven član predsedstva slo
venskih sindikatov vseskozi 
tako rekoč nepogrešljiva po
membna osebnost slovenske
ga političnega prizorišča. Ka
dar v vrvežu naših zborovanj 
in srečarjj zagledam bele, kot 
brušeno jeklo sveteče se lase 
nad žarečimi temnimi očmi, si 
rečem: zdaj je še vse O. K.

Slavko Fras
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O » PROTIAMERI KAN IZMU« 
NEUVRŠČENIH

Očitek ameriške vlade, da 
je gibanje neuvrščenih zaja
dralo v izrazito protiamer- 
ške vode, izraža spoznanje o 
krepitvi radikalnejših pogle
dov neuvrščenih ter vzpon 
neokonservativnosti v med
narodnih odnosih. Prvi po
jav ima na eni strani ideolo
ške korenine, na drugi pa je 
posledica resnično sila tež
kega položaja dežel v razvo
ju ter ohranjanja najbolj ne
varnih žarišč. Za oboje so 
(vsaj posredno) »krive« tudi 
ZDA.

Ko gre za težnjo dežel v 
razvoju po drugačnem med
narodnem gospodarskem 
redu, ameriška vlada zavra
ča mnenje, da so sedanji od
nosi krivični. V Washingto- 
nu trdijo, da je položaj tak, 
kakršen je, predvsem zaradi 
tega, ker so se nerazviti opri
jeli »planskega gospodar
stva« ki velja v vzhodnoe
vropskih socialističnih drža
vah. Izhod je po Reaganovi 
zamisli spodbujanje zasebne 
pobude.

Drugo vprašanje, ki je v 
Harareju spodbujalo »proti- 
ameriško usmeritev«, so raz
mere na jugu Afrike. V ne
posredni soseščini kraja 8. 
srečanja neuvrščenih divja 
nasilje apartheida, politike 
najbolj grobega kratenja člo

veških pravic. »To je sra
motni madež, ki ga mora 
človeštvo sprati s skupnimi 
močmi.

V Harareju so dokaj natač- 
no opredelili, kaj je potreb
no narediti. Z rasističnim re
žimom bi morale vse države 
pretrgati politične in tudi 
gospodarske stike. Toda 
takšen sklep bo zvodenel, če 
se mu ne bodo pridružile dr
žave, ki imajo najbolj razve
jane gospodarske stike z 
Južno Afriko. V prvi vrsti 
gre za ZDA in Veliko Brita
nijo. Resnici na ljubo je tre
ba reči, da listina neuvršče
nih, ki poziva na pretrganje 
stikov z rasističnim reži
mom ni nekaj povsem nove
ga, podobne sklepe so spre
jemali že na prejšnih sestan
kih, pa tudi v OZN. Odnos 
ZDA do tega se kaže v usta
vitvi gospodarske pomoči 
Zimbabveju, ker je premier 
te države (zdaj tudi predse
dujoči gibanja) po Reagano
vem razumevanju na Konfe
renci nastopal izrazito proti- 
ameriško.

Vemo, daje Zimbabve ena 
od držav »prve bojne črte«, 
torej ena tistih, ki so nepo
sredno prizadete zaradi pri
tiska apartheida. Glede Mu- 
gabejevega »protiamerika- 
nizma« pa se velja spomniti,

DANES UMIRA 
DREVO, JUTRI BO 
UMRL ČLOVEK

»Ne umirajo samo gozdo
vi, ne kvarijo se le zemlja, 
voda, zrak, umira predvsem 
tudi človek: z uničevanjem 
gozda mu jemljemo dneve 
in leta življenja.« Ta misel, 
izrečena te dni na 18. kon
gresu Mednarodne zveze 
gozdarskih raziskovalnih or
ganizacij (IUFRO) v Ljublja
ni, je dajala ton vsemu kon
gresnemu ozračju. Takšna 
zaskrbljenost za usodo člo
veštva ni odveč, ko pa vemo, 
da utegne ropanje in propa
danje gozdov že do leta 2000 
zmanjšati njihovo površino 
na Zemlji za polovico. Člo
veštvu grozi največja ekolo
ška katastrofa v zgodovini, 
če ne bo prišlo do temeljite
ga preobrata pri reševanju 
gozdov, teh velikih pljuč 
človeštva, ki vdihavajo oglji
kov dioksid, izdihavajo pa 
kisik.

Z nestrokovnim izsekava
njem in požiganjem, zlasti v 
Afriki in Južni Ameriki, vsa
ko leto na svetu uničijo 150 
tisoč kvadratnih metrov 
gozdov, ali dvakrat več kot 
jih premoremo v Jugosla
viji.

Na Tajskem in Filipinih 
ter v deželah zahodne Afrike 
se je zeleni pokrov, ki ščiti 
tla pred erozijo in izpira
njem, samo v minulih dese
tih letih skrčil za četrtino do 
tretjino: 80 odstotkov lesa 
pokurijo, preostalih 20 pa 
gre na rovaš pridobivanja 
pašnih in obdelovalnih po
vršin. Po drugi strani pa rabi 
gozd kar petdeset do sto let, 
da zaživi v vsej svoji vital
nosti.

Medtem ko so gozdovi na 
območju 'tretjega sveta ogro
ženi zaradi pretiranega izko
riščanja, se v industrijsko 
razvitih državah, zlasti sred,-

njeevropskih, znanost, stro
ka in politika spopadajo z 
drugimi tegobami - z umira
njem gozdov zaradi onesna
ženosti ozračja oziroma ki
slih padavin, ki jih povzro
čata predvsem žveplov diok
sid in dušikovi oksidi. Dan
danes boleha v Evropi kar 
tretjina gozdov, v Zahodni 
Nemčiji pa celo polovica. 
Tudi pri nas ni nič boljše.

Prečesavanje slovenskih 
host je pokazalo (za druge 
republike žal ni podatkov), 
da je ta hip že na oko ogrože
nih več kot 56 odstotkov 
dreves, najbolj jelka, te umi
ra že 95 odstotkov. Tudi dru
ge vrste hirajo, nobena ni 
izvzeta. Lahko bi rekli, da je 
onesnaževanje človekove 
vesti vzrok za takšno ones
naževanje narave. Hidrolo
ška vloga gozda in vprašanje 
pitne vode bosta po napove
dih leta 2000 ključni vpraša
nji življenjskega okolja, če 
se bodo ekološka vprašanja 
tudi v prihodnje reševala z 
dozdajšnjo hitrostjo in učin
kovitostjo.

Russel Jim, Indijanec iz 
plemena Yakima v državi 
Washingtori, naj zanimivejša 
osebnost 18. kongresa IU- 
FRO, je na svojem predava
nju v Cankarjevem domu ta
kole dejal: »Človek je kot 
drevo: raste, pridobiva nova 
znanja, drevo pa nove veje, 
vrh naše kulture je kot vrh 
drevesa, in ko drevo usahne, 
so tudi človeku šteti dnevi.«

V tej indijanski legendi, 
kjer sta človek in drevo ne
ločljivo povezana, je veliko 
resnice. Znano je namreč, da 
gozdovi niso le pomemben 
gospodarski dejavnik, am
pak so tudi generatorji kisi
ka, preprečevalci erozije z 
izrednim vplivom na pod-

da je po govoru libijskega 
voditelja Gadafija jasno po
vedal, da se vsi udeleženci 
ne strinjajo z njegovimi po
gledi na razmere v svetu. Si
cer pa je tudi odmev v dvo
rani pokazal, da večine nav
zočih Gadafijev govor ni 
kdove kako prevzel.

Neuvrščeni ne morejo mi
mo poglavitnih vprašanj 
svetovne skupnosti, ne gle
de na to, kdo nosi zanje naj
večji delež odgovornosti. V 
omenjenih dveh primerih so 
menili, da bi predvsem ZDA 
z drugačnim ravnanjem bi
stveno pomagale odpraviti 
vsaj nekaj vzrokov za slabša
nje mednarodnih odnosov. 
Toda na konferenci in v nje
nih listinah je tudi dokaj jas
no opredeljena odgovornost

Sovjetske zveze, pa ne le, ko 
gre za Afganistan in Jugov
zhodno Azijo, temveč še zla
sti za ustavitev oboroževal
ne tekme.

Državniki, ki so se udele
žili sestanka v Harareju, se
veda nimajo možnosti prisi- 
liti velesil k drugačnemu 
ravnanju, vendar računajo, 
da bo pri uravnavanju med
narodnih odnosov vendarle 
prevladal razum. »Če je pri
šlo na konferenco sto držav 
in če so do posameznih 
vprašanj zavzela skupna sta
lišča, je mogoče pričakovati, 
da bodo njihove pobude na
letele na tvoren odziv,« je v 
Harareju izjavil indijski pre
mier Radjiv Ghandi. Tudi 
ko gre za odnos neuvrščenih 
do ZDA, vsaj Zvečine ne 
moremo trditi, da je ta kriti
čen zaradi kakšnega od zu
naj vcepljenega protiameri- 
kanizma. Neuvrščeni s to 
kritiko v bistvu teijajo, naj 
se velesile bolj zavedajo svo
je odgovornosti za prihod
nost človeštva.

Ludvik Škoberne

Brez sovražnika 
ne gre

Ja, med vojno je bilo laže! Tako vzdihne marsikateri star revo
lucionar, ko se spomni na dokaj jasno ločnico med »našimi« in 
»onimi«. Tudi po vojni se je še dalo. Kdor ni z nami, je proti nam 
in basta! Dandanašnji je pa že hudič.Sovražnika kar nekako 
moramo imeti, navadih smo se na nanj. Toda kako s prstom 
pokazati nanj, da ne bo navsezadnje še užaljen?!

Hm, resna dilema. Nevama čer. Kdor se hoče ali mora sukati 
okoli nje, je v resni nevarnosti, da nasede. Le pomislimo, kaj seje 
dogajalo tako dobronamernim avtorjem »bele knjige« v sosednji 
Hrvaški. V resnih škripcih so bili očitno tudi tvorci politično 
varnostne ocene razmer v eni izmed občin. Ko so popisovali 
občino pred vojno in med NOB, je gladko teklo. Tudi gospodar
stvo in družbene dejavnosti so zlahka opisali. Toda kako in kaj s 
sovražniki?

Da so med njimi »nosilci birokratsko dogmatskih pozicij iz vrst 
bivših informbirojevcev«, seveda razumemo. Tudi tisti, ki mislijo 
le na svoj žep in pri tem ne ločijo med svojim in družbenim, ne 
morejo biti ravno prijatelji.

Toda kaj s tistimi, ki »podpihujejo nezadovoljstvo ljudi ob 
konkretnih nerešenih vprašanjih«? Te tičke bo že težje izbrskati - 
in končno, tistega, ki naj bi vrtal za njimi, bo prej ko slej mučilo, 
če se ne bi raje zasukal proti tistim, ki so »konkretna nerešena 
vprašanja« dolžni rešiti, pa jih ne. Končno, kdo pa naj bi bil z 
njimi sploh zadovoljen?

Nevami so brez dvoma tudi »zagovorniki anarholiberalističnih 
tendenc ter nezadovoljneži, ki se združujejo na področju kritike 
vsega obstoječega«. V to menda spodbujajo študentsko popula
cijo, »da odkriteje izraža nezadovoljstvo*. Ja, ta presneta študen- 
tarija. Saj človek res ne ve, ali bi jo vzgajali v kritičnem, iščočem 
duhu ali pa bi jo odločno iztrgal iz krempljev sovražnika. V 
slednjem primem bi nezadovoljstva res ne izražala odkrito, toda 
tudi potuhnjeno kuhanje mule bi znalo postati nevarno.

No, ocena razmer v občini se v to ne spušča in prek posameznih 
nosilcev klerikalizma ter nacionalne nestrpnosti brž preskoči na 
»delovanje zunanjih nasprotnih sovražnih sil«. Jej, tu se stvar 
šele zaplete. Z blokovsko politiko in oboroževalno tekmo sicer 
zlahka obračunamo - toda tu so še »legalne oblike obveščeval
nega dela«. Tu pa človek že ne ve, ali ne bo s svojim odločnim 
bojem proti tujemu sovražniku trčil - nikamor drugam kot ob 
program gospodarske stabilizacije in ob naše dolgoročne usmeri
tve. Sovrag se namreč skriva za:

»... Dolgoročnim poslovnim in političnim sodelovanjem, za 
povečanimi obiski raznih strokovnjakov na poslovnih področjih 
in proučevanju materialov, za stiki posameznikov preko Ameri
škega informativnega centra in zbiranjem kandidatov za študij
ska potovanja v ZDA, za približno tisoč zdomci iz te občine pa še 
za turističnimi potovanji- • ■ «

Na, pa smo tam. Ocena, ki se opira tudi na poročilo postaje 
milice, sicer trdi, da občani delajo »prekrške s političnim obelež
jem predvsem pod vplivom alkohola in občani na take pojave 
pozitivno reagirajo.« Toda doklej?! Kaj pa bo, če bomo začeli s 
tujino vendarle bolj in tesneje sodelovati, če bomo turizem res 
razvili, če bomo navezovali stike s tujimi strokovnjaki in še naše 
študente pošiljali na tuje univerze? Ha, o tem bo treba še resno 
razmisliti!

Ciril Brajer

nebje, urejevalci vodnega 
režima pokrajine in pomem
ben dejavnik zdravja (rekre
acija v naravnem okolju), pa 
tudi del naše naravne dediš
čine.

Zato pomeni zadnji goz
darski kongres, ki se ga ude
ležuje blizu dva tisoč goz
darskih izvedencev iz več 
kot sto držav sveta, prelom
nico v pojmovanju gozda. 
Dozdcij so gozd obravnavali 
ločeno, le kot gospodarsko 
dejavnost, poslej pa naj bi 
vprašanje gozda preraslo v 
splošno človeško vprašanje, 
s katerim naj bi se najresne
je ubadale vse države sveta. 
Mnogi optimisti sicer prise
gajo na osupljive dosežke 
bazičnih znanosti, vendar 
tudi te, brez temeljitega za
suka v človeški miselnosti 
do varstva naravne, dedišči
ne, ne bodo obrodile želje- 
nih sadov.

Družba je pri nas še vedno 
zgrajena po načelu, daje cilj 
življenja čimvečja proizvod
nja in čimvečja poraba. Ven
dar pa človek več zmore, kot 
pa sme, opozarja prof. Trste
njak. Šele ko bo padlo zad
nje drevo, ko bo poslednja 
reka zastrupljena, bomo 
ugotovili, da denarja ne mo
remo jesti, govori indijansko 
reklo. Zato je treba ustvariti 
nov odnos človeka do nara
ve, ki bo zgrajen na medse
bojni harmoniji, ne pa na 
iluziji nadvlade človeka nad 
naravo in v slepi veri v vse- 
moč tehnike.

Marija Frančeškin

Trimo Trebnje povečuje zmogljivosti

VEČJA IZBIRA IN IZVOZ
Letošnji trebanjski občin

ski praznik je bil posebej 
slovesen zaradi otvoritve no
ve proizvodne linije v eni 
najpomembnejših delovnih 
organizacij v tej občini, v 
trebanjski industriji mon
tažnih objektov trimo. Z no
vo naložbo so razširili proiz
vodno dvorano in tako pove
čali zmogljivosti. Odslej bo
do lahko napravili dvakrat 
toliko kot doslej, saj bodo v 
eni izmeni lahko naredili
500.000 kvadratnih metrov 
sendvič plošč na leto, med
tem ko so doslej napravili 
toliko v dveh izmenah.

Poleg tega je bila doseda
nja linija zelo izrabljena in bi 
jo morali temeljito obnoviti 
z novo naložbo pa je trebanj
ski Trimo ubil dve muhi na 
mah. Medtem ko so doslej 
izdelovali samo strešne 
sendvič plošče, bodo zdaj iz
delovali tudi fasadne in tako 
obogatili svojo ponudbo.

To pa je pomembno zlasti 
zaradi izvoza, ki je v minulih 
letih zaradi zmanjšanega 
povpraševanja na domačem 
in tujih trgih nekoliko zaše- 
pal. Kljub delni preusmeri
tvi s prej povsem industrij
skih objektov na bivalne 
prostore pa Trimu niso 
uspeli prodajni načrti, ki si 
jih je ta največja trebanjska 
delovna organizacija zasta

vila. Zd^j se prodajne poti 
doma in zlasti v tujini spet 
odpirajo; z novo proizvod
njo linijo se bo izbira blaga 
za prodajo spet izbolšala.

Kot je v slovesnem nago
voru povedal predsednik 
Gospodarske zbornice Mar
ko Bulc, so ncijvečji izvozni
ki v trebanjski občini uspeli 
zato, ker vedo, da ne morejo 
biti dolgoročno uspešni, če 
ostanejo na domačem, zašči
tenem jugoslovanskem trgu, 
temveč, da morajo »na pre
pih« svetovnih trgov.

In kdor je dober zun^j, je 
nadaljeval Bulc, je doma me 
boljšimi. Trebanjski objekti 
stojijo danes na Bližnjem 
vzhodu, v državah Magreba, 
v Sovjetski zvezi, Nemški 
demokratični republiki, v 
Vietnamu in na Kitajskem, 
uspešno pa izvažajo tudi na 
Nizozemsko, v Avstrijo, Švi
co, Veliko Britanijo in ZR 
Nemčijo. Nova naložba bo 
omogočila še močnejši pro
dor na tuje. Tako naj bi na 
leto ob devetih milijardah 
dinarjev celotnega prihodka 
izvozili za dobre tri milijone 
dolarjev svojih izdelkov. Od 
tega namerava Trimo izvozi
ti na konvertibilni trg za 2,2 
milijona dolarjev izdelkov, 
na nekonvertibilni trg pa bi 
morali po načrtih prodati za 
več kot milijon dolarjev iz

delkov. Upajo, da bodo iz- 
polnili tudi letošnje načrte, 
čeprav je modernizacij3 
povzročila nekaj zastojeV' 
Največje trebanjsko podjet
je, ki letos slavi 25-letnico, je 
za svojo naložbo potrebova
lo štiristo milijonov dinar
jev; od tega so kar 260 mili' 
jonov prispevali sami.

Res je, da sedanji spreme- 
njeni sistem ekonomskih 
odnosov s tujino ni najbolj 
naklonjen dobrim izvozni
kom in učinkovitemu g°' 
spodarstvu, vendar je Mark° 
Bulc menil, da je novi izvrš
ni svet spoznal to napako in 
se hitro in smelo odločil za 
povečanje dohodkovnih 
spodbud izvoznikov. Ocene 
kažejo, da bodo ukrepi na 
področju ekonomskih odno
sov s tujino, ki povečujejo 
dohodkovno spodbudo, dal1 
pozitivne rezultate. Ker je j 
gospodarstvo dobro Pre' 
skrbljeno z domačimi in 
uvoženimi reprodukcijski
mi materiali, ima pa tudi na
ročila, bi morali v delovnih 
organizacijah storiti vse, p3 
bi ustavili padanje konverti
bilnega izvoza. Kot kaže, gre 
Trimo po tej poti, vsaj načrti 
kažejo na še večji izvoz na 
konvertibilno tržišče.

Janez Breg&
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Pred četrtim samoprispevkom v Ljubljani

ALI JE NAŠA EKOLOŠKA 
ZAVEST ŽE PREBUJENA

Od 1. do 25. septembra po
teka v Ljubljani javna raz
prava o osnutku programa 
četrtega samoprispevka, za 
katerega naj bi se Ljubljan
čani izrekli 23. novembra. 
Trikrat smo se že odločili za 
samoprispevek, prvič no
vembra 1971, drugič novem
bra 1976 in tretjič novembra 
1981. S sredstvi, ki smo jih 
družili, smo dobili (nekaj 
Objektov še zidajo) 59 vrt- 
Vev, 56 šol, več zdravstvenih 
aornov in domov za ostarele 
°t>čane, mestno lutkovno 
gledališče, varstveni delovni 
center... skupno 136 ob
jektov.

Sli se bomo odločili tudi 
?a četrti samoprispevek, ki 
te ekološko naravnan?

Tokrat bo, prav zato, ker 
116 gre več za šole, vrtce, 
Nravstvene domove, odlo- 
eitev očitno težja. Terja na
mreč prebujeno ekološko 
zavest. V razvitih deželah so 
V Zadnjih letih ali desetletju 
bitke za čistejše in varnejše 
°kolje občutne in široko zas- 
bovane; varstvo okolja je 
bba izmed prednostnih na
teg, povezanih z gospodar
skim razvojem in humaniza- 
ClJo življenja. Gonilo števil
nih ekoloških akcij je spoz
nanje, da ne gre samo za var
stvo okolja, v katerem živi- 
teo, ampak za okolje, v kate- 
•'nm bodo živeli prihodnji ro
bovi, za dediščino našim
otrokom.

tokrat gre za okolje
. Vsi prav dobro vemo, da 
lrna Ljubljana onesnažen 
2rak in da se bodo zaradi vse 
Veoje uporabe trdih goriv vr- 
si1h alarmi zaradi kritične 
nnesnaženosti še pogosteje 
teh doslej. Samo če pogleda
jo Ljubljanico in Savo, se 
Ze lahko prepričamo, kako 
onesnažene so naše reke. 
^odo zastrupljamo z odpla
kami in smo pri tem pogosto 
Zelo blizu kritične meje do
pustnega. Že leta se sooča
jo s težavami zaradi komu
nalnih odpadkov, tarnamo 
nad gnečo na avtobusni in 
železniški postaji, nad ne- 
teejenostjo grajskega po-

očja, nevarnostjo, ki preti

uporabnikom lokalnih vo
dovodov itd.

Da je reševanje ekološke 
problematike nujno, so upo
števali sestavljale! dolgoroč
nega načrta Ljubljane in 
predvideli vrsto nalog, ki bi 
izboljšale varstvo okolja ali 
dale osnove za takšno narav
nanost. Zaradi omejenih de
narnih možnosti, ne pozabi
mo, v kakšnem gospodar
skem položaju smo, so nji
hovo uresničitev začrtali tja 
do leta 2000 in še čez. Ali bo 
Ljubljana dotlej lahko čaka
la na sanacijo lokalnih vodo
vodov, na sanacijo toplarne, 
graditev centralne čistilne 
naprave, komunalne opre
me za potniško postajo...? 
Ne, so menili v skupščini 
občin in mesta in ob spreje
mu planskih listin za obdob
je 1986-1990 predlagali četr
ti samoprispevek kot enega 
izmed virov za zbiranja sred
stev za hitrejše izpolnjeva
nje nalog, ki bi zmanjšale 
ekološko ogroženost Ljub
ljane. Osnutek programa če
trtega samoprispevka je na
stal na podlagi temeljitega 
tehtanja različnih projektov 
iz dolgoročnega načrta 
Ljubljane. Pri tem so upo
števali izhodišča, da naj bi s 
programom rešili skupne 
probleme varovanja in iz
boljšanja okolja na vsem ob
močju ljubljanskih občin ter 
vključili tiste skupne nalož
be, ki lahko izboljšajo živ
ljenjske razmere in odpravi
jo možne vire nevarnosti, ki 
bi lahko ogrozili zdravje pre
bivalstva.

Devet objektov in 
naprav

Tako smo prišli do devetih 
objektov in naprav, ki naj bi 
jih zgradili v prihodnjih pe
tih letih za približno 40.000 
milijonov dinarjev. Polovico 
bi pokrili s sredstvi iz samo
prispevka, preostalo zbrali 
na podlagi samoupravnih 
sporazumov v komunali, 
energetski in vodni skupno
sti ter s posojili. Pa si na 
kratko oglejmo vseh teh de
vet objektov in naprav. Po
drobneje jih predstavljajo 
strokovnjaki na številnih

javnih razpravah, ki so v tem 
mesecu že bile ali še bodo.

Ekološka sanacija termo
elektrarne Toplarna Ljublja
na predvideva vgraditev na
prav za čiščenje dimnih pli
nov in zgraditev 180-metr- 
skega dimnika. Graditev po
vezovalnega sistema mest
nega vodovoda zajema pri
marni vodovod soseske VP- 
4 na Viču, primarni vodovod 
Dolgi mošt-Žičnica, pri
marni vodovod Kardeljeva- 
- Opekarska in primarni vo
dovod na Ižanski cesti. Pod 
»zaščito varstvenih pasov 
vodnih virov« je zajeta gra
ditev kanalizacije na območ
ju vodarne Kleče, Šentvid, 
Hrastje, Jarški brod in 
Brest. Poleg zgraditve lokal
nih vodovodnih sistemov 
naj bi se lotili še sanacije 55 
lokalnih vodovodov v 
upravljanju krajevnih skup
nosti, da bi uporabnikom 
teh zagotovili higiensko ne
oporečno vodo. Centralna 
čistilna naprava je nujen se
stavni del kanalizacijskega 
sistema Ljubljane, in prvo 
fazo te čistilne naprave naj 
bi zgradili s sredstvi iz samo
prispevka. V osnutku je tudi 
sanacija grajskega pobočja s 
komunalno in energetsko 
opremo, gradnja odlagališč 
komunalnih odpadkov, kije 
do neke mere že opravljena 
in komunalna ureditev pot
niške postaje Ljubljana. Pri 
tem bi predstavili kolektor 
A-0 in drugo infrastrukturo, 
sezidali javno parkirno gara
žo, komunalno opremili za
hodni postajni trg in dostop 
s Titove ceste.

Poglejmo, kaj kažejo dose
danje razprave o osnutku če
trtega samoprispevka. Zgre
šene naložbe v preteklosti so 
skrhale zaupanje v besede 
strokovnjakov, ki izdelujejo 
projekte in investicijske 
programe. Mnogi ne verja
mejo, da so ti poiskali naj
boljše mogoče rešitve, da so 
upoštevali vse različice reše
vanja. Lep primer za to je 
centralna čistilna naprava v 
Zalogu. Strokovnjak Smelta 
je na eni od razprav naštel 
ukrepe, s katerimi naj bi

preprečili vse stranske učin
ke centralne čistilne napra
ve. Zato so predvideli pokri
to čistilno napravo, medtem 
ko je po svetu 95 odstotkov 
teh naprav nepokritih. To pa 
krajanov ni prepričalo, da 
gre res za najbolj neoporeč
no ekološko rešitev in da je 
predlagana lokacija zares 
primerna. Mnogi krajani Za
loga so prepričani, da bi bilo 
pametneje postaviti central
no čistilno napravo niže v 
sotočju, čim dlje od stano
vanjskih hiš.

Preskopa 
obrazložitev 
v gradivu

Prihaja tudi do posamez
nih nesporazumov, ker ne
katerih projektov krajanom 
niso dovolj dobro pojasnili 
oziroma so ti prezrli obrazlo
žitve. Veliko pripomb leti na 
180-metrski dimnik pri ter
moelektrarni. Ta naj bi po 
mnenju gozdarjev sicer 
zmanjševal onesnaženost v 
neposredni bližini toplarne, 
dodatno pa ogrožal okoliške 
gozdove. In tako pridemo do 
vprašanja, ali so ljudje po
membnejši od gozdov ali 
ne? Prav tako prihaja do ne
sporazumov pri potniški po
staji Ljubljane, ker skušajo 
nekateri zožiti pojem komu
nalne ureditve zgolj na zida
vo javne parkirne garaže. Za 
to je kriva preskopa obrazlo
žitev v gradivu, ki so ga do
bila vsa gospodinjstva v 
Ljubljani, in morda prepri
čanje nekaterih, da so pri 
graditvi podvozov napravili 
veliko napako. Tire bi mora
li namreč spustiti pod zem
ljo, ponavljajo, čeprav je to 
iz finančnih razlogov zdaj 
nemogoče napraviti. Zaradi 
dolgoletne sanacije gradu se 
zdaj nekateri sprašujejo, če
mu je sanacija grajskega po
bočja sploh vključena v pro
gram četrtega samoprispev
ka, a pri tem pozabljajo, da 
brez energetske in komunal
ne opreme grajskega poboč
ja ni mogoče dokončno 
usposobiti grajskega po
slopja, če se omejimo le na 
to.

Skoraj brez pripomb pa 
spremljajo krajani razprave 
o graditvi odlagališča komu
nalnih odpadkov na Barju, 
strinjajo se z utemeljitvami 
za sanacijo lokalnih vodovo
dov in zaščite varstvenih pa
sov vodnih virov ter z gradi
tvijo povezovalnega sistema 
mestnega vodovoda.

Nekatere zanimajo 
številke

Razprave pa kažejo tudi 
na to, da zanimanje za reše
vanje ekološke problemati
ke v Liubljani še ni zajelo

vseh, da se nekaterim zde 
druge naloge še vedno po
membnejše, da v razpravah 
sodelujejo le v primeru, ko 
gre za projekte, ki naj bi jih 
zgradili v njihovi neposred
ni bližini, medtem ko se za 
tiste, prostorsko bolj od
maknjene skorajda ne zme
nijo. Nekatere zanimajo šte
vilke, kar seveda dobro ra
zumemo. Prepričani so, da 
bodo te pri sedanji stopnji 
inflacije kmalu precej višje. 
Druge vznemirjajo dajatve, 
ki bremenijo dohodke de
lavcev, a ne vedo, ker to v 
razpravah ni vselej posebej 
poudarjeno, da nekaterim 
ne bo treba plačevati samo
prispevka. Oproščeni naj bi 
ga bili vsi delavci, ki ne do
segajo 65-odstotnega pov
prečnega osebnega dohodka 
v Ljubljani. Samoprispevek 
se ne plačuje tudi od pre
jemkov iz socialnovarstve
nih pomoči, od priznaval
nin, od invalidnine, od de
narnega nadomestila za te
lesno okvaro, od dodatka za 
pomoč in postrežbo, od po
kojnine, ki ne presega zne
ska najnižje pokojnine za 
polno pokojninsko dobo, od 
štipendij učencev in študen
tov ter od nagrad, ki jih ti 
dobivajo pri proizvodnem 
delu itd.

So tudi takšni, ki pravijo,« 
vaši« »projekti, »vaše« reši
tve, a pozabljajo, da gre za 
skupne naloge, skupne 
opredelitve, zapisane v dol
goročnem načrtu Ljubljane. 
Ti bi najraje preslišali tudi 
to, kar je v razpravah močno 
naglašeno, da bodo sestav
ljale! osnutka oziroma pro
jektnih nalog, zajetih v pro
gram četrtega samoprispev
ka, pretehtali vse pripombe 
iz razprav in jih, kolikor bo 
le mogoče, upoštevali (upaj
mo, da res). To bomo videli 
po drugem delu javne raz
prave v delegacijah, ki bo 
trajala od 1. oktobra do 5. 
novembra. Koliko je prebu
jena naša ekološka zavest, 
pa se bo pokazalo 23. no
vembra na referendumu o 
četrtem samoprispevku v 
Ljubljani.

D. K.

Kranjski Merkur proslavlja 90-letnico

Z VEČ ZNANJA 
DO KAKOVOSTNEJŠE 
PONUDBE

Letos poteka 90 let, odkar 
so v Kranju odprli trgovino z 
železnino, ki je bila zametek 
današnjega Merkurja. To je 
bila poslovalnica Petra Maj
diča iz Celja, ki je imel parni 
mlin in trgovino z železnino. 
Zaradi hude konkurence je 
moral trgovino v Celju kma
lu opustiti, obdržal pa je pro
dajalno'v Kranju. Po osvo
boditvi in nacionalizaciji .je 
podjetje sprva oskrbovalo 
lahko industrijo in obrt, kas
neje pa se je začelo ukvarjati 
tudi z izdelki za široko po
rabo.

Z lastnimi močmi in sode
lovanjem drugih kranjskih 
delovnih kolektivov je z leti 
uspelo Merkurju zgraditi so
dobna mehanizirana skla
dišča za lažje delo, odprle pa 
so se možnosti za razvoj in 
prodajo na debelo.

Pred sedmimi leti se je tr
govsko podjetje Universal 
združilo z delovno organiza
cijo Merkur. V tem času so 
namenili precej denarja za 
mehanizacijo, sodobno teh

nologijo in skladiščenje 
vseh vrst kovinsko-tehnič- 
nega blaga. Odločili so se tu
di za računalnik, kije olajšal 
težka dela in pripomogel k 
hitrejšemu in učinkovitejše
mu poslovanju.

Tako se je v zadnjih letih 
postavil Merkur ob bok naj
večjim in najpomembnej
šim trgovskim’ organizaci
jam v naši republiki. Že dol
go pa velja Merkur tudi za 
zelo solidno trgovino, zato ni 
naključje, če večkrat slišimo 
kupce: »Če nimajo pri Mer
kurju, potem tega, kar iščeš, 
ni!«

Skladen razvoj prodaje na 
debelo, maloprodaje, zuna
nje trgovine, in trgovskih 
storitev je osnovna opredeli
tev Merkurja, saj je v vse 
bolj zaostrenih gospodar
skih razmerah vedno bolj 
pomembna kakovost poslo
vanja, in uporaba lastnega 
znanja. Prilagajanje tržišču 
bo seveda zahtevalo vse več
jo prožnost pri izbiri izdel
kov in hitrejše vključevanje 
vseh tehničnih novosti. Za

obvladovanje nabave in pro
daje tehnično zahtevnih iz
delkov ali sklopov pa bo po
trebno še več tehničnega 
znanja. Zato želenega razvo
ja ne bo moč uresničiti brez 
mladih strokovnjakov.

O razvoju delovne organi
zacije razmišlja Jakob Pi
skernik, glavni direktor 
Merkurja, takole:

»Naša prihodnost je odvis
na od nas samih. Ob dosled
nem izpolnjevanju delovnih 
dolžnosti, ustrezni poslovni 
politiki, medsebojnem spo
štovanju in večji inventivno
sti bomo dosegli cilje. V na
ših razvojnih usmeritvah je 
dovolj prostora za sodobne 
oblike trženja, od klasičnega 
do inženiringa v veleprodaji, 
sodelovanja z drobnim go
spodarstvom, še več pozor
nosti pa bo potrebno name
niti maloprodaji in kako
vostni ponudbi. Res je, da 
smo pri nekaterih stvareh, 
ki vplivajo na naš razvoj, 
brez moči toda, naša prihod
nost je odvisna v glavnem 
od delavcev, nas samih.«

A. U.
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Ob 80-letnici goriško-bohinjske proge

SOŠKI KORIDOR DEL 
MEDNARODNE 
TRANSPORTNE POTI

Soški koridor, torej proga 
Koper- Divača- Sežana- 
-Nova Gorica-Jesenice, 
povezana z avstrijskim in 
evropskim železniškim 
omrežjem, je najbližja želez
niška pot iz Srednje Evrope 
do Jadranskega morja.

Tako imenovano goriško- 
bohinjsko progo, ki letos 
slavi 80-letnico, so sredi 
šestdesetih let skoraj ukini
li. Pravi pomen je dobila po 
izgradnji in elektrifikaciji 
proge Prešnica-Koper. Ta 
povezava je namreč omogo
čila železniške prevoze v 
smeri Koper-Divača-Seža- 
na-Nova Gorica-Jesenice. 
Preobremenjenost »glavnih 
prog« proti Avstriji ter pove
čano zanimanje uporabni
kov prevozov iz Avstrije in 
Srednje Evrope, ki so želeli 
surovine in izdelke po čim 
krajši poti in čim ceneje pre
peljati do svojih proizvod
nih obratov, je spodbudilo 
prometno oživitev te proge. 
Po enoletnem poskusnem 
obratovanju je bil soški kori
dor 6. septembra letos tudi 
uradno uvrščen med med
narodne transportne smeri.

Železniško gospodarstvo

Ljubljana je v petih letih, po 
preučitvi stvarnih možnosti 
za pridobitev dodatnih pet 
milijonov ton tovora za Av
strijo in Bavarsko ter uspo
sobljenosti železnice za pre
voz (predvsem razsutega to
vora) na tem območju z 
ustreznimi naložbami, ki 
omogočajo postopne prevo
ze dodatnega tovora, uspo
sobilo progo Sežana-Jese- 
nice za 20-tonsko osno obre
menitev. Obnovili so 49 kilo
metrov proge in 21 kilome
trov postajnih tirov ter opra
vili obremenilne preizkuš
nje na petih kamnitih in 27 
jeklenih mostovih. V tem ča
su so tudi povečali tirne 
zmogljivosti na postaji Ko
per, zgradili in elektrificirali 
obvozni tir v Divači, preno
vili tirne naprave in posodo
bili signalnovarnostne in te
lekomunikacijske naprave 
na postaji Jesenice, zgradili 
galerijo za zavarovanje pro
ge pred snežnimi plazovi, 
kupili 150 specialnih vago
nov Fad in 20 dieselskih 
električnih lokomotiv.

Dosedanje naložbe v novi 
transportni koridor so omo
gočile prevoz okrog dveh

milijonov ton dodatnega to
vora, kar daje okrog 22 mili
jonov dolarjev deviznega za
služka. Končni cilj naložb 
do leta 1990 je usposobitev 
proge za osem milijonov ton 
prevozne moči, predvsem za 
prevoz razsutega tovora.

V tem obdobju so po
membno razširili zmogljivo
sti tudi v Luki Koper in za
čeli bolje izkoriščati prostor
ske prednosti, sgj ima poleg 
tisoč hektarov uporabnih 
zemljišč še 600 hektarjev za 
nadaljnjo širitev. Končna

zmogljivost terminala za 
premog in rudnine bo do 
1990. leta 4,5 milijona ton 
letno.

Že poskusno obratovanje 
soškega koridorja je dalo 
spodbudne rezultate. Od ju
nija lani do letos so prepelja
li 1,5 milijona ton tovora.

Na progi od Kopra do dr
žavne meje na Jesenicah, ki 
je dolga 194 kilometrov in v 
celoti usposobljena za 20- 
tonsko osno obremenitev, 
uporabljajo električno in 

dieselsko vleko. Tovorni vlaki 
vozijo od Kopra do Jesenic 
osem ur, kar je najmanjši 
možni vozni čas. Sedanja 
zmogljivost proge je 3,5 mili
jona neto ton, z novimi vla
ganji pa bo osem milijonov 
ton. ŽG Ljubljana ima za 
prevoze tovorov na voljo 
okrog 1300 posebnih vago

nov visoke nosilnosti (tad> 
fad). Za načrtovanje prevo; 
zov je zelo pomembno tudi 
to, da ima ZG Ljubljana v 
sedanjem voznem redu za 
prevoze po tej progi zago
tovljenih šest stalnih voznih 
smeri in šest za nujne in do
govorjene prevoze. Najso
dobnejši informacijski si
stem ŽG Ljubljana pa omo
goča nadzorovanje vagonov 
in vlakov na tej progi. Up?" 
rabnikom so na ta način 
vedno na voljo takojšnje in
formacije o gibanju njihovih 
pošiljk.

Transportna storitev, ime
novana soški koridor, je to
rej ena najsodobnejših pre
voznih oblik, saj ustreza zah
tevam sodobne proizvodnje 
in mednarodne trgovine na 
evropskem prometnem tr
žišču. o. Ž. R-

Iz študijskega zvezka Bogomila Ferfila

DRUŽBENA LASTNINA IN 
RAZPOTJA NAŠEGA ČASA

Kot posledica oziroma kot 
vsebina takšnih teženj (ki so 
rezultat vsote posamičnih 
volj delovanja gospodar
skih, političnih subjektov) je 
prihajalo do nenormalnega, 
škodljivega vedenja: porast 
nediscipline, nedela, slabe 
organizacije, rast admini
stracije; delitve mimo dela, 
brezglavega zadolževanja, 
sive ekonomije; kršitve za
konov, sporazumov, po
godb, špekulacije in tatvine; 
erozija socialistične morale, 
zavesti, naraščanje birokrat
sko - politokratsko - tehno
kratskih struktur, slojevsko 
razredno stratificiranje, 
mednacionalni konflikti itd.

Vse to je po preteku nekaj 
let pripeljalo do upadanja 
gospodarske rasti, produk
tivnosti dela, efektivnosti 
sredstev; nezaposlenosti, 
stagflacije, večanja izgube; 
zadolženosti gospodarstva 
do bank in do tujine, naraš
čanje administrativne inter
vencije politične in gospo
darske elite, zapiranje go
spodarstva v republiške in 
občinske meje itd. (France 
Černe)

Krog se je sedaj sklenil. 
Morda je sploh jalovo počet
je, da skušamo najti edini 
vzrok, gibalo kriznih stanj. 
Dovolj je, če se stvari zave
damo takšnih kot so (česar 
se velika večina tudi zaveda) 
in skušamo »začarani krog« 
presekati na neki točki. Ver
jetno je področje normativ
ne regulative najbolj primer
no, ne zato, ker je najpo
membnejše, marveč zato, 
ker so premiki tu najlažji, pa 
tudi potrebni za oblikovanje

postopnega odpravljanja se
danjih težav, ki pa bo seveda 
izvedljivo le s spremembo 
realnih družbenih interesov, 
vlog, položajev, ekonomske 
in politične moči vodilnih 
družbenih skupin ter širo
kih množic.

Zato s snovanjem bolj 
stvarne, znanstvene, opera
tivne, obvezujoče zakonske 
regulacije storimo le prvi 
korak k želenemu stanju.

Poglejmo nekatere dobre 
in slabe (predvsem so v lite
raturi omenjene slabe) plati 
zakonske regulative.

Ustava in zakon o združe
nem delu (v logični kontinu
iteti s sistemskimi zakoni) 
sta oblikovala ustrezne kon
ture družbenolastninskemu 
modelu jugoslovanske druž
be z naslednjimi postulati;

- da je delitev po delu (ki 
jo moramo seveda razumeti 
kot delitev po družbeno-trž- 
no priznanih rezultatih dela) 
jedro celotne samoupravne 
teorije in prakse, tesno po
vezano z ekonomskim reži
mom, v katerem se reprodu
cira družbena lastnina;

- da se sredstva v družbe
ni lasti istočasno v ekonom
ski funkciji tozda in celotne 
družbe (ključna determini
ranost samoupravnega plu
ralizma interesov v smislu 
dialektike individualnega in 
družbenega pola, ki pa se je 
na takšnem meglenem in 
neuporabnem izhodišču žal 
tudi končala);

- da je dohodek, ki izhaja 
iz produktivne funkcije dela 
in sredstev družbene lastni
ne, in da veljajo zanj zakoni
tosti kontrole in delitve, ki

so povezane tako s tozdom 
kot celotno družbo. (Ivan 
Marsimovič)

Z vidika teoretično logič
ne konsistentnosti norma
tivnega sistema (modela) 
mu lahko očitamo težko 
združljivo in neoperativno 
dualnost Marxove vizije ne
posredne družbene lastnine 
v obliki neblagovne asoci
acije svobodnih proizvajal
cev na eni strani ter »samou
pravno blagovnost« posred
ne družbene lastnine na dru
gi strani (in iz nje izvirajočo 
dualnost delovno-produk- 
tivnih oziroma stroškovno1 
cenovno-dohodkovnih insti
tucij, terminov itd.). Predpo
stavke in vsebina Marxove- 
ga (vizionarsko futuristične
ga) neblagovnega, natural
nega sistema gospodarjenja 
(ukinitev stare delitve dela, 
blagovne proizvodnje, vseh 
oblik privatne, skupinske, 
posredno družbene lastnine, 
kar vse temelji na visoko 
razvitih proizvajalnih silah, 

Iki naj bi tudi bistveno preo
brazile dosedanjo egoistič
no, hedonistično, potrošni
ško orientiranost, motivira-- 
nost proizvajalcev in držav
ljanov) se seveda kardinalno 
razlikujejo od blagovno-de- 
narnega oziroma cenovno- 
dohodkovnega sistema.

Takšna analitična dual
nost, bipolarnost (natural- 
nost - blagovnost) pa ne 
odraža v zadostni meri av
tentične barvitosti in hetero
genosti naše družboslovne 
in narmativne teorije ter 
družbenoekonomske stvar
nosti. V mnogo večji merijo 
zajemamo, če si jo (naša

stvarnost) predstavljamo 
kot enotnost in različnost 
sedmih zgodovinsko znanih 
sistemov: enostavni blagov
ni sistem, prosto konku
renčni (tržno kapitalski) si
stem, omejeno (eligopno) 
konkurenčni sistem, držav
no uravnalni (wellfare) si
stem, proizvodno zadružni 
(kooperativni) sistem, soli- 
daristični sistem, Marxov 
delovni (neblagovno plan
ski) sistem (France Černe).

Takšna višja (stvarnosti 
bližja) stopnja diferencira- 
nosti teorije in prakse nam 
tudi kaže, da se pri nas sre
čujemo pretežno z različni
mi elementi blagovne proiz
vodnje, ki se kažejo v različ
nih pojavnih oblikah. Odno
si med ljudmi tako še vedno 
prevzemajo »fantazmagorič- 
no obliko odnosa med stvar
mi« (Mara), blagovno denar
na fasada še vedno zagrinja 
pravo naravo odnosov med 
ljudmi, ljudje proizvajalci še 
vedno živijo v mističnem 
svetu blaga-denarja-vredno- 
sti-cene-dohodka. Blagovni 
proizvajalci tudi pri nas 
ostajajo pod kontrolo giba
nja stvari, »namesto da bi 
oni nje kontrolirali«.

Seveda bi bilo takšno »čr
no realnost« iluzorno vzeti 
kot izhodišče imperativa 
njene negacije (kar je v veli
ko preveč potencirani obliki 
— glede na našo stopnjo raz
voja - prisotno v naši zako
nodaji). Blagovno realnostjo 
potrebno razumeti kot okvir 
za postopno dozorevanje 
(Maraove naravne faze raz
voja) vseh kreativnih, zgo
dovinsko progrestivnih in

objektivno nujnih potenc 
blagovne proizvodnje, da bi 
le-ta doživela na temelju na
daljnjih kvantitativnih spre
memb resnični, objektivno 
nujni, kvalitetni prevrat. To 
pa je dolgotrajen zgodovin
ski proces, ki ga ne moremo 
preskočiti z normativno hi- 
perinstitucionalizacijo (pri 
nas smo ga nedvomno po
šteno zavrli).

Strezniti se bomo morali 
(nekaj veder bistre in ledene 
mrzle potočnice smo že do
bili na glavo), da pač razvoj 
zahteva tudi nekaj časa (ne 
nekaj let, pač pa desetletij, 
generacij), da morajo dozo
reti objektivne in subjektiv
ne zgodovinske razmere ta
ko pri nas kot v svetovnem 
merilu.

France Černe sodi, da je 
pri nas (in tudi v svetovnem 
spektru socialističnih dežel) 
pretirano (ideološko, oblast
no, normativno) poudaija- 
nje Maraovih navedb o soci
alizmu.

Le-ta se na obči ravni kaže 
tako, da se razvito blagovno 
(tržno) gospodarstvo ne mo
re dosledno (logično) razviti 
in funkcionirati, če temelji 
formalna (uradna, zakonska) 
ekonomska, politična, druž
bena ureditev (in sistem) na 
marksistično postuliranih 
socialističnih načelih.

Pri nas se paradoks kaže v 
tem, da zahtevajo temeljne 
ustavne normirane instituci
je (družbena lastnina, samo
upravljanje, združeno delo), 
ki v osnovni ideji izhaja iz 
Maraove zamisli asociacije 
svobodnih proizvajalcev, 
opuščanje nekaterih pogla
vitnih blagovno denarnih, 
tržnih odnosov, kategorij, 
institucij. Svobodna družbe
na praksa, ki temelji na sa
moniklem razvoju objektiv
nih in subjektivnih proizva
jalnih sil, pa za njihov (bla
govnih odnosov) nadaljnji in 
učinkoviti razvoj (doma in v 
svetu) potrebuje njihovo 
obravnavanje in krepitev, ne

pa njihovo zanikanje in od
pravljanje.

Menim, da je ta tehtni in 
ključni paradoks vseeno po
trebno vzeti z nekaterimi re
zervami.

Prej razviti paradoks se rni 
zdi le pojavna oblika, mani- j 
festacija našega temeljnega i 
protislovja med željo, vizijo 
na eni strani ter stvarnostjo, 
objektivnimi potenciali i? , 
možnostmi na drugi strani; 
med stanjem, v katerem bi 
radi (po ideološkonormativ- 
ni razlagi) bili, in stanjem, v i 
katerem (empiričnostvarno) 
smo. Maraova vizija nedvo- 
mo pomeni redečo nit naše- S 
ga normativnega »najstva«, 
vendar se mi zdi, da bi bilo 
preveč poenostavljeno ena; 
čiti ali pretirano reducirati 
intence, potenciale, razvojne 
perspektive ustavnih in te
meljnih zakonskih doku
mentov zgolj za »opuščanje 
(premeščanje) nekaterih po
glavitnih.blagovno denarnih 
(tržnih) odnosov (kate
gorij)«.

Da smo v politikantski fra
zeologiji (»nakladanju«) v 
širšem pomenu besede 
(vključujoč tudi del »znan
stvene« in normativne de
javnosti) poudajali predv
sem takšen »revolucionaren 
in zgodovinski« pirispevek 
temeljnih zakonskih doku
mentov, pa je verjetno res.

Moja osnovna misel (teza) 
je, da tudi ustava s spremlja
jočimi zakoni omogoča raz
voj učinkovitega samou
pravnega blagovnega gospo; 
darstva, seveda ob ustrezni 
dopolnitvi, konkretizaciji; 
operacionalizaciji bodisi 
ustave same bodisi prek si
stemskih zakonov, samou
pravne regulative samih of 
ganizacij združenega dela ah 
drugih pravnih oblik. Pravo 
in normativna dejavnost se 
morata še bolj nasloniti n? 
ekonomsko logiko (zakoni
tosti) družbenih odnosov in 
procesov in izhajati iz nje.

Nadaljevanje prihodnjič
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»Gledališče brez tretjega« iz Kopra je z več kot dvesto uprizoritvami 
»Piknika s tvojo ženo« obšlo vso Slovenijo

O AVTORJU, KI NAM BREZ 
HINAVŠČINE IN LEPOREČJA 
PONUJA SUKO TAKŠNIH, 
KAKRŠNI SMO
Sredi julija smo lahko prebrali, da je »Gledališče brez 
tretjega«, ki ga sestavljata Andrej Jelačin in njegova 
tena Marija Paravan, že dvestotič uprizorilo predstavo 
»Piknik s tvojo ženo«. To je brez dvoma svojevrsten 
gledališki dosežek, vreden vsega spoštovanja. Ko smo se 
* Andrejem Jelačinom pogovarjali o tem, sta imela za 
Seboj že 203 predstave, danes pa jih je najbrž še nekaj več.

Seveda nas je najbolj zani
halo, kako da je predstava 
tako dobro sprejeta med gle
dalci, pogovor pa se je sukal 
tudi okrog drugih plati Jela- 
činovega ustvarjanja.

»Najin ,piknik1 je delo kot 
Ualašč za majhne odre. Za 
Prizorišča zadošča podij, ki 
je visok vsaj pol metra ali pa 
v naravi teren širok štiri me
tre in dolg tri metre. Poleg 
tega (kar je najpomembneje) 
je potrebno zagotoviti še dva 
dostopa do tretjega igralca - 
občinstva.« Prav tretji igra
lec pa je tisti, ki je zagotovil 
Uspeh te predstave. Bolje re
čeno, jo sprejel, kajti tudi ce
jenega humorja, ki se nor
čuje iz aktualnih družbenih 
Problemov, je vedno dovolj 
in gledalci se ga hitro naveli
čajo. Ta uprizoritev je torej 
očitno nekaj več.

Iz kritike, ki je bila objav
ljena že 29. januarja 1982 - 
takrat je bila to 58. uprizori
tev - povzemamo, da je 
Predstava svojevrstna upri
zoritev iz slovenske sodobne 
dramatike, izvedljiva kjer
koli - v dvorani, v menzi, 
tovarniški dvorani, v učilni- 
ci, na prostem, tudi podnevi, 
brez umetne luči.
. »Piknik s tvojo ženo« izha- 
Ja iz današnjega življenja de
lovnega človeka v Sloveniji.
Prinaša - seveda v poostre-

Avtor Piknika s tvojo ženo 
je iz najbolj tipičnih trenut
kov, ki sestavljajo naš delov
ni dan, dobesedno posrkal 
najbolj napeto vsebino9 in 
jo prelil v delo, ki - tako se 
zdi - udriha po družbi, po

šan\e s d J

ni odrski optiki - njegovo 
miselnost, njegove najbolj 
spontane odzive na neštete 
položaje. Sredi delovnega 
dne, med opoldanskim ali 
večernim počitkom ter v sti
kih z nezanimivejšim dru
žinskim okoljem in širšim 
družbenim ambientom.

posameznikih, njihovih na
pakah in načinu razmišlja
nja, obenem pa nas brez hi
navščine in leporečja slika 
takšne, kakršni smo. Naš 
lastni portret nam avtor po
nuja s hudomušno kretnjo, 
da se še sami nasmehnemo

ROKOVNIK PRIROČNIK DELAVSKE 
ENOTNOSTI ZA LETO 1987!

- za sodelavce in poslovne prijatelje
- za sindikalne delavce
- za vse družbenopolitične delavce

Rokovnik je oproščen plačila 
prometnega davka, sredstva zanj lahko 
namenite iz sklada za izobraževanje.

Cena 1.500 din

PRI NAROČILU VEČ KOT 200 
IZVODOV POPUSTI OD 5 DO 80%.

--------------------_>|_J

NAROČILNICA
Pri Delavski enotnosti, Ljubljana, Celovška 43, nepreklicno naročamo.............izvodov
rokovnika-priročnika za leto 1987.
a) s sitotiskom (napis na ovitku) in prilagamo znak in film
b) brez sitotiska
Naročeno pošljite na naslov: .........*..........................................................................................-

Ulica, poštna št., kraj: ...................................................................................................................

Ime in priimek podpisnika: .........................................................................................................

Naročamo, dne: ...........................................................................................................................
Podpis naročnika

in priznamo, da taki pač 
smo.

Nastopi v tovarnah, 
po vaseh in v 
Cankarjevem domu

Andrej Jelačin je bolj red
kobeseden. »Predstava je 
očitno sodobna, aktualna, 
vsem razumljiva in kot kaže 
izredno učinkovita. To do
kazuje, da je iz ,nekulturne
ga* Kopra obšla vso Sloveni
jo, zamejstvo, gledali _so jo 
tudi naši zdomci na Šved
skem.« Videli so jo v skoraj 
vseh kolektivih na Kopr
skem, malokatera predstava 
je imela manj kot sto gledal
cev, pohvalita pa se lahko 
tudi z uprizoritvami pred 
več tisoč gledalci, ali pa na
stopi v ljubljanskem Can
karjevem domu, Mestnem 
gledališču ali pa Domu 
španskih borcev.

»Gledališče brez tretjega« 
ima »v zalogi« že drugo 
predstavo »Agencijo za loči
tve«, ki jo zaradi njenega hu
morja in satire občinstvo 
prav tako z navdušenjem 
sprejema.

Na koprski Zvezi kultur
nih organizacij smo slišali, 
da tudi amaterska gledali
ška skupina kulturnega dru
štva Jadran v Dekanih pri
pravlja uprizoritev Jelačino- 
ve drame »Ljubezen med 
prepadi«, zato je beseda nuj
no morala poseči širše po 
njegovi ustvarjalnosti.

»V tej drami,« pove, »sem 
poskušal prikazati tragedijo 
ostarelih kmetov. Gre prav
zaprav za tragikomedijo, ko 
se nekoč trden kmet znajde 
osamljen pri sinu in njegovi 
ženi v nebotičniku.«

Sicer pa je Jelačin napisal 
že veliko, tudi besedila v na
rečju. Sam o sebi pravi, da ni 
velik literat in pesnik. Nje
govo kulturno ustvarjanje 

. poteka večinoma v prostem 
času, čeprav je z njim tudi 
poklicno povezan.

Končal je gledališko aka
demijo, potem je bil direktor 
gledališča v Novi Gorici. 
Tam je tudi malo igral, ven
dar je bil predvsem režiser. 
Kasneje je bil v Kopru di
rektor Obalnih kinemato
grafov. Takrat je uvajal film
sko gledališče, idejo, ki so ji 
mnogi nasprotovali in ima 
malo zagovornikov še da
nes. Zdaj je vodja režije na 
koprskem radiu. Skrbi za ra
dijske igre, literarne oddaje 
v slovenščini in italijanščini, 
pa za javne oddaje.

Kulturno ustvarjanje pa 
ga spremlja tudi takrat, ko 
ni v službi. Manj znano je, da 
piše besedila za pesmi zna
nega zabavnoglasbenenega, 
ansambla Ottavia Brajka, še 
manj, da je nekoč napisal 
pesem »Istra svobodna« za 
proslavo stoletnice tabora 
na Kubedu. Ivan Šček iz Vi
pave je pesem uglasbil za 
združene zbore in pihalni or
kester. In glej, ko so na Hr
vaškem proslavljali priklju
čitev Primorja, Istre in oto
kov, so jo izvajali v ugledni 
dvorani Lisinski. To po

drobnost nam je zaupal bolj 
mimogrede, tako za osebno 
informacijo, ko je pripove
doval o Istri in Istranih, o 
katerih je veliko premalo na
pisanega.

Večer o Istri v 
glasbi, pesmi, sliki, 
poeziji in narečni 
besedi

Pa smo že pri novem po
dročju njegovega ustvarja
nja. V okviru poletnih kul
turnih prireditev so v lapida- 
riju koprskega muzeja pred
stavili njegovo predstavo »Z 
Istro v srcu.« »Istro premalo 
poznamo, je pa to prav svoj
ska dežela,« je pripovedo
val.« Domačini so bili vedno 
zapostavljeni, nikoli niso 
imeli besede. Najprej so pre
vladovali Benečani, potem 
Avstrijci, pa Italijani, zdaj so 
tu priseljenci.« Večer o Istri 
je predstavil Istro v glasbi, 
pesmi, sliki, poeziji in nareč-

nežna in rodovitna.« To 
Istro je Andrej Jelačin, če
prav ni domačin, vzljubil, 
njenim ljudem so namenje
na tudi številna njegova go
stovanja po vaseh. »Ti ljudje 
niso vajeni kulture, včasih 
ni pravega obiska in je videti 
mučno, tudi razumejo ne 
vsega, toda na koncu se iz
kaže, da je sprejem pri lju
deh enkraten,« pripoveduje.

Bralci Primorskih novic 
poznajo Andreja Jelačina 
bolj po njegovi rubriki Toni 
Karjola, v kateri zbada naše 
nepravilnosti. Ta rubrika, 
kjer »obdeluje svojo ne prav 
gvišno parcelico« je Jelači
nu še posebej pri srcu. In 
seveda bralcem. Glede pla
čila, no, boljše bi bilo, če bi 
vozil pravo karjolo. Toda lju
dje jo radi berejo in to mu je 
v največje zadoščenje. Če se 
nekaj časa ne pojavi na stra
neh časopisa, braci pišejo, 
telefonirajo, kaj je z njim. 
»Pa ne da je Toni Karjola 
zaprt? «

ni besedi. Z diapozitivi z 
istrskimi motivi, z magneto
fonskimi posnetki govorice 
domačinov z vseh koncev, 
ki so pripovedovali o trtah, 
oljkah, starih običajih, pa z 
recitacijami in glasbo je pri
kazala delček kulture, ki jo v 
sebi skriva Istra, »robata in 
žuljava, a hkrati materinsko

O Jelačinovi iskrivosti in 
hudomušnosti bi še lahko 
pisali. Pa najbolje, da ga ti
sti, ki si »piknika« še niste 
ogledali, povabite na prire
ditev v svoj kolektiv. Zane
sljivo se boste uro in več 
smejali.

Igor Žitnik

Deseta likovna kolonija Elrad — 
Avtoradgona

UPODABLJALI BODO 
KULTURNA OBELEŽJA

Sredi septembra se bo v 
Gornji Radgoni začela že de
seta likovna kolonija, ki jo 
skupaj pripravljata kulturni 
društvi delovnih organizacij 
Gorenja Elrad in Avtorad- 
gone.

Likovna kolonija seje z le
ti razvijala. Začelo seje s šti
rimi slikarji, ki so jih v Elra- 
du povabili, da bi ustvarjali 
pri njih in jim odstopili po 
eno sliko. Kasneje se jim je 
pri tej kulturni pobudi pri
družilo še kulturno društvo 
Avtoradgone in izbor sode
lujočih so razširili. Nekaj ča
sa so sodelovali tudi kiparji, 
vendar se je izkazalo, da nji
hovo delo terja preveč časa 
za takšno kolonijo. Tako da
nes v Gornji Radgoni sode
lujejo predvsem slikarji lju
bitelji, čeprav se jim pridru
žujejo tudi akademsko izo
braženi slikarji. Ti poskrbijo 
predvsem za mentorsko de
lo. Letos bo ob desetih sode
lujočih slikarjih iz različnih 
krajev Slovenije mentor 
akademski slikar in profesor 
iz Maribora Slavko Kores.

Čeprav so motivi iz rad

gonske okolice praktično 
neizčrpni in neponovljivi, so 
z leti začeli ugotavljati ne
kakšno monotonost. Zato so 
se letos odločili, da bodo te
matski okvir ustvarjanja na 
koloniji določneje opredeli
li. Odločili so se za upodab
ljanje kulturnih obeležij v 
Gornji Radgoni in vsej rad
gonski občini. Teh pa ni ma
lo. Novost je tudi, da bodo 
en dan kolonije posvetili 
mentorskemu sodelovanju 
slikarjev z najbolj nadarjeni
mi učenci radgonskih os
novnih šol. V času kolonije 
bodo v dvorani Delavske 
univerze pripravili tudi raz
stavo najboljših del ustvar
jalcev ne prejšnjih koloni
jah, obenem pa še dve raz
stavi v delovni organizaciji 
Gorenje Elrad.

Na koloniji ustvarjena de
la bodo razstavili v obeh de
lovnih organizacijah na šoli 
in v razstavnem salonu hote
la Radin. Poleg slike, ki jo 
sodelujoči prepusti organi
zatorjem, bodo nekatera de
la tudi odkupili.
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Po 45. balkanskih atletskih igrah v Ljubljani

POHVALE 
GRADITELJEM IN 
ORGANIZATORJEM
Naj zveni še tako samopašno, dejstvo je, da so 45. BAI 
obogatile svetovno atletiko, naše glavno mesto pa je z 
njimi — poleg imenitnega štadiona — na mah dobilo velik 
ugled tudi v najvišjih vrhovih kraljice športov: po 
zaslugi svetovnega rekorda Jordanke Donkove (Bolga
rija) v teku na 100 metrov z ovirami (12,26 sekunde) so že 
v nedeljo zvečer odmevale po vsem svetu, v številnih 
komentarjih ali reportažah pa se o njih piše in govori 
tudi še danes.

»Ko sem prvič obiskal 
Ljubljano, me je bilo kar 
malo strah, da objekt ne bo 
pravočasno končan in da 
iger sploh ne bo,« je po kon
čani prireditvi pripovedoval 
Spas Spasov, stalni sekretar 
BAI in podpredsednik bol
garske atletske zveze. »Toda 
moj strah je bil odveč. Bal
kanci smo očitno ljudje, ki 
zmoremo vse, čeprav komaj 
pet minut pred dvanajsto.«

S tem je v isti sapi seveda 
še posebej pohvalil požrtvo
valne delavce gradbenega 
podjetja Slovenijaceste Teh
nika, ki so samo v nekaj me
secih zgradili štadion, vre
den težkih 235 milijard di- 
naijev. Resda mu manjka še

nekaj »pritiklin«, ki sta sijih 
zamislila mlada arhitekta 
Goran Arh in Roland Toma
žič, toda gradbinci so že v 
torek spet pljunili v roke. 
Tako bodo (najbrž) že kmalu 
zaprli usta kar precejšnjemu 
številu nejevernih Tomažev, 
ki so prisegali ali celo stavili, 
da bo objekt ostal tak, kot je 
bil na zadnji dan prireditve 
- nedograjen.

Ne glede na takšne »po
drobnosti« pa je obveljalo, 
da je Ljubljana dobila čudo
vit športni objekt. Nenazad
nje je to potrdila prav prva 
dama 45. BAI Jordanka 
Donkova. »Merci,« se je po 
zmagi zahvaljevala za čestit
ke domala vsem 180 (!) akre-

V St. Johannu
SVETOVNO PRVENSTVO 
VETERANOV

Na svetovnem kolesar
skem prvenstvu za veterane 
in amaterje, ki je bilo konec 
avgusta v St. Johannu v Av
striji, so se slovenski tekmo
valci. že po tradiciji dobro 
odrezali.

V hudi svetovni konku
renci so se po posameznih 
kategorijah uvrstili takole: 
na 126 km dolgi progi: Jože 
Hafner 13, Stane Jeraj 15, 
Srečko Komac 14, Tone Ku
naver 25 in Janez Zakotnik

ŠPORTNE PRIREDITVE 
OB lOO-LETNICI KOPITARNE

V počastitev 100-letnice 
sevniške Kopitarne so v so
boto organizirali vrsto šport
nih prireditev, na katerih se 
je merilo kar dvaindvajset 
moških in dve ženski ekipi 
osnovnih organizacij sindi
kata sevniške občine. Naj
bolj uspešni so bili slavljen

ci, saj so zmagali v šahu 
(pred Lisco in Metalno iz Kr
melja), v streljanju z zračno 
puško serijske izdelave sta 
bili pri moških prvi obe eki
pi Kopitarne, premoč slav
ljencev v streljanju pa so po
trdila s prvim mestom tudi 
dekleta (pred Lisco). Prav

SINDIKALNE ŠPORTNE 
IGRE ZA OBČANE 
ŠKOFJE LOKE
Komisija za šport in rekre
acijo pri Občinskem sindi
kalnem svetu Škofja Loka 
bo v sodelovanju s športni
mi društvi, športno dvorano 
Poden in ZTKP Škofja Loka 
že šestič pripravila sindikal
ne športne igre. Za igre se 
lahko prijavijo ekipe osnov
nih organizacij sindikata v 
ozdih in zasebnem sektorju, 
organizacijski odbor pa vabi 
k sodelovanju zlasti društva 
upokojencev jz Škofje Loke, 
Železnikov, Žirov in Gore
nje vasi.

Tekmovanje je ekipno za 
moške in ženske in bo traja
lo od 28. 9. 1986 do vključno 
8. 11. 1986, ko bo slavnostna 
podelitev medalj in sklepna 
slovesnost. Športne zvrsti so 
izbrane tako, da lahko na 
športnih igrah sodelujejo vsi

delavci in delavke v občini, 
ki se vsaj nekoliko ukvarjajo 
z rekreacijo. V malem nogo
metu, balinanju, ekipnem 
teku in kolesarjenju na čas 
bodo tekmovali na zunanjih 
tekmovališčih, v odbojki, 
namiznem tenisu, kegljanju, 
streljanju, šahu, pikadu v 
športni dvorani Poden, pla
vaje pa bo' v bazenu v Želez
nikih. Da bi bila prireditev 
kar se da množična, poziva 
organizator manjše osnovne 
organizacije sindikata, naj 
se združijo, da bi tako v 
športnih igrah sodelovalo 
čimveč delovnih ljudi.

Tekmovalna komisija je že 
poslala razpis s prijavnicami 
za tekmovanje vsem šport
nim referentom po delovnih 
organizacijah. Najkasneje 
do 20. 9. 1986 bi morali že

izbrati in prijaviti tekmoval
ce za posamezne športne 
zvrsti, saj bosta prvi tekmo
vanji že 27. 9. 1986, in sicer 
balinanje in kolesarjenje na 
kronometer.

Prireditelji pričakujejo, da 
bo letos udeležba na igrah 
rekordna oziroma bo prese
gla tisoč tekmovalcev. Na 
lanskih igrah je sodelovalo 
na tekmovanjih 36 osnovnih 
organizacij sindikata z 206 
moški in 117 ženskimi eki
pami z več kot tisoč tekmo- 
vlaci. Prehodni pokal za vse- 
ekipno zmago je pri moških 
v lasti LTH, pri ženskah pa v 
Zdravstveni dom. Ali bodo 
športniki in športnice ome
njenih organizacij obranih 
visoko uvrstitev, bomo kma
lu videli.

Marjan Kalamar

Do kdaj še veselje jeseniških otrok

PROSTOR OB MORJU 
ŽE PRAVO BOGASTVO

ditiranim novinarjem iz do
movine in tujine. »Imate tu
di neverjetno hitro stezo, 
pravzaprav najhitrejšo, na 
kateri sem kdajkoli tekla. V 
Ljubljano sem pripotovala 
ob pol dveh ponoči, premalo 
spala, a vseeno dosegla sve
tovni rekord! Ko bom čutila, 
da sem spet v vrhunski for
mi, bom rade volje prišla v 
Ljubljano. Veste, mi tekači 
dobro vemo, katera steza je 
hitra, rekorderska, in katera 
nas uspava...«

To pa je bil največji kom
pliment številnim atletskim 
delavcem in športnim zane
senjakom, ki so mesece be
deli nad balkaniado in na
zadnje poskrbeli, da je mini
la v imenitnem razpoloženju 
vseh udeležencev. »Vse, kar 
smo načrtovali, seje izpolni
lo - od objekta do tekmova
nja - zato smo lahko zares 
zadovoljni,« si je prejšnjo 
nedeljo zvečer oddahnil tudi 
Miha Ravnik, predsednik 
organizacijskega odbora 45. 
balkanskih atletskih iger.

Damjan Križnik

Kdo ne pozna Pinete pri 
Novigradu, prijetnega kotič
ka ob morju, kjer imajo svo
je počitniške domove števil
ne slovenske delovne orga
nizacije? Tam je tudi nekaj 
otroških letovišč in tako ob 
morju vse poletne mesece 
odmeva smeh razigranih 
otrok. V Pineti ima svoje le
tovišče tudi Občinska zveza 
prijateljev mladine Jeseni
ce. Tam preživi poletje okoli 
tisoč jeseniških otrok, ta 
prostor pa je tudi »učilnica« 
za okoli petsto učencev četr
tih razredov šole v naravi. 
Čeprav je danes pravo boga
stvo imeti svoj prostor ob 
morju, pa se tega v jeseniški 
občini vse premalo zaveda
jo. Zlasti zato, ker gre za le
tovanje otrok, pri čemer do

cijo, ki je sicer v Pineti nuj
na in potrebna, so morali od
šteti 2,82 milijona dinarjev. 
Po samoupravnem sporazu
mu z občino Buje morajo do 
leta 1990 vsako leto prispe
vati 910.000 dinarjev za in
frastrukturo na tem območ
ju. Za zgraditev kanalizacije 
so morali še dodatno prispe
vati 1,25 milijona dinarjev, 
komunalni prispevek je v 
prvem polletju znašal
540.000 dinarjev, za drugo 
polletje pa račun še čakajo. 
To je torej vse skupaj več 
kot šest milijonov dinarjev. 
Večji del obveznosti jim je 
sicer že uspelo poravnati, in 
sicer iz namenskih sredstev 
za vzdrževanje ter iz tekoče
ga poslovanja letovišča. To 
pa seveda pomeni, da letos

7. mesto (povpr. hitrosti 
43,20 in 42/80 km/h). Boštjan 
Oblak je bil med amaterji na 
166 km dolgi preizkušnji 54. 
(povprečna hitrost 44,41 km/ 
h).

Tekmovalke so vozile po 
46 km dolgi progi dosegle: 
Vida Uršič 8, Majda Korošec 
9. in Renata Bregar 21. me
sto (povprečno hitrost 38,90 
km/h.

M. K.

Prijetno počitniško razpoloženje jeseniških otrok v 
Pineti pri Novigradu

tako je Kopitarna zmagala v 
kegljanju, medtem ko je v 
igranju malega nogometa 
zmagala ekipa Stillesa iz 
Sevnice, ki je v finalnem 
obračunu premagala Lisco 
iz Sevnice z rezultatom 5 : 2. 
V nogometu je nastopilo kar 
osem ekip.

Vse ekipe so dobile pisna 
priznanja, zmagovalci v po
sameznih disciplinah pa le
pe pokale.

bro vemo, da si lahko druži
ne zaradi visokih cen iz leta 
v leto privoščijo Vse manj 
dopusta na morju.

Letošnje letovanje otrok v 
Pineti se je že končalo, sep
tembra pa se bodo zvrstile 
še štiri izmene šole v naravi. 
Medtem ko je v letovišču od
meval prešerni smeh otrok, 
pa so se pri Občinski zvezi 
prijateljev mladine ukvarjali 
z zelo resnimi problemi; mi
slili so celo, da bodo morali 
letovišče predčasno zapreti. 
Imeli so namreč vrsto ne
predvidenih izdatkov, še 
zdaj pa ne vedo, kako bodo 
vse zadeve rešili.

Za priključek na kanaliza

ne bo niti dinarja za nujna 
vzdrževalna dela.

Pri Občinski zvezi prijate
ljev mladine se obračajo po 
pomoč na vse strani, počasi 
pa že obupujejo. Veliko po
moči so pričakovali od orga
nizacij združenega dela v je
seniški občini, saj tisoči 
otrok zaposlenih delavcev 
preživljajo počitnice prav v 
tem letovišču, toda zbrali so 
le 270.000 dinarjev; od tega 
je največ — 70.000 dinarjev 
prispevala Železarna. Pri 
tem naj posebej omenimo 
skromno, a zelo humano po
tezo zaposlenih v hotelu 
Kompas v Kranjski gori. 
Ker za tako pomoč niso ime
li načrtovanih sredstev, so

zaposleni s prostovoljno ak-, 
cijo zbrali 23.000 dinarjev.

Težko je poiskati vzroke, 
zakaj v organizacijah zdru
ženega dela ta akcija ni 
uspela, v večini so se izgo
varjali, da za to nimajo načr
tovanih sredstev. Pri Občin
ski zvezi so se po pomoč 
obrnili tudi na izvršni svet 
skupščine občine Jesenice. 
Člani so odobrili 200.000 di
narjev in predlagali rešitev, 
da bi sredstva za komunalne 
prispevke v Pineti urejali 
prek Komunalne skupnosti 
Jesenice. Ta skupnost za le
tos seveda ni načrtovala de
narja in vsa stvar se tako 
spet zaplete.

Kako torej iz začaranega 
kroga? Otroško letovišče v 
Pineti kliče po temeljiti ob
novi, za katero bi nujno po
trebovali vsaj tri milijone di
narjev. Nadaljnji obstoj leto; 
višča je seveda odvisen tudi 
od rednega vzdrževanja, za
to bi bila nepopravljiva ško; 
da, da bi Jeseničani izgubili 
ta prostor v Pineti, ki vsako 
leto tisoč otrokom daje toli
ko prijetnega razvedrila. Ak
cijo bomo torej morali zasta
viti širše, pri tem pa bo mo
rala biti bolj izrazita tudi vlo
ga občinskih družbenopoli; 
tičnih organizacij. Jeseniški 
»železarji« so strli že marsi
kateri oreh, tokrat pa so na
leteli na res trdega in odpor
nega. Res je, da imajo delav
ci že čez glavo najrazličnej
ših prispevkov, toda tokrat 
bi le morali imeti več poslu
ha, saj gre za prijetno razve
drilo njihovih otrok, za zdra
vo nekajdnevno bivanje ob 
morju, daleč od stolpnic, 
mestnega betona in asfalta.

Besedilo in slika- 
Janko Rabič

Za otroke in mladino 
STRIPI
MIKIJA MUSTRA
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Ob 50-letnici velike tekstilne stavke v Sloveniji

PREBUJANJE 
DELAVSKEGA RAZREDA
** Zbornika dokumentarnega gradiva ob 20-letnici velike tekstilne stavke Slovenije

Svetovna gospodarska 
^riza od leta 1929 do 1933, ki 
te močno pretresla svetovno 
gospodarstvo, je resno priza
dela tudi Jugoslavijo, saj je 
eila značilno agrarna država, 
m krizo so povzročila vse 
bolj ostra gospodarska na
sprotja kapitalističnega si
stema, ker proizvajalne sile 
Piso bile v skladu s proiz- 
v°dnimi odnosi. To je bil čas 
Neprestanih trenj, čas osvo
bodilnih gibanj kolonialnih 
Narodov, nacionalnih gi
banj, revolucij in vojn med 
kapitalističnimi državami za 
Novo razdelitev sveta.

Socialno gospodarski po- 
‘Ožgj delavstva in tudi kme
tov je bil v teh letih nevzdr
žen. Prvi povojni vzpon je 
zašel v krizo in njene posle
dice so kapitalisti in buržo- 

I azna protiljudska oblast v 
| eeloti prevalili na delovnega 

človeka. Kmet se je zadolže- 
I val, delavske mezde so stal- 

Po padale. To je še bolj ra
zumljivo, če vemo, da so 
■Pieli tedaj pri nas vodilni 
vPliv predvsem tuji kapitali- 

| sti. Od skupne vrednosti 
Vseh proizvodnih sredstev 
13 milijard 351 milijonov di- 

i Paijev so imeli tujci 7 mili
jard 376 milijonov dinarjev 
ali 51,39%. Tujci so pri nas 
Pstvaijene dobičke izvažali, 
tu pa puščali zaostalost in 
bedo.

Da bi pri nas vložen kapi- 
| tal prinašal čim več dobička, 

so najemali tuje »nepogre
šljive strokovnjake«, ki so 
bili večinoma le brezobzirni

priganjači. Za svoje delo so 
prejemali nekajkrat višje 
plače kot naši ljudje na ena
kih položajih. V Jugoslaviji 
je bilo zaposlenih 140.000 
tujcev, in to: 38.423 Čehov, 
20.811 Italijanov, 9875 Av
strijcev, 26.790 Rusov, 3.300 
Nemcev itd. Od teh 48.034 v 
industriji, 16.811 v trgovini 
in prometu, 15.124 v javnih 
službah, 16.273 v kmetijstvu 
in gozdarstvu. Samo 1460 ali 
1% je bilo zaposlenih pri tež
kem delu.

Nič boljši ni bil položaj ju
goslovanskih kmetov. Tri 
milijone 381.000 kmetij 
(87.01%) je imelo skupno
6.289.000 ha zemlje (ali 
28.06%) z letnim dohodkom 
do 1000 dinaijev, medtem 
ko so preostalo obdelovalno 
zemljo imeli veleposestniki, 
graščaki, cerkev in drugi bo
gataši. V enakem položaju je 
bil slovenski kmet; obdelo
valna zemlja je bila takole 
razdeljena:

do 1 ha je bilo 31.800 kme
tijskih posestev

od 1-5 ha je bilo 57.400 
kmetijskih posestev 

od 5-10 ha je bilo 28.800 
kmetijskih posestev

od 10-20 ha je bilo 24.500 
gruntaijev

nad 20 ha je bilo 12.500 bo
gatašev.

Samo 77 veleposestnikov 
je imelo 23.311 ha najboljše 
zemlje.

Taka kmečka gospodar
stva niso imela sredstev za 
izboljšanje obdelane zemlje, 
za davke in celo ne za borno

življenje. Kmetje so se mora
li zadolževati. Sinovi in hče
re teh kmetov so ostajali do
ma, ker v industriji niso do
bili dela. Prezadolžitev kme
tov je postala državni pro
blem. V Sloveniji je bilo 
povprečno 27 do 28 kmetij 
mesečno prodanih na javnih 
dražbah - »na bobnu«. Šele 
nova revolucionarna oblast 
je kmeta rešila tega goija, ko 
jim je leta 1945 odpisala nad 
7 milijard predvojnih dinar
jev dolgov ter jim razdelila
800.000 ha razlaščene zemlje 
veleposestnikov in kapitali
stov.

Po štetju iz leta 1931 je bi
lo v Sloveniji 60% kmetov in 
40% nekmetov. Nekmečko 
prebivalstvo, ki ni dobilo za
poslitve, je moralo stradati, 
beračiti, se izseliti ali oditi 
na sezonsko delo v tujino. 
Leta 1936 je bilo v Jugoslavi
ji na Borzi dela registriranin
491.000 nezaposlenih, vsaj 
toliko pa še neregistriranih.

Vseh zavarovancev social
nega zavarovanja pa je bilo v 
tem letu 612.209; seveda vsi 
delavci, ki so bili v delov
nem razmerju, niso bili zava
rovani.

V času krize je bilo v tek
stilni industriji sorazmerno 
manj brezposelnih kot v 
drugih panogah. Kriza je si
cer zavrla hiter tempo razvo
ja tekstilne industrije, ki se 
je začel v drugi polovici 
dvajsetih let v Sloveniji. Ko 
pa je kriza leta 1933 popusti
la, se je tekstilna industrija 
pospešeno razvijala, kapita-

Med stavko so 
porabili delavci 

precej časa za 
izobraževanje in 
študij. Na sliki: 
politična ura v 

Eiflerjevi 
tovarni, zdaj 

tovarna 
dekorativnih 

tkanin v 
Ljubljani

listi pa niso izboljšali položa
ja delavstva. Realna mezda 
je začela leta 1930 padati in 
je padala nepretrgoma več 
let.

Povprečna dnevna mezda 
je tedaj znašala:

pri nas med najcenjšimi v 
Evropi. Zato je imel pri nas 
tuji kapital velike profite ce
lo s starimi stroji, ki so jih 
drugod zaradi konkurence 
izločili iz proizvodnje. Tudi 
gospodarska in finančna po

V naši tekstilni industriji 
so močno prevladovale tkal
nice, s^j je bilo tu zaposlene
ga 65% vsega tekstilnega de
lavstva. Zaradi majhnega 
števila predilnic (15%) je bi
la naša tekstilna industrija

V Jugoslaviji!
1930 1931 1932 1933 1934 1935 1936

Moški 28,34 28,25 26,63 26,15 23,98 23,35 23,35
Ženske 20,86 20,07 18,76 17,97 17,62 17,26 17,22
Povpreček 26,56 26,19 24,58 23,22 22,24 21,65 21,68
V Sloveniji

1930 1931 1932 1933 1934 1935 1936

Povpreček 26,45 26,21 24,38 23,33 22,63 22,40 22,57
% zaposle
nih žena 32,59 33,49 36,50 38,05 38,55 39,04 37,09

Število zaposlenih v tekstilni industriji Slovenije je prav v tem času stalno raslo, tako da
je bilo:
Leta 1930 zaposlenih 9.150 delavcev 
Leta 1931 zaposlenih 8.350 delavcev 
Leta 1933 zaposlenih 9.400 delavcev

Konec leta 1935 12.727 delavcev 
Ob stavki 1936 13.589 delavcev

Zato ni bilo nobenega pra
vega gospodarskega vzroka, 
da so plače tudi v tekstilni 
stroki padale. Vzrok je bil 
samo nenasitni pohlepi ka
pitalistov po čim večjem do
bičku.

Zaradi gospodarske zao
stalosti je bila delovna sila

litika stare Jugoslavije je šla 
tujemu kapitalu,ki je pri nas
gradil industrijo, zelo na ro
ko. Stroji in surovine so bili
oproščeni uvoznih carin; za 
uvoz tekstilnih izdelkov pa 
so bile določene visoke ca
rine.

zelo odvisna in smo morali 
uvažati nad 60% vse preje.

‘Javne borze dela so bile ustanovljene 
leta 1927 z uredbo o organiziranju Borz 
dela in dajanju podpor brezposelnim de
lavcem in nameščencem. Borze dela so bi
le javne socialne ustanove. Sredstva za 
vzdrževanje Borz dela so morali plačevati 
tudi delavci, in sicer 10% od prispevka za 
bolniško zavarovanje. Preko Borze dela se 
je opravljalo posredovanje dela in so se 
delile podpore za brezposelne delavce.

Nadaljevanje prihodnjič

Nagradna križanka____________________ 3«
Delavska]
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Rešitve pošljite do 23. septembra 1986 na naslov: 
DELAVSKA ENOTNOST Ljubljana, Celovška cesta 43, s 
pripisom na ovojnici: NAGRADNA KRIŽANIČA ŠT. 31. 
Nagrade so 1.500, 1.400 in 1.300 dinaijev.

Rešitev nagradne križanke št. 29
KAM, KLAVTRIST, ONIČ, RADIRANKA, RARITETA, 

IKAR, EKARIT, ADENOM, PAM, MARINI, ATA, ERIKA, 
ALIJA, JR, TEHERANEC, DRES, INES, LAGANJE, TIL, 
OKRA, AASEN, ONIKS, KLAVNINA, RAČKA, AAR, IAN

Izžrebani reševalci nagradne križanke št. 29
1. nagrada 1.500 din: Aleš Mihelič, Topniška 23, 61000 

Ljubljana;

2. nagrada 1.400 din: Petrič Ivanka, Splošna bolnišnica 
Šempeter, laboratorij, 65290 Šempeter pri Novi Gorici;

3. nagrada 1.300 din: Štefan Blažič, Tuga Vidmaija 2, 
64000 Kranj. Nagrade bomo poslali po pošti.

Delavska enotnost
List je bil ustanovljen 20. novembra 1942. Predsednik Josip Broz Tito je Delavsko 
enotnost 15. novembra leta 1967. ob njeni 25-letnici, odlikoval z redom zaslug za narod 
z zlato zvezdo • Izdaja ČGP Delo - tozd Delavska enotnost, 61000 Ljubljana, Celovška 
cesta 43, poštni predal 313-VI, telex 31 787 • Glavni urednik in direktor tozda: Dušan 
Gačnik • Odgovorni urednik: Franček Kavčič • Člani uredništva; Marjan Horvat 
(pomočnik odgovornega urednika, politični sistem, dopisništvo), Boris Rugelj (komenta
tor urednik - družbenoekonomski odnosi, delitev); področni uredniki: Andrej Agnič 
(posebne naloge, fotografija), Ciril Brajer (reportaže in samoupravni odnosi), Marija 
Frančeškin (socialna politika in varstvo okolja), Ivo Kuljaj (ekonomska ureditev), Emil 
Lah (mednarodni ekonomski odnosi in politika), Janez Šever (posebne naloge), Andrej 
Ulaga (turizem, rekreacija, šport in oddih), Igor Žitnik (znanost, kultura in izobraževa
nje), Remigij Noč (urednik - drobno gospodarstvo, delavci v samostojnem osebnem 
delu), Brane Bombač (pblikovalec) Meri Jurca (tajnica), Sonja Seljak (redaktorica-lekto- 
rica). o Pomočnik direktorja tozda: Milan Živkovič • Telefon: glavni urednik in direktor 
tozda 322-778, odgovorni urednik 313-942 • naročniška centrala 318-855 • Uredništvo 
Naš delavec, skupna revija slovenskih časnikov in revij Ljubljana, Celovška c. 43, 318- 
855 in 321-651 • Center za razvijanje obveščanja v združenem delu in servis za tisk 
glasil organizacij združenega dela, Ljubljana, Celovška c. 43, 323-951 • Ekonomsko 
komercialni sektor, Ljubljana, Celovška c. 43, 320-403 • Računovodstvo, Ljubljana, 
Hrvatski trg 3, 312-125 in 310-923 • Žiro račun 50100-603-41502 • Knjigarna galerija 
Ljubljana,-Tavčarjeva 5, 317-870 in 312-891 • Posamezna številka Delavske enotnosti 65 
din, letna naročnina 3.380 din • Rokopisov in nenaročenih fotografij ne vračamo • 
Poštnina plačana v gotovini • Tisk ČGP Delo, tozd Tisk časopisov in revij, Ljubljana, 
Titova 35 • Izdajateljski svet Delavske enotnosti: Drago Seliger (predsednik), Ciril 
Brajer, Magda Erbežnik-Bučar, Dušan Gačnik. Alfred Golavšek, Jože Hozjan, Franček 
Kavčič, Vlajko Krivokapič, Ivo Miglič, Leopold Perc, Jože Peterkoč, Brane Praznik. Pavel 
Stupnikar, Andrej Ulaga in Igor žitnik.



Ljubljana, 12. september 1986 Delavska enotnost 1^

Dr. Malcolm J. Frazer, univerzitetni profesor za kemijsko izobraževanje na 
Norvvichu v Veliki Britaniji, pravi, kar vas bo morda res presenetilo:

univerzi v

VI PA RES NISTE V KRIZI

50 odstotkov. Seveda pa,s° 
davki odvisni še od marsiče- 
sa. Če si vdovec, samohrani; 
lec itd., ga plačaš manj, če s) 
samski, pa več. S temi davki 
plačujemo še zdravstvo, ki 
je tudi brezplačno, zoboz
dravstvo, bolnišnice itb

1

Participirati moramo le ne
kaj za recepte, mislim, da

Vrhunskega znanstvenika, še posebno takšnega, ki pri
haja iz tujine, je vedno težko predstaviti. Toda naj posku
sim, saj je dr. Malcolm J. Frazer tudi zelo zanimiv sogo
vornik, pa tudi Jugoslavijo pozna kar dobro. Pravzaprav 
najbolj pozna Slovenijo in naše kemike, saj se je udeležil 
skoraj vseh mednarodnih seminarjev, ki jih pripravlja 
Unesco, Mednarodni center za kemijske študije v Ljub
ljani, ki ga vodi profesorica dr. Aleksandra Kornhauser.

»Zdaj pa k našemu sogo
vorniku. Živi v Nonvichu, 
mestecu, ki je približno 150 
kilometrov oddaljeno od 
Londona in leži v severoza
hodnem delu Anglije. Na 
tamkajšnji univerzi poučuje 
anorgansko kemijo, se uk
varja s kemijskim raziskova
njem in predvsem s tem, ka
ko učiti in razlagati kemijo, 
da bi jo dijaki srednjih in 
visokih šol čim hitreje in 
čim bolje dojemali. In kaj 
dela njegova družina? Žena 
je sekretarka v bolnišnici in 
še sodnica porotnica. Tudi 
njuni trije otroci niso od 
muh. Starejši sin pripravlja 
doktorat iz rimske zgodovi
ne; srednji je elektronski in
ženir in je edini že zaposlen, 
mlajši pa študira ekonomijo. 
In še nekaj, da bi dojeli, da v 
Ljubljano prihajajo tudi za
res velika imena, ki pa se, 
žal, zelo redko pojavijo v na
šem tisku: dr. Malcolm J. 
Frazer je bil v Veliki Britani
ji pred kratkim imenovan 
tudi za predsednika britan
skega sveta za vsa tamkaj š- 
nja akademska odlikovanja 
in druge nagrade v državi!«
• Že 12 let prihajate v Ju

goslavijo, največkrat v Slo
venijo na Unesco v Medna
rodni center za kemijske 
študije v Ljubljani. Zakaj?

»Prvič sem prišel zato, ker 
me je profesorica Kornha- 
useijeva povabila. Oba se 
namreč strokovno zanimava 
za čim boljše poučevanje ke
mije. Potem sem ugotovil, 
da so mednarodni kemijski 
seminarji imenitni in tako 
obiskal prav vsakega, če 
sem le utegnil.«
• Vemo, da ste kemik. 

Vendar, zakaj vas zanima 
ravno kemija?

»Za ta študij sem se odlo
čil predvsem zato, ker je ke
mija pravzaprav vse, kar nas 
obdgja. Naše telo je kemija, 
kemija je hrana, pijača, vo
da, fotografija, medicina, ce
lo oblačila itd. Kemija je to
rej lahko zelo koristna veda. 
Prav zato se je moramo učiti 
skoraj vsi.«
• Slovenščine se tujci ne 

naučijo lahko. Ste se je med 
obiski Slovenije naučili 
kaj?

»Sprva sem se je učil z ve
liko zagnanostjo, ko pa sem

spoznal, da imate šest sklo
nov, sem obupal. Si pa 
znam, na primer, po sloven
sko naročiti kavo, reči hvala 
in prosim in še nekaj malen
kosti.«
• Kakšna se vam je zdela 

Ljubljana pred leti?
»Vedno se mi je zdela lepa. 
Zdaj je še lepša. Čeprav ni
sem arhitekt, se mi zdi, da se 
staro mestno jedro imenitno 
zliva z novim. V teh letih ste 
zgradili tudi veliko cest. To 
je dobro. No, vem, da še ni
ste zadovoljni, a naj vam po
vem, da hitro napredujete. 
Tujci to prej opazimo.«
• ... pa Slovenija?
»Mislim, da ste nekaj po

sebnega, saj živite na križiš
ču Vzhoda in Zahoda in ima
te - pa naj to ne izzveni kot 
laskanje - najboljše lastno
sti Vzhoda in Zahoda. Poleg 
tega tudi trdo 'delate. Res pa 
je, da ste na neki način bolj 
dinamični od nas, Angležev. 
Naj to podrobneje razložim. 
Vi napravite, na primer de
lovni program, a ga čez noč 
spremenite, če se vam zdi 
drugi boljši. Mi bi se držali 
prvega samo zato, ker smo 
ga zapisali na papir, čeprav 
bi bil slab. Lahko torej re
čem, da sem se pri vas na
učil fleksibilnosti. Pa nikar 
me ne glejte tako nejeverno! 
To je res! Mar mislite, da se 
ne da nič naučiti od vas?«
• Za nas je Slovenija, 

njena pokrajina lepa. Kakš
na pa se zdi vam?

»Če primeijam Slovenijo s 
Švico, moram reči, da je 
slednja čistejša in bolj ureje
na. Toda Slovenija ni uma
zana! Žal tudi London ni več 
tako čist, kot je bil nekoč. 
Škoda se mi zdi, da nekatere 
izredno lepe stare hiše in 
gradovi propadajo. A to sta

ne veliko. Mesto je lepše, 
več se da na zunanjost, po 
mestu je več rož in več pro
čelij obnavljate.«
• Kaj pa menite o naši 

krizi?
»Krizi? Kakšni krizi? Po

vedal vam bom, pa nikar ne 
odkimavajte, da je v pov
prečju vaš osebni standard 
višji kot naš v Angliji. Ko 
hodim okoli, nikjer ne vidim 
krize. Vidim le lepo obleče
ne ljudi, lepše kot pri nas. 
No, morda imate boljši 
okus. Dejstvo pa je, da naše 
zasebne hiše niso tako lepe 
in velike kot vaše, da je tudi 
kakovost gradnje vaših sta
novanj večja kot pri nas. Res 
pa je, da vas tare inflacija. A

Unesco, Mednarodni center za kemijske študije v 
Ljubljani, pripravlja mednarodne seminarje že od leta 
1976. Doslej so imeli v tem centru že 33 seminarjev, ki 
se jih je udeležilo prek 2000 znanstvenikov in znan
stvenic iz okoli 70 držav. In kaj so obravnavali? 
Naštejmo le nekaj tem: metode znanstvenega izobraže
vanja, sodelovanje izobraževalnih ustanov in indu
strije, kemijsko izobraževanje in povezovanje kemije s 
podobnimi vedami, avdiovizualna sredstva in raču
nalniki v kemijskem izobraževanju, približevanje zna
nosti širšemu občinstvu, patenti in licence v kemiji, 
položaj žensk v znanosti in tehnologiji itd.

• Veliko je slišati o tem, 
kako je pri vas šolanje dra
go. Vi pa pravite, da se iz 
krize hitreje pride s pamet
nimi ljudmi.

»Tudi naše šole so brez
plačne. Kar 95 odstotkov 
otrok se šola na brezplačnih 
državnih šolah in univerzah, 
samo pet odstotkov, kar je 
zanemarljivo malo, na za
sebnih, ki jih je treba plača
ti. Naj povem še to, da je 
tudi zasebna šola lahko za
nič pa še draga povrhu.

Naša osnovna šola traja 
sedem let. Obiskujejo jo 
otroci od petega do dvanaj
stega leta starosti. Potem 
pride na vrsto srednja šola, 
ki traja štiri leta in jo obisku
jejo otroci od dvanajstega do 
šestnajstega leta starosti. To 
šolanje je obvezno in brez
plačno. Učenci dobijo brez

plačno tudi šolske knjige in 
zvezke, le šolske uniforme, 
če jih šola ima, plačajo 
starši.

Potem ima mladina več 
možnosti: da nadaljuje šola
nje na brezplačni poklicni 
šoli, da dela in hkrati obi
skuje poklicno šolo, da gre 
na univerzo ali da se zaposli. 
To sem vam pa že povedal, 
namreč o naši brezposelno
sti. To je res žalostno. Tudi 
univerza je brezplačna, če 
narediš sprejemni izpit in 
redno študiraš. Britanci pa 
gredo najraje študirat v dru
go mesto: tisti iz Nonvicha, 
na primer, v London in na
robe. Le tri odstotke mladih 
študira v kraju stalnega bi
vališča. To je pri nas običaj, 
da si mladi zaželijo živeti po 
svoje. Bivanje, hrano in 
oblačila na univerzi je treba 
seveda plačati.«
• Ali torej z davki plaču

jete tudi šolanje?
»Tako je. Povprečni davek 

na osebni dohodek je 33-od- 
stoten. Tisti, ki res veliko za
služijo, plačajo celo 90-od- 
stotni davek. Jaz, na primer,

dva funta - in za vsako zo
bozdravstveno storitev Pet 
funtov. Kdor pa hoče, gre 
lahko tudi v zasebno bolniš
nico, k zasebnemu zoboz
dravniku itd. A čeprav t° 
stori, mora vseeno plačati 
iste davke, kot drugi.«
• Kljub tem ugodnosti«1 

— šolskim in drugim - je 
vendarle sorazmerno malo 
znanstvenic?

»Včasih ženske za izobra
ževanje niso imele možnosti- 
Še danes imajo manjše, ker 
je naša miselnost še vedno 
tradicionalna: torej ženska s 
naj bi bila bolj mati in go
spodinja kot kaj drugega.

Poleg tega ste ženske j 
manj podjetne kot moški- 
Kdor hoče priti na vrh, mora 
biti podjeten. Seveda nočem 
reči, da morajo biti ženske 
agresivne, reči hočem, da bi 
morali biti moški manj! Edi; 
no merilo za pot navzgor bi 
moralo biti znanje in še en
krat znanje. To bo svet, ne le 
vas, Slovencev in drugih Jm 
goslovanov, potegnilo iz 
svetovne krize in pomanjka
nja moralnih vrednot.«

Neva Železnik

NOVO • NOVO • NOVO

mislim, da se je boste rešili, 
saj ste se izvlekli še iz hujših 
reči. N<y še posebno pouda
rim, da pri vas nisem videl 
dobesedno sestradanih 
brezdomcev. Pri nas pa. In 
če ne veste, še to: v Veliki 
Britaniji je kar okoli 3,5 mili
jona brezposelnih. To je za 
nas kot mora!«

KAKO PRIDE DO TEGA, 
DA USMERJANJE 

DRUŽBENIH SPREMEMB 
V IMENU NAPREDKA 

PRIVEDE
DO ZAOSTAJANJA ALI CELO 

NAZADOVANJA?
Odgovore* boste prebrali v novi knjigi 
zbirke družboslovje založbe Delavska 

enotnost
Zdravko Mlinar:
PROTISLOVJA DRUŽBENEGA RAZVOJA
Osamosvajanje in podružbljanje: od izključnosti k vzajemnosti
Naročila sprejema Delavska enotnost, Ljubljana, Celovška 43, 
kupite pa jo lahko v vseh knjigarnah po Sloveniji.
Cena 8.950 din
Pri Delavski enotnosti, Ljubljana, nepreklicno naročamo...........

izvod(ov) knjige PROTISLOVJA DRUŽBENEGA RAZVOJA. Naročeno 

pošljite na naslov:............................................................................ .......

Ulica, poštna št., kraj:..................................................................................

Ime in priimek podpisnika:........................................................................

Naročeno, dne:........................... .............................................................

Račun bomo plačali v zakonitem roku.

Žig (podpis naročnika)
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